
دستیار ویژه ویر صمت عنوان کرد

ودی گسترش عرضه و توزیع لاستیک در بازار به ز
خریدار  دستیار ویژه وزیر صمت با اشاره به اینکه 
به مرور کسری بازار لاستیک در حال جبران شدن 
است، گفت: با تدبیری که اندیشیده شده، به زودی 
محدودیت عرضه دو حلقه ای لاســتیک برداشته 
خواهد شــد تا آرامش بیشــتری در بــازار حاکم 
شــود.مجتبی صفایی، رئیس اتاق اصناف ایران، 
در نشست هم اندیشی »نظارت و توزیع لاستیک 
سواری از طریق سامانه جامع تجارت« با اشاره به 
دغدغه ها و نقطه نظرات روسای اتاق های اصناف 
سراسر کشــور در حوزه عرضه لاســتیک گفت: 
زمانبر بودن پروســه ثبت درخواست که مستلزم 
به درج شماره شاسی، شــماره موتور و تطبیق آن 
با کدملی افراد اســت و همچنین قطعی های گاه  و 
بی گاه ســامانه جامع تجارت برای این کار، یکی از 
چالش های جدی مطرح شده از سوی همکاران ما 

در سراسر کشور بوده است.

لزوم جلوگیری از تحمیل خرید سبدی 
لاستیک

وی با اشاره به نیاز مبرم بازار به یک سایز خاص از 
لاستیک، نسبت به اقدام کارخانه ها برای تحمیل 
خرید سبدی لاستیک در سایزهای مختلف انتقاد 
کرد و گفت: بــا اینکه عمده تقاضای بــازار برای 
تامین لاستیک ســایز ۱۳ و ۱۴ است، کارخانه ها 
علی رغــم آگاهی به این موضوع، لاســتیک های 
ســایزهای کم تقاضای خود را نیز در قاب ســبد 
خرید به متقاضیان تحمیل می کنند. این فروش 
سبدی و اجباری باعث شده که انبار فروشندگان 
مملو از لاستیک هایی شود که تقاضایی برای آنها 
وجود ندارد و این موضوع بیم احتکار را از ســوی 
ســازمان های ناظر ایجاد می کنــد. این درحالی 
است که فروشــندگان اگر ۸۰ درصد از این سبد 
خریداری شــده خود را به فروش نرسانند و خارج 

نکنند، امکان ثبت خرید جدید را ندارند.
رئیــس اتاق اصناف ایــران در بخــش دیگری از 
سخنان خود درباره ســکوها و پلتفرم های فروش 
مجازی نیز گفت: مدیران ایــن پلتفرم ها عنوان 
می کنند که کار ثبت ســفارش و خرید لاستیک 
توســط واحدهای صنفــی در پلتفرم هــا انجام 
می شود؛ ولی متاســفانه کارخانه این کالاها را در 
اختیار واحدهــای صنفی قــرار نمی دهد. موارد 
متعددی از این دست شــکایت ها به اتاق اصناف 
ایران و تهران رسیده که موجبات نارضایتی مردم 

را نیز فراهم کرده است.
صفایی با تاکید بر لزوم فراهم کردن بســترهای 
لازم برای عرضه لاســتیک از طریــق پلتفرم ها 
گفت: نباید اجازه دهیم عــده ای حتی به صورت 
ســهوی، زحمات شــبانه روزی همکاران ما در 
اتاق های اصناف ایران و وزارت صمت را با ســهل 

انگاری پایمال کنند.

گسترش عرضه و توزیع لاستیک در بازار
سیدعلی لطفی زاده  - مشــاورعالی و دستیار ویژه 
وزیر صمت - در ادامه این نشســت طی سخنانی 
گفت: طبیعتا مشــکلات به وجود آمــده در بازار 
لاستیک ناشی از عدم تناسب عرضه و تقاضا است. 
بر این اســاس تلاش داریم به اتفــاق اتاق اصناف 
ایران »عرضه« را به صورت گســترده انجام دهیم 
و در ادامه »توزیع« را نیز از طریق همه بسترهای 
ممکن در اختیار مصرف کننده قــرار دهیم. چه 
از طریق کاســبان محلی و چه از طریق سکوهای 

فروش مجازی.
وی یادآور شد: با توجه به نزدیک شدن به روزهای 
پایانی ســال باید ارتبــاط بهتــر و نزدیک تری با 
اصناف ایجاد کنیم تا کالاها و آنچه که برای شــب 
عید و ماه مبارک رمضان مورد نیاز مردم اســت به 
وفور در اختیارشــان قرار گیرد. نباید اجازه دهیم 
افراد قلیلی که با نیت ســودجویی در لباس عمده 
فروش و یا خرده فروش وارد صحنه می شــوند، به 
مردم اجحاف کنند و به اعتبار اصناف، به این قشر 

خدشه ای وارد کنند.
مشــاورعالی و دســتیار ویژه وزیر صمت گفت: 
خوشبختانه بر اســاس گزارشات رسیده وضعیت 
تولیــد و واردات ما خوب اســت و دلیل اصلی آن 
این اســت که ارز بــدون وقفــه و محدودیت چه 
برای تولید کننده و چه بــرای وارد کننده تامین 
می شــود. به این صورت به مرور کســری بازار در 
حال جبران شدن اســت و در ادامه با تدبیری که 
در اتاق اصناف ایران اندیشــیده شده، محدودیت 
عرضه دو حلقه ای لاســتیک را هم برمی داریم تا 
آرامش بیشتری در بازار حاکم شــود و همه این 

توفیقات حاصل همکاری مشترک ما است.

افزایش ۸ برابری واردات لاستیک
لطفی زاده  در ادامــه به ارائه گزارشــی از واردات 

لاستیک پرداخت و گفت: واردات لاستیک سایز 
۱۳ نسبت به سال گذشــته ۸ برابر افزایش یافته و 
این لاستیک ها به زودی به وفور وارد بازار خواهد 

شد. 
امیدواریم با ایــن حجــم واردات، تقلیلی که در 
ســود بازرگانی و گمرکی ایجاد شد و اقداماتی که 
در جهت تامین ارز انجــام گرفت، هرچه زودتر به 
قیمت مطلوب برســیم. چرا که قیمت ما هنوز با 
قیمت مصــوب فاصله دارد و این موضوع نشــان 
می دهد کــه اقدامات ما همچنــان باید با جدیت 

ادامه پیدا کند.
بنا بر اعلام صداوسیما وی درباره مشکلات اصناف 
برای استفاده از ســامانه جامع تجارت نیز گفت: 
طبق توافقات انجام شده برای ثبت درخواست ها 
در ســامانه جامع تجارت الزامی به ثبت اطلاعات 
به صــورت برخط نیســت و واحدهــای صنفی 
می توانند مدارک و اطلاعات را از خریدار دریافت 
کنند و در زمان مناسب آن اطلاعات را در سامانه 
ثبت کنند. بنابرایــن درج اطلاعات در ســامانه 

مانعی ایجاد نمی کند.
مشاورعالی و دستیار ویژه وزیر صمت تاکید کرد: 
درباره سبد فروشی کارخانجات لاستیک، حتما 
پیگیری می کنیم که اصلا بحث ســبد فروشــی 
مطرح نباشد و هر ســایزی که خود عمده فروش 
تقاضا می کنــد در اختیارش قرارشــان گیرد. به 
این ترتیب مشــکل ثبت ســفارش پس از خروج 
۸۰ درصد از کالاهای خریداری شده هم برطرف 

خواهد شد.
لطفی زاده  ادامــه داد: قطعی ســامانه عمدتا به 
مشکلات اینترنت باز می گردد اما برخی موارد به 
سامانه مربوط می شــود که پیشنهاد کردیم یکی 
از همکاران بخش ســامانه در اتاق اصناف مستقر 
شود تا در صورت بروز مشــکل با ایجاد یک خط 

ارتباطی، مشکل واحدهای صنفی برطرف شود.

توسعه اوراسیا با راه اندازی خط رشت-کاسپین

وژه ریلی کشور در آستانه افتتاح سومین ابر پر
وضعیت بازارهای سرمایه ای با نرخ تورم تطبیق ندارد

 چرا قیمت دلار درجا زد؟

صفحه 8
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روی خط روز

R O O Z L I N E

پایگاه تحلیلی

w w w . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

فراتر از کاغذ
پایگاه خبری

آنلاین

ما را دنبال کنیدچهار شنبه      6  دی 1402     سال هشتم     شماره 14۸9      ۸ صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا

در جلسه شورای راهبری فناوری ها و تولیدات دانش بنیان عنوان شد
 تاکید رئیس جمهور بر توجه به تجاری سازی 

و صادرات محصولات دانش بنیان

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد
برخورد جدی با مجرمان بورسی با همکاری 

پلیس امنیت اقتصادی

گزارش سازمان توسعه تجارت از صادرات گاز کشور در هفت ماه امسال
صادرات گاز ایران بیش از دو برابر شد

صفحه 3

صفحه 3

صفحه 8

صفحه 2

صفحه 2

ایران و افغانستان؛ مواضع مشترک، موانع اندک
محمدرضا منافی دعوت رسمی جمهوری اسلامی ایران از نماینده حکومت 
کنونی افغانستان برای شــرکت در یک اجلاس بین المللی به میزبانی تهران، 
فرصتی طلایی برای طالبان بود تا با اعزام نماینده رســمی خود به یک رویداد 
جهانی با موضوع یکــی از مهم ترین مســائل جاری در جهــان، در عرصه 
بین المللی عــرض اندام کند و یک گام دیگر در مســیر تــلاش های خود در 
جهت متقاعد کردن جامعه جهانی برای به رسمیت شناختن حکومت کنونی 

افغانستان بردارد.
کنفرانس بین المللی تهران در خصوص فلسطین روز شنبه دوم دی ماه ۱۴۰۲ 

به میزبانی تهران برگزار شد.

یادداشت

  آگهی مناقصه عمومی
شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره 02/813 مورخ 1402/07/09 شورای محترم اسلامی شهر اجرای 
پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح و شرایط زیر به پیمانکاران پخت و دارندگان کارخانه آسفالت به شرح ذیل واگذار 

نمایند.
مبنای قیمت محل تامین اعتبارمبلغ اعتبار مصوبموضوع مناقصهردیف

مبلغ تضمین شرکت مدت اجراپیشنهادی
توضیحاتدر مناقصه ) ریال(

1
اجرای پروژه پخت آسفالت 
سهمیه قیر مناطق بافت 

فرسوده  رباط کریم
 بودجه داخلی 40.000.000.000

شهرداری
بصورت مقطوع 
62.000.000.000 ماهبه ازای هر تن

داشتن گواهینامه  
فنی کارخانه آسفالت 
و پروانه بهره برداری 

و طرح اختلاط

1- هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.
2-  به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد.

به  نقدی  واریز  یا  و  کریم  رباط  شهرداری  نفع  به  بانکی  نامه  ضمانت  بصورت  میبایست  مناقصه  در  شرکت  سپرده   -3
شبا  حساب  شماره   (  23۵4 کد  کریم  رباط  مرکزی  شعبه  ایران  ملی  بانک  نزد   010۶۶2۵20۶008 حساب  شماره 
IR 28017000000010۶۶2۵20۶008( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه 
گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول ، دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد 

قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد.
4- مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار این آگهی )از پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 1402/09/29 به مدت یک 

هفته( محل دریافت آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-  متقاضیان میبایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکثر 
تا ساعت 14 روز دوشنبه مورخ 1402/10/18 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR تسلیم 

نمایند. 
6- متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حساب جاری به شماره 010۶۶24819004 نزد بانک 
به  مناقصه  اسناد  بابت خرید  استرداد  قابل  )غیر  ریال  مبلغ 2,000,000  به  رباط کریم کد 23۵4  ایران شعبه مرکزی  ملی 

شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
7- زمان بازگشایی پاکتهای مناقصه در ساعت 13 روز سه شنبه مورخ 1402/10/19 می باشد.

8-  شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است
9- سایر اطلاعات و جرئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 

حمیدرضا اله یاری- شهردار رباط کریم

 نوبت دوم

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/29
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/0۶

شناسه آگهی: 1630579 نوبت اول

 آگهي فراخوان مزایده
)حراج( )نوبت اول(

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان در نظر دارد» سرمایه گذاری درطرح 
لایروبي و ساماندهي رودخانه های شهرستان بندرعباس  در مقابل برداشت مصالح مازاد 
شن و ماسه رودخانه سیاهو)2( « با برآورد هزینه 13,370,000,000 ریال و پایه مزایده 
)وجه مازاد بر اجرای طرح ساماندهی( به مبلغ   3۵1,312,734ریال را از طریق مزایده 
)حراج( به سرمایه گذار واجد صلاحیت پیمانکاری پایه ۵ رشته آب واگذار نماید. مبلغ 
سپرده شرکت در مزایده  2۶8,000,000ریال از نوع پرداخت الکترونیکی در سامانه، 
مهلت تهیه اسناد از سامانه ستاد ایران)www.setadiran.ir( از تاریخ درج این آگهی و 
حداکثر تا مورخ 1402/10/12، مهلت بارگذاری پیشنهاد قیمت از ساعت 8 تا ساعت 12 
مورخ1402/10/13زمان بازگشایی مزایده ساعت 12 مورخ 1402/10/13 می باشد. در 

ضمن هزینه آگهی روزنامه به عهده برنده حراج می باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/0۶ تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/10

روابــط عمـومــي شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان

  آگهی مناقصه عمومی
شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره 02/813 مورخ 1402/07/09 شورای محترم اسلامی شهر اجرای 
پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح و شرایط زیر به پیمانکاران پخت و دارندگان کارخانه آسفالت به شرح ذیل واگذار 

نمایند.
مبنای قیمت محل تامین اعتبارمبلغ اعتبار مصوبموضوع مناقصهردیف

مبلغ تضمین شرکت مدت اجراپیشنهادی
توضیحاتدر مناقصه ) ریال(

1
اجرای پروژه پخت آسفالت 
سهمیه قیر مناطق بافت 

فرسوده  رباط کریم
 بودجه داخلی 40.000.000.000

شهرداری
بصورت مقطوع 
62.000.000.000 ماهبه ازای هر تن

داشتن گواهینامه  
فنی کارخانه آسفالت 
و پروانه بهره برداری 

و طرح اختلاط

1- هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.
2-  به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد.

به  نقدی  واریز  یا  و  کریم  رباط  شهرداری  نفع  به  بانکی  نامه  ضمانت  بصورت  میبایست  مناقصه  در  شرکت  سپرده   -3
شبا  حساب  شماره   (  23۵4 کد  کریم  رباط  مرکزی  شعبه  ایران  ملی  بانک  نزد   010۶۶2۵20۶008 حساب  شماره 
IR 28017000000010۶۶2۵20۶008( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه 
گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول ، دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد 

قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد.
4- مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار این آگهی )از پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 1402/09/29 به مدت یک 

هفته( محل دریافت آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-  متقاضیان میبایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکثر 
تا ساعت 14 روز دوشنبه مورخ 1402/10/18 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR تسلیم 

نمایند. 
6- متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حساب جاری به شماره 010۶۶24819004 نزد بانک 
به  مناقصه  اسناد  بابت خرید  استرداد  قابل  )غیر  ریال  مبلغ 2,000,000  به  رباط کریم کد 23۵4  ایران شعبه مرکزی  ملی 

شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
7- زمان بازگشایی پاکتهای مناقصه در ساعت 13 روز سه شنبه مورخ 1402/10/19 می باشد.

8-  شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است
9- سایر اطلاعات و جرئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 

حمیدرضا اله یاری- شهردار رباط کریم

 نوبت دوم

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/29
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/0۶

شناسه آگهی: 1630579 نوبت اول

 آگهي فراخوان مزایده
)حراج( )نوبت اول(

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان در نظر دارد» سرمایه گذاری درطرح 
لایروبي و ساماندهي رودخانه های شهرستان بندرعباس  در مقابل برداشت مصالح مازاد 
شن و ماسه رودخانه سیاهو)2( « با برآورد هزینه 13,370,000,000 ریال و پایه مزایده 
)وجه مازاد بر اجرای طرح ساماندهی( به مبلغ   3۵1,312,734ریال را از طریق مزایده 
)حراج( به سرمایه گذار واجد صلاحیت پیمانکاری پایه ۵ رشته آب واگذار نماید. مبلغ 
سپرده شرکت در مزایده  2۶8,000,000ریال از نوع پرداخت الکترونیکی در سامانه، 
مهلت تهیه اسناد از سامانه ستاد ایران)www.setadiran.ir( از تاریخ درج این آگهی و 
حداکثر تا مورخ 1402/10/12، مهلت بارگذاری پیشنهاد قیمت از ساعت 8 تا ساعت 12 
مورخ1402/10/13زمان بازگشایی مزایده ساعت 12 مورخ 1402/10/13 می باشد. در 

ضمن هزینه آگهی روزنامه به عهده برنده حراج می باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/0۶ تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/10

روابــط عمـومــي شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان



سخنگوی دولت:

رژیم صهیونیستی منتظر پاسخ ایران باشد

در جلسه شورای راهبری فناوری ها و تولیدات دانش بنیان عنوان شد

تاکید رئیس جمهور بر توجه به تجاری سازی و صادرات محصولات دانش بنیان

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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ایران و افغانستان؛ مواضع مشترک، موانع اندک
محمدرضا منافی دعوت رسمی جمهوری اســلامی ایران از نماینده 
حکومت کنونی افغانســتان برای شــرکت در یک اجلاس بین المللی 
به میزبانی تهران، فرصتی طلایی برای طالبان بود تــا با اعزام نماینده 
رســمی خود به یک رویداد جهانی با موضوع یکی از مهم ترین مسائل 
جاری در جهان، در عرصه بین المللی عــرض اندام کند و یک گام دیگر 
در مسیر تلاش های خود در جهت متقاعد کردن جامعه جهانی برای به 

رسمیت شناختن حکومت کنونی افغانستان بردارد.
کنفرانس بین المللی تهران در خصوص فلســطین روز شنبه دوم دی 

ماه ۱۴۰۲ به میزبانی تهران برگزار شد.
اجلاس جهانی فلســطین بــه میزبانی تهران، همچنیــن فرصتی کم 
نظیر برای حکومت طالبان بود تا از یک تریبون مهــم بین المللی و در 
حضور نمایندگان عالی کشــورهای مختلف، مواضع همسو و مشترک 
خود با جهان اسلام و بسیاری از کشــورهای دیگر جهان را در حمایت 
از مردم مظلوم فلســطین و محکومیت جنایات ضدبشری و بی سابقه 
رژیم صهیونیستی، به صراحت بیان کند.اما، صرف نظر از اهمیت سفر 
امیرخان متقی به تهران برای طالبــان از منظر تقویت جایگاه حکومت 
افغانستان در عرصه بین المللی، دعوت رسمی تهران از یک مقام ارشد 
حکومت افغانســتان، بیانگر نگاه ویژه جمهوری اسلامی ایران به روابط 
با افغانســتان در قالب رویکرد اصولی توسعه روابط با همسایگان و اراده 

جدی آن برای گسترش مناسبات با مردم این کشور همسایه است.
ایران و افغانســتان به عنوان دو کشور مســلمان و رنج دیده از سیاست 
های ســلطه جویانه و جنگ طلبانه آمریکا و غرب، در قبال بســیاری 
از مســائل جهانی و منطقه ای مواضعی همســو دارند و همسویی این 
دو همســایه در قبال فجایعی که به دست صهیونیســت ها و با حمایت 
مستقیم کاخ سفید علیه مردم فلســطین در جریان است، تنها یکی از 

نمونه های انطباق و اشتراک مواضع ایران و افغانستان است.
خشم و انزجار و بی اعتمادی نســبت به سیاست های یکجانبه گرایانه، 
ظالمانه و ســلطه جویانه آمریکا و برخی هم پیمانان غربی آن، رویکرد 
نگاه به شــرق و در پیش گرفتن سیاست توسعه مناســبات مبتنی بر 
عدالت و احترام متقابل با قدرت های اقتصادی و سیاســی شرق، تاکید 
بر رویکرد چندجانبه گرایی، استقلال طلبی، تاکید بر ضرورت وحدت 
و انســجام جهان اسلام و ... بخشــی از اصولی ترین اشــتراک مواضع 
جمهوری اســلامی ایران و حکومت کنونی افغانستان است و این مهم 
حکایت از آن دارد که دو همســایه در موضوع های جهانی و منطقه ای، 

در مسیری واحد و در راستای یکدیگر قرار دارند.
از ســوی دیگر، زبان مشترک، دین مشــترک، فرهنگ و آیین و رسوم 
مشترک و مرزهای مشترک دو همسایه را نیز باید از مهم ترین سرمایه 
های ارزشمند در مناســبات مردمی، فرهنگی، اقتصادی و سیاسی دو 
کشور مسلمان و همسایه برشمرد.ســفرهای متعدد هیات های عالی 
سیاسی و اقتصادی افغانســتان به ایران و سفرهای مقامات و مسئولان 
مختلف جمهوری اســلامی ایران به افغانستان در مدت بیش از دو سال 
اخیر که پدیده شــوم اشغالگری آمریکا در افغانســتان به پایان رسیده 
است، نشــانه های روشــنی از اراده سیاســی بالای دو همسایه برای 

تحکیم و گسترش مناسبات دوجانبه است.
ایران و افغانستان هرکدام به دلیل برخورداری از ظرفیت ها و توانمندی 
های بالقوه و بالفعل در زمینه های گوناگــون از جمله صنایع، فناوری، 
ترانزیت، معادن، کشاورزی، آب و انرژی قابلیت آن را دارند که به عنوان 

دو اقتصاد مکمل، بسیاری از نیازهای یکدیگر را فراهم کنند.
بندر چابهار ایران، امن ترین و آســان ترین مسیر دسترسی افغانستان 
به آبهای آزاد با هدف تســهیل تجارت با جهان است ضمن اینکه خاک 
ایران به عنوان یک کریدور شرق به غرب، دسترسی متقابل افغانستان 

با بازارهای غرب آسیا را به سهولت فراهم می کند.
ایران به عنوان یکی از بزرگترین قطــب های انرژی جهان، این ظرفیت 
را دارد که با افزایش صادرات انرژی به افغانستان، این همسایه از انرژی 
گاز و برق و سوخت بی نیاز کند.محصولات صنعتی مختلف و با کیفیت 
ایران از جمله صنایع ســاختمانی، پزشــکی و دارویی، ماشــین آلات 
صنعتی و کشاورزی، پتروشــیمی و ... نیز تنها بخشی دیگر از ظرفیت 

های ایران برای رفع نیازهای افغانستان است.
با وجود تمام مشــترکات و نقاط مثبت و قوت در روابط دو همســایه، 
اندک مســائلی وجود دارد که رفت و آمدها و دیدارها و گفت و گوهای 
منظم مقامات دو کشــور می تواند به یافتن راه حل های مناسب برای 
آن مفید باشد.ضرورت توجه و پایبندی همســایه شرقی به قردادهای 
رسمی میان دو کشور از جمله قرارداد حقابه هیرمند و نیز جدیت بیشتر 
افغانستان برای ســاماندهی به موضوع مهاجرت شهروندان این کشور 
و تلاش مضاعف برای فراهــم کردن زمینه های بازگشــت میلیون ها 
پناهجوی افغان از ایران به وطن خویــش، از جمله انتظارهای منطقی 
دولت و مردم ایران اســت.همچنین تلاش مضاعف افغانســتان برای 
تقویت و بهبود امنیت مرزهای مشترک با ایران با هدف ایجاد آرامش و 
ثبات بیشتر در مرزهای دوستی میان دو همسایه، ضرورتی است که می 
تواند به تقویت هر چه بیشــتر امنیت و در نتیجه رونق بیشتر همکاری 

های تجاری و اقتصادی منجر شود.

عضو هیات رییسه کمیسیون امنیت ملی مجلس:
صهیونیست ها برای فرار از تنش های امنیتی 

ور فرماندهان ایران را در دستور کار قرار دادند تر
عضو هیات رییسه کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اســلامی رویکرد صهیونیســت  ها در ترور فرماندهان ایرانی را 
نشــانه زوال و تزلزل این رژیم منحوس خواند و گفت: ترور فرماندهان 
رسمی چون شهید موسوی راهکاری برای رهایی از تنش های سیاسی 

و امنیتی این رژیم جعلی است.
شهریار حیدری، درباره ترور ناجوانمردانه شهید سیدرضی موسوی در 
سوریه توسط رژیم صهیونیســتی گفت: شهید موسوی وابسته رسمی 
نظامی جمهوری اســلامی است و در هر کشــوری این جایگاه رسمی 
محسوب می شــود، دولت ســوریه باید ترور شــهید رضی را از طریق 

نهادهای بین المللی پیگیری کند.
عضو هیات رییسه کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
افزود: طبق قوانین بین المللی تعرض به وابســته نظامی رسمی در هر 
کشوری، تعرض به خاک آن کشور محســوب می شود. از طرفی شهید 
موسوی شاگرد به حق و شایسته شهید حاج قاسم سلیمانی بود و تمام 
تلاش های این فرمانده ارشد نظامی و رســمی جمهوری اسلامی برای 

ایجاد امنیت و ثبات منطقه ای و جهانی انجام می شد.
رییس کمیته مرز کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
تاکید کرد: جمهوری اســلامی ایران تا امروز نقش به ســزایی در ایجاد 
امنیت در منطقه ایفا کرده اســت و شــهید موســوی نیز برای دفاع از 
مرزهای کشــور، حفظ امنیــت در منطقه و حذف گروه تروریســتی 

داعش، ایثاگری ها و رشادت های بسیاری از خود نشان داد.
حیدری با بیان اینکه گروه تروریســتی داعش، نــه تنها امنیت منطقه 
بلکه تهدید بزرگی برای دنیا بود، یادآور شــد: شهید موسوی در منطقه 
ســوریه در کنار شهید ســلیمانی، ســپر محکم دفاعی برای این گروه 
تروریستی بود و مردم ســوریه، عراق، ایران و سایر کشورهای منطقه و 

جهان بدهکار جانفشانی های این فرمانده ارزنده کشور هستند.
نماینده مردم قصرشیرین و سرپل ذهاب در مجلس تاکید کرد: یکی از 
نگرانی های رژیم صهیونیستی نقش شــهید موسوی در سرکوب گروه 
تروریستی داعش در سوریه بود. چرا که این رژیم با بهره بردن از داعش 

امنیت کشورهای منطقه را هدف قرار داد. 

یادداشت

تریبون

خریدار  علی بهادری جهرمی سخنگوی 
دولــت امــروز گفــت: روز گذشــته رژیم 
صهیونسیتی اقدامی تروریستی علیه یکی 
از مستشــاران ایرانی انجام داد، طبیعتا این 
اقدام در زمان و مکان مناسب پاسخ مناسب 
دریافت خواهد کــرد. علی بهادری جهرمی 
سخنگوی دولت در نشســت خبری گفت: 
روز گذشــته رژیم صهیونســیتی اقدامی 
تروریســتی علیه یکی از مستشاران ایرانی 
انجام داد، طبیعتا این اقدام در زمان و مکان 

مناسب پاسخ مناسبی دریافت خواهد کرد.
وی ادامه داد: ماهیت رژیم صهیونســیتی 
برای همه جهانیان روشــن شــده اســت 
و هرچه دســت و پا بزنند سرپوشــی بر این 

شکست تاریخی شان نمی توانند بگذارند.

رکورد بی سابقه تولید برق در دولت 
سیزدهم

وی عنــوان کــرد: رئیــس جمهــور در 
چهاردهمیــن بازدیــد میدانی یــا نظارت 
ستادی روز گذشــته به وزارت نیرو رفت و 
یکی از طرح هایی که به افتتاح رسید آغاز به 
کار ۴ هزار مگاوات برق خورشیدی بود که با 
نهایی شدن این طرح از ۱۰۰ مگاوات انرژی 
خورشــیدی می توانیم به ۵ هــزار و ۱۰۰ 

مگاوات انرژی خورشیدی دست یابیم.
بهادری جهرمی بــا بیان اینکــه در دولت 
مردمــی تاکنــون ۸هــزار و ۸۰۰ مگاوات 
ظرفیت جدیــد تولید برق وارد مدار شــده 
اســت، گفت: ایــن یک رکورد محســوب 
می شــود. در حوزه بــرق ۸۵ درصد از برق 
جدیدی که وارد مدار شــده است به بخش 

تولید اختصاص یافته است. 
دبیر هیأت دولت خاطر نشــان کرد: ۴ هزار 
مــگاوات افزایش تولیــد در انــرژی پاک 
خواهیم داشــت. وزارت نیرو در این دولت 
برنامه ریزی بــرای افزایش ده هزار مگاواتی 

را در دست اجرا دارد. 

سرانه ورزشی تهران دو برابر می شود
ســخنگوی دولت گفت: تفاهم نامه احداث 

مجموعه ورزشــی تهــران روز گذشــته با 
حضــور معــاون اول رییس جمهــور امضا 
شد که با تکمیل آن، ســرانه ورزشی تهران 
دو برابر می شــود، این مجموعــه بزرگ در 
تهران به مساحت ۳۷۰ هکتار برای برگزاری 
رویدادهای بزرگ ورزشــی و بیــن المللی 
استفاده خواهد شد.  همه هماهنگی ها انجام 
شــده، تامین منابع آن از طریق تهاتر نفت 
اســت پیش بینی های لازم برای اختصاص 
منابع حاصــل از تولید نفت به ســاخت این 

مجموعه ورزشی انجام گرفته است.

رویکرد دولت افزایش سرعت و 
کیفیت و آزادی کامل سایت ها در 

چارچوب قانون است
بهادری جهرمی پس از مقدمه نشســت در 
پاسخ به نخستین پرســش درباره اقدامات 
دولت دربــاره آخرین وضعیــت پیگیری 
مســئه اینترنت و فیلترینگ توسط دولت، 
گفت: رویکرد دولت که بارهــا بر آن تاکید 
شده افزایش ســرعت و کیفیت سایت ها و 
شــبکه ها در چارجوب قانون و ایجاد بهره 
وری حداکثــری مــردم از آن در چارچوب 
قانون است تا بر اساس آن قابلیت حمایت از 
حقوق مردم به طور موثر وجود داشته باشد.

بهادری جهرمی مطرح کرد: همانند قوانین 
سایر کشــورها، باید امکان استیفای حقوق 
مردم در رابطــه با پلتفرهم هــای خارجی 
چون توییتر فراهم باشــد و دولت بیشــتر 
معتقد به اصلاح ســاختارها و روندها است. 
بر این اســاس تصمیم گیــری در خصوص 
فعالیــت پلتفرم هــای خارجی بــر عهده 

کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه است.

وزیر ارتباطات درخواست رفع فیلتر 
گوگل پلی را داده است

دبیر هیأت دولت افزود: بــا همین رویکرد، 
رئیــس جمهور دســتور داد تــا مرکز ملی 
فضــای مجــازی بازبینــی در ضوابــط و 
رویکردهــا انجام دهــد. کارگــروه تعیین 
مصادیق مجرمانه در قوه قضاییه هم مسئول 

محدودسازی است، ولی رویکرد دولت این 
اســت که جایی اگر تخلفی از قانون صورت 
می گیرد ، رویه خطا اصلاح شــود، نه اینکه 

مسدودسازی شود.
وی ادامه داد: به پلتفرم های خارجی اعلام 
شــده طبــق روال فعالیت در کشــورهای 
اروپایی اقــدام کنند تا نماینده ای داشــته 
باشند و امکان استیفای حقوق مردم وجود 
داشته باشــد. انتظار مردم این است که اگر 
تخلفی صــورت گرفت، امکان اســتیفای 
حقــوق آنها وجــود داشــته باشــد.وزیر 
ارتباطات درخواســت رفع فیلتر گوگل پلی 
را داده اســت، اما کارگروه تعیین محتوای 

مجرمانه این کار را هنوز انجام نداده است.

مزایای قراردادتجاری بی سابقه ایران 
و ۵ کشور اوراسیا

سخنگوی دولت در پاســخ به سوالی درباره 
امضای قرارداد تجاری با ۵ کشــور اروســیا 
گفت: در چارچــوب موافقتنامه و لایحه ای 
که بــرای عضویــت در شــانگهای تقدیم 
مجلس شــد مجوز قانونی اخذ شــده است 
اما اگر نیازمند اخذ مجــوز قانونی دیگری 
باشد در همان مســیر قانونی اقدامات طی 
خواهد شــد.وی درباره آثــار و مزایای این 
موافقتنامه عنوان کــرد: موافقتنامه ای که 
روز گذشــته با حضور وزیر صنعت، معدن 
و تجارت با ۵ کشــور حوزه اوراسیا از جمله 
بلاروس، قزاقستان، قرقیزســتان، روسیه 
و ارمنســتان امضا شــد کمک کار توسعه و 
تسهیل تجارت میان این کشورهای خواهد 
بود و هزینه های تجارت را هم تسهیل و هم 

کاهش می دهد.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه این قرارداد 
بــه افزایش تجــارت غیرنفتــی به ویژه در 
بخش خصوصی که در حوزه های غیرنفتی 
بیشتر فعال هســتند کمک می کند، مطرح 
کرد: بر این اســاس تعرفه های گمرکی بین 
این کشورها کاهش پیدا می کند لذا تجارت 
در این کشــورها به صرفه تر و رقابت پذیرتر 
می شــود، جذابیت های تجــاری ایران هم 

برای تجار ســایر کشــورها افزایــش پیدا 
می کند که امکان تعاملات دوطرفه تجاری 

برای دوطرف سهل تر باشد.
دبیــر هیــأت دولــت خاطرنشــان کرد: 
همچنیــن ســازو کار ویــژه ای نیــز برای 
تجارت اقــلام راهبردی بین این کشــورها 
ایجاد می شوند ما قراردادهای مشترکی در 
حوزه های تامین اقلام راهبردی مانند گاز و 
کالاهای اساسی با همین کشورها داریم که 
سازو کارها را به شدت تســهیل و باثبات تر 
و ایمن تــر می کند و تعرفــه گمرکی هم در 
بیش از ۸۰ درصد اقلام در بازار اوراسیا برای 
صادرات ایران صفر خواهد شد یعنی امکان 

رقابت فعال را در این زمینه ایجاد می کند.

عدم انجام تکلیف قانونی شورای 
قیمت گذاری سبب توقف دولت نشد 

ســخنگوی دولت در پاســخ به پرسشــی 
درباره قیمت خرید تضمینــی گندم برای 
ســال زراعی جاری گفت: شــورای قیمت 
گذاری محصولات کشــاورزی، یک شورای 
فرابخشــی اســت و صرفا در اختیار دولت 
نیســت این  شــورا هنوز قیمتــی به دولت 
اعلام نکرده است اما چون تکلیف آیین نامه 
داخلی مجلس این اســت که دولت لایحه 
بودجه را در موعــد مقرر بدهــد لذا دولت 
منابعی برای آن در نظر گرفته اســت عدم 
انجام تکلیف قانونی شــورای قیمت گذاری 
سبب توقف انجام تکلیف قانونی دولت نشده 

است و دولت کار خود را کرده است.

بهادری جهرمی درباره میدان مشترک نفتی 
آرش و ادعاهای برخی کشــورهای منطقه 
مبنی بر اینکــه ایران ســهمی از این میدان 
ندارد بیان کرد: ایران از کشورهای مشترک 
میدان آرش است هر اقدامی غیر از این، مورد 
پذیرش نیست دولت سیزدهم در چارچوب 
دیپلماسی مذاکراتی داشته و همچنان آماده 
است تا مذاکرات حقوقی و بررسی های فنی 
و تامین حقوق حقه همه کشورهای مشترک 
در این میدان نفتی داشــته باشد، نگاه هایی 
که مبتنی بر حقوق مشــترک نباشــد، نمی 
تواند منافع مشترک کشــورهای خاضر در 

این میدان را تأمین کند.
ســخنگوی دولت درباره انتشــار تصویری 
از فیش حقوقی نجومی یکی از مســئولان 
پتروشــیمی وابســته به صنــدوق ذخیره 
فرهنگیــان گفــت: دولــت در چارچوب 
کارکنان دولت و شرکت های دولتی البته با 
تعریف قانونی ، اقدامات گســترده ای را طی 
دو سال گذشــته در حوزه پرداخت حقوق 
و مزایا انجام داده اســت تا بتوانیم به سمت 
متناسب سازی و عادلانه سازی پرداخت ها 
و همچنین کنترل  پرداخت ها که پرداخت 

نامتعارفی نباشد پیش برویم.
وی بیان کرد: رئیــس جمهور همواره تاکید 
دارند کــه حتی یک مــورد پرداخت خارج 
از روال قانونــی نیز چه در دولــت و چه در 
ســایر بخش هایی که به هر نحو وابســتگی 
به بخش هــای دولتی دارند مــورد پذیرش 

نیست. 

 ســخنگوی وزارت دفاع بــا بیان اینکه ایــن جنایت و 
بمباران سوریه نشــان دهنده خصلت تروریستی رژیم 
صهیونیســتی و نقض آشــکار حاکمیت کشور سوریه 
است، گفت: پاســخ هوشــمندانه و مقتدرانه به ترور 

شهید سید رضی موسوی خواهیم داد.
 سردار رضا طلائی نیک در نشســت خبری با موضوع 
تبیین اقدامات و دســتاوردهای این وزارتخانه ضمن 
تسلیت و تبریک شهادت ســردار سید رضی موسوی 

از مستشاران نظامی سپاه در سوریه در حمله موشکی 
رژیم صهیونیســتی به دمشــق گفت: ایــن جنایت و 
بمباران ســوریه نشــان دهنده خصلت تروریســتی 
جنایت پیشگی و نقض آشکار حاکمیت کشور سوریه 
که مســتوجب محکومیت جهانی و مجازات هست و 
باید در انتظار تاوان عملیات تروریستی اخیر خودش 

باشد.
ســخنگوی وزارت دفاع اضافه کرد: مهم ترین مسأله 

در منطقه و جهان کماکان جنگ غره و صهیونیست ها 
است. ناکامی و شکســت صهیونیســتها برای جهان 
آشکار شده است و طوفان الاقصی که نتیجه ده ها سال 
اشغالگری صهیونیستها بود از روز اول پیروز به دنیا آمد 
و رژیم صهیونیســتی تاکنون و آینده قــادر به جبران 

نخواهد بود. رژیم دوران سیاهی را پشت سر میگذارد.
وی افــزود: در این جنگ، دو جبهــه در مقابل هم قرار 
گرفته انــد؛ جبهه بشــریت و مقاومت پشــتیبان غزه 

و مقاومت و آرمان فلســطین اســت؛ اما در مقابل و در 
جبهه جنایت و شکست های پی درپی، تلفات نظامیان 

را بدون نیل به دستاوردهای اعلام شده شاهد هستیم.
سردار طلائی نیک تصریح کرد: این روند، شکست های 
بزرگتر را پیش روی صهیونیست ها را به وجود می آورد. 
بر خلاف برخی مواضــع فریبکارانه، آمریــکا در افکار 
عمومی و مجامــع بین المللی شــریک اصلی جنایت 

رژیم صهیونیستی است.

دفاع
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خریــدار  رئیــس جمهــور بــا تاکید 
بر اهمیــت توجــه بــه تجاری ســازی و 
صادرات محصولات دانش بنیــان، از همه 
دســتگاه های مرتبط خواســت عــلاوه بر 
کمک به ارتقــای قابلیت های صادراتی این 
محصولات، با تکمیل تر شدن زنجیره ارزش 
در تولیدات دانش بنیان بــه افزایش تولید، 
اشــتغال و خلق ثروت برای کشــور کمک 

کنند.
ســید ابراهیم رئیسی در ســومین جلسه 
شــورای  »راهبری فناوری هــا و تولیدات 
دانش بنیان« ضمن قدردانــی از تلاش ها و 
اقدامات انجام شــده در زمینه اجرای قانون 
حمایت از تولیدات و توســعه شرکت های 
دانش بنیان بــه بیش از ۱۰ هزار شــرکت 
فعــال، بــر ارتقــای کیفی شــرکت های 
دانش بنیــان هم زمان با توســعه کمی نیز 

تاکید کرد.

حمایت مالی از فعالیت های 
دانش بنیان در اولویت سازمان برنامه 

و بودجه باشد
حمایت مالی از فعالیت هــای دانش بنیان 
نیز از دیگر تاکیــدات رئیس جمهور در این 
جلسه بود که دکتر رئیســی ضمن دستور 
به ســازمان برنامه و بودجه بــرای توجه به 
این اولویت تصریح کرد: بــا توجه به اینکه 
توســعه فعالیت های دانش بنیــان ایجاد 
اشتغال، رشــد تولید و پیشــرفت  فناورانه 
را در پی دارد، هر نوع حمایــت مالی و ارائه 
تسهیلات و تخصیص منابع به فعالیت های 
دانش بنیان، نه هزینه بلکه ســرمایه گذاری 

سودمند و آینده نگرانه است.
رئیس جمهــور با ضروری دانســتن نهایی 
شــدن نقشــه راه فعالیت های دانش بنیان 
کشــور و جامع نگــری نســبت بــه همه 
حوزه هــای فعالیت هــای دانش پایــه از 
زیســت فناوری  و  میکروالکترونیــک 
تــا هوشمندســازی و اســتفاده از هوش 
مصنوعی، بر گسترش همکاری وزارتخانه ها 

و دســتگاه های اجرایــی با شــرکت های 
دانش بنیان در دولت مردمی تاکید کرد.

ارتباط قوی، مستمر و نظام مند صنایع 
بزرگ با شرکت های دانش بنیان

رئیســی ارتباط قوی، مســتمر و نظام مند 
صنایع بزرگ با شــرکت های دانش بنیان را 
نیز از اولویت های مهم برشمرد و با تاکید بر 
ضرورت تقویت تعامل سازمان استاندارد با 
شرکت های دانش بنیان، تسریع در تطبیق 
محصــولات دانش بنیان با شــاخص های 
اســتاندارد را در عین رعایت دقت خواستار 

شد.
ضــرورت توجــه بــه تجاری ســازی و 
صــادرات محصولات دانش بنیــان از دیگر 
محورهای صحبت هــای رئیس جمهور در 
جلســه بود و همه دســتگاه های مرتبط از 
معاونت علمی و فناوری، صندوق توســعه 
نوآوری، وزارتخانه ها و دیگر دســتگاه های 
اجرایی مکلف شــدند علاوه بــر کمک به 

ارتقای قابلیت هــای صادراتی محصولات 
دانش بنیان، تلاش کنند با تکمیل تر شدن 
زنجیره ارزش در تولیــدات دانش بنیان به 
افزایش تولید، اشــتغال و خلق ثروت برای 

کشور کمک کنند.

حمایت از تامین تجهیزات مورد نیاز 
شرکت های دانش بنیان در داخل

رئیــس جمهــور در ادامــه از مســئولان 
دستگاه های مختلف به ویژه وزارت صنعت، 
معــدن و تجــارت خواســت در حمایت از 
شــرکت های دانش بنیان، علاوه بر تامین 
تجهیزات مورد نیاز آنها در داخل، از واردات 
کالاهایی که توسط این شرکت ها در داخل 
به میزان نیاز کشور تولید می شود یا ظرفیت 
و امکان تولید آن فراهم هســت، جلوگیری 

کنند.
رئیســی همچنین با اشــاره بــه گزارش 
ارائه شــده از عملکــرد صندوق توســعه 
نوآوری مبنی بر رشــد ۵ برابــری میانگین 

ســالانه حمایت های مالــی از فعالیت های 
دانش بنیان در ۲۵ ماهه گذشــته به نسبت 
دوره ۹۰ ماهــه پیش از دولت ســیزدهم، 
افــزود: حتمــا در این مســیر بــه صرف 
حمایت های دولت و اعتبارات بانک ها اکتفا 
نکنید و از مسیرهای مختلف برای حمایت 
از فعالیت های دانش بنیــان اعتبار و منابع 

جدید جذب و خلق کنید.

ضرورت صیانت از ثبات قانون حمایت 
از جهش تولیدات دانش بنیان

رئیس جمهور با تاکید بــر اهمیت توجه به 
ارتقای بیــش از پیش بهــره وری در همه 
فعالیت ها و اقدامات دســتگاه های مختلف 
از جمله صندوق توســعه نــوآوری اظهار 
داشــت: قانون حمایت از جهــش تولیدات 
دانش بنیان قانون خوبی است که مورد تایید 
رهبر معظم انقلاب اسلامی نیز قرار گرفته و 
لذا ما برای صیانت از این قانون و جلوگیری 
از هر اقــدام و تصمیمی که بــه تضعیف آن 

بیانجامد، مسئولیت سنگین و جدی داریم. 
یکی از الزامــات حمایت از کســب و کارها 
حفظ ثبات در تصمیم گیری است و لذا باید 

از ثبات این قانون نیز صیانت کرد.
رئیسی در پایان از تلاش های صورت گرفته 
برای برگزاری اردوهای راهیان پیشــرفت 
از ســوی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری قدردانی کرد 
و این اقدام را باعث ایجاد امید و نشــاط در 

میان جوانان دانست.

تصویب آیین نامه جدید ارزیابی
 و شیوه نامه حمایت های مالیاتی

 از دانش بنیان ها
در ابتدای جلســه، گــزارش مختصری از 
یک ســال اجــرای قانون »جهــش تولید 
دانش بنیان« و همچنین پیشرفت مصوبات 
دو جلسه قبلی شورا توســط معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 

و نائب رئیس شورا ارائه شد.
در ادامه این جلسه »آیین نامه جدید ارزیابی 
شــرکت های دانش بنیان«، »شــیوه نامه 
تخصیص حمایت های مالیاتی شرکت های 
دانش بنیــان« و »شــیوه نامه برخورداری 
قراردادهــای تحقیق و توســعه صنعت و 
دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی از اعتبار 
مالیاتی تحقیق و توسعه« ارائه و به تصویب 

رسید.
بر مبنــای دســته بندی جدیــد ارزیابی 
شــرکت های دانش بنیــان، شــرکت های 
دانش بنیان به سه دســته نوپا، فناور و نوآور 
دسته بندی می شوند که متناسب با میزان 
فروش شــرکت ها و میــزان و تمرکز کاری 
آنها بر محصولات دانش بنیــان نامگذاری 

شده اند.
همچنین بر مبنای آیین نامه ها حمایت های 
مالیاتی، مزیت های مالیاتی برای دسته های 
گوناگــون شــرکت های دانش بنیــان و 
همچنین همکاری های صنعت و دانشــگاه 

مشخص شد.
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 امکان دسترسی ایران به بازارهای گوناگون 
با توافقنامه اوراسیا

 کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراســیا با ایران توافقنامه تجارت 
آزاد امضا کردند؛ براســاس این توافقنامه دسترســی بــدون عوارض 

گمرکی به به بازارهای گوناگون برای ایران امکان پذیر می شود.
 وبگاه المیادین در گزارشــی آورده اســت: کشــورهای عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا )EAEU( در جریان نشست شورای عالی اقتصادی 
اوراسیا در شهر ســن پترزبورگ در روســیه موافقتنامه تجارت آزاد با 

ایران را به طور رسمی امضا کردند.
میخائیل میاســنیکوویچ، رئیس هیئت مدیره کمیســیون اقتصادی 
اوراســیا، الکســی اورچوک، معــاون نخســت وزیر روســیه، عباس 
علی آبادی، وزیر صنعت، معــدن و تجارت ایران، ایــن توافقنامه را که 
قرار است جایگزین توافق موقتی شود که از سال ۲۰۱۹ میلادی به اجرا 
درآمده است، امضا کردند. نمایندگان بلاروس، ارمنستان، قزاقستان و 
قرقیزســتان نیز این توافقنامه را امضا کردند.توافق موقت برای ایجاد 
منطقه آزاد تجاری بین کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراســیا و 
ایران، که ابتدا در ۱۷ مه ۲۰۱۸ )۲۷ اردیبهشــت ۱۳۹۷( منعقد شد، 
از ۲۷ اکتبر ۲۰۱۹ )۵ آبان ۱۳۹۸( اجرایی شده است.ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روســیه، بر اهمیت اســتراتژیک توافقنامه تجارت آزاد 
تأکید کرد و اظهار داشــت که این توافقنامه دسترســی بدون عوارض 

گمرکی را به تقریباً همه دسته بندی کالاها به بازار ایران می دهد.
وی خاطرنشــان کرد که این توافقنامه به طور چشــمگیری موانع غیر 

تعرفه ای را کاهش می دهد و همکاری تجاری را بهبود می بخشد.

افزایش ۷ درصدی تجارت خارجی ایران در ۹ ماه
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: مجموع تجارت خارجی کشــور در ۹ 
ماهه امسال، ۱۱۲ میلیارد دلار بوده اســت که نسبت به ۹ ماهه مشابه 

سال قبل بیش از ۷ درصد افزایش را نشان می دهد.
سیداحســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به میزان 
تجارت خارجی گمرک جمهوری اســلامی ایــران گفت: گمرک برای 
اولین بار گزارش تجــارت خارجی ماهانه را با احتســاب آمار صادرات 
نفت، برق و خدمات فنی و مهندســی محاســبه کــرد. وی افزود: این 
گزارش حاکی از این اســت که در ۹ ماهه ۱۴۰۲ میزان صادرات کشور 

۱۵ میلیارد دلار بیش از میزان واردات کشور بوده است.
بیش از ۶۳ میلیارد دلار ارزش صادرات نفت و غیرنفتی کشور و بیش از 

۴۸ میلیارد دلار ارزش واردات کشور در ۹ ماهه ۱۴۰۲ بوده است.
خاندوزی افزود: بر این اساس مجموع تجارت خارجی کشور در ۹ ماهه 
امســال عدد ۱۱۲ میلیارد دلار بوده است که نســبت به ۹ ماهه مشابه 

سال قبل بیش از ۷ درصد افزایش را نشان می دهد.

معاون سازمان توسعه تجارت اعلام کرد
۸۷ درصد کالاهای تجاری بین ایران و اعضای 

اوراسیا در لیست تجارت آزاد
 معاون ارتقاء کسب و کارهای بین المللی سازمان توسعه تجارت گفت: 
توافقنامه تجارت آزاد میان ایران و کشورهای اوراسیا به امضا رسید که 
بر این اساس ۸۷ درصد کالاهای تجاری بین دو کشور در لیست تجارت 

آزاد با تعرفه صفر قرار می گیرند.

»ســید محمدصادق قنادزاده« در گفت وگویی اظهار داشت: بر اساس 
این توافقنامه از ۱۰۰ درصد کالاهای تجاری بین ۵ کشور عضو اوراسیا 
۸۷ درصد در لیست تجارت آزاد با تعرفه صفر قرار می گیرد. کشورهای 

عضو اتحادیه اوراسیا سالانه ۳۸۰ میلیارد دلار واردات دارند.
وی افزود: پس از تصویب این توافقنامه در مجالس کشورها تجارت آزاد 

ایران و کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا به زودی آغاز می شود.
قنادزاده گفت: بعد از به امضا رسیدن توافقنامه تجارت آزاد میان ایران 
و کشورهای اوراسیا ۸۷ درصد کالاهای تجاری بین دو کشور در لیست 

تجارت آزاد با تعرفه صفر قرار می گیرند.

پشت پرده شایعات مالیات ۲۵ درصدی طلا
به گفته ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی، کســانی که طی سال ها با 
سوءاستفاده از فضاهای غیرشــفاف و تاریک اقتصادی کشور توانستند 
فرار مالیاتی داشــته باشــند اقدام به ایجاد شــایعاتی مثل مالیات ۲۵ 
درصد طلا کردند. از ابتدای دی ماه سازمان امور مالیاتی برای محاسبه 
سیســتمی و نظام مند کردن مالیات ها، صاحبان مشــاغل را ملزم به 
صدور صورت حســاب الکترونیکی در ســامانه مودیان کرد. این اقدام 
بر مبنای قانون سال ۱۳۹۸ مصوب مجلس است و اصلاحات بعدی آن 
انجام شد.با اعلام این خبر، برخی شایعات در فضای مجازی منتشر شد 
مبنی بر اینکه قرار اســت مالیات طلا ۲۵ درصــد افزایش پیدا کند؛ در 
حالی تا پیش از این نیز تمامی مشاغل مشــمول مالیات سود عملکرد 
به میزان ۱۵ تــا ۲۵ درصد بودند و صرفا به صنف طلافروشــان مربوط 

نمی شد و البته موضوع جدیدی نیست.
طبق قانون اگر سود فعالیت صاحبان مشاغل بین صفر تا ۲۰۰ میلیون 
تومان باشد تا ۱۵ درصد مشــمول مالیات می شود. در صورتی که سود 
بین ۲۰۰ تــا ۴۰۰ میلیون تومان باشــد تا ۲۰ درصــد و بیش از ۴۰۰ 

میلیون تومان مشمول ۲۵ درصد مالیات می شود.
به گفته سید محمدهادی سبحانیان ـ رئیس ســازمان امور مالیاتی - 
در حال حاضر مالیات طلا مثل سایر مشــاغل و اصناف از سود عملکرد 
فعالیت طلافروشان اخذ می شود. بدین صورت که پس از کسر هزینه ها 
از درآمدی که دارند و پس از کسر معافیت مالیاتی پایه، مشمول مالیات 
بر عملکرد می شــوند.  در خصوص ارزش افزوده هم بــه موجب قانون 
اصلاحی ارزش افزوده مصوب ســال ۱۴۰۰ اصل طــلا معاف از مالیات 
بر ارزش افزوده اســت و صرفا مالیات بر ارزش افزوده بر اجرت و ســود 

فعالیت طلافروشان وضع خواهد شد.
اما سوال این است که چه کسانی پشــت پرده شایعه مالیات ۲۵ درصد 
طلا ایســتاده اند؟ در این خصوص مهدی موحدی ـ سخنگوی سازمان 
امور مالیاتی گفته اســت: ســازمان امور مالیاتی در دو ســه سال اخیر 
فرآیند را در جهت اصلاح ســاختاری نظام مالیاتی طراحی کرده و آنها 
را به سمت بهبود پیش می برد. طبیعی اســت این اتفاقات که منجر به 
کاهش مشکلات می شــود مخاطراتی را برای کسانی ایجاد می کند که 
قبلا فرار مالیاتی می کردند و مخاطرات دیگری را برای اقتصاد کشور به 

وجود می آوردند.
وی افزود:  زمانی که اصلاحات ســاختاری در نظام مالیاتی پیشــنهاد 
داده شد کسانی نگرانی شدند که از فضای غیرشــفاف، مبهم و تاریک 
اقتصادی کشور سوءاستفاده کردند. این افراد پیش از این می توانستند 

فرار مالیاتی داشته باشند و کتمان درآمد کنند.

بازار

خریدار  کریدور ریلی رشــت- کاسپین 
بــرای ترانزیــت از مناطــق شــمالی به 
جنــوب کشــور و بهره منــدی از آب های 
آزاد بین الملل برای کشــورهای همســایه 
»ایران« حایز اهمیت اســت و این مســیر 

به عنوان یک »شاهراه« محسوب می شود.
عملیات اجرایــی پروژه راه آهن رشــت - 
کاسپین در ســال ۱۳۸۵ کلید خورد اما از 
ســال ۸۵ تا ۹۸ فقط ســه درصد پیشرفت 
داشــت و عمده کار آن از سال ۹۸ آغاز شده 
اســت. اجرای این پروژه عــلاوه بر اهمیت 
در حمل و نقل داخلی، بار و مســافر استان 
گیلان؛ از نظر ایجاد یک کریدور ریلی جدید 
برای صادرات و واردات کشــور و همچنین 
ترانزیت کالا از مناطق شــمالی کشــور به 
خلیج فــارس، آب هــای آزاد بین المللی و 
دیگر کشورهای همســایه ایران نیز بسیار 

مهم است.
اوایل مردادماه سال ۱۴۰۰ محمد اسلامی 
وزیر وقت راه و شهرســازی دولت روحانی 
با اشاره به پیشــرفت فیزیکی ۸۰ درصدی 
زیرسازی راه آهن رشت-کاسپین گفته بود 
که طبق برنامه زمان بندی پیش بینی کرده 
بودیم پروژه مذکور تا پایان شهریور امسال 
آماده شود، اما در شــرایطی قرار گرفتیم که 
موانع متعدد تأخیرهای ناخواســته ای را به 

این پروژه منتقل کرده است.
وی با اشــاره بــه پیشــرفت ۸۰ درصدی 
زیرسازی این خط آهن، گفته بود که مصالح 
لازم برای روسازی آماده اســت، لذا انتظار 
می رود باقی مانده مســیر را با مشــارکت 
همه دســتگاه ها و همراهی مردم تا پیش از 

زمستان همان سال به سرانجام برسد.
پروژه راه آهن رشــت -کاســپین به طول 
۶۵ کیلومتر بخش اولیه از کریدور شــمال 
- جنوب اســت که خلیج فارس را به دریای 
خزر متصل می کند و از مصوبات سفر رئیس 

جمهور در بهمن ماه ۱۴۰۰ به گیلان است.

بهره مندی از ترانزیت ترکیبی با اتمام 
پروژه ریلی رشت-کاسپین

عباس خطیبی معاون ســاخت و توسعه راه 
آهن، بنادر و فرودگاه های کشــور در پاسخ 
به اینکه ســومین ابر پروژه ریلی کشور چه 

زمانی بــه بهره برداری می رســد، گفت: از 
ابتدای امســال در خصوص ۴ پــروژه ریلی 
برنامه ریزی هــای صورت گرفت کــه تا به 
امروز ۲ پروژه ریلی بــه مرحله بهره برداری 
رسید. پروژه ســومی که در دستور کار برای 
افتتاح قرار دارد، اتمام خط ریلی رشــت - 
کاسپین اســت که طبق برنامه ریزی های 
صورت گرفته انتظار می رود تا پایان ســال 
این پروژه ریلی به طول ۳۷ کیلومتر افتتاح 

و تحویل مردم شود.
معاون ســاخت و توســعه راه آهن، بنادر 
و فرودگاه هــای کشــور در ادامــه تاکید 
کرد: پروژه ریلی رشــت - کاســپین تا به 
امروز ۸۶ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و 
در بخش زیرســازی نیز شــامل پیشرفت 
۹۵ درصدی اســت و ۲۵ کیلومتــر از ۳۷ 
کیلومتر ریل گذاری شــده و همچنین در 
بخش ایســتگاهی نیز بیــش از ۸۰ درصد 
رشــد داشــته بنابراین در تلاش هستیم 
طی چند ماه آینده این خــط ریلی افتتاح 
شود خط ریلی رشــت - کاسپین جز یکی 
از پروژه هــای مهم در حال حاضر کشــور 

محسوب می شود.
وی خاطرنشــان کرد: خط ریلی رشــت 

- کاســپین در ادامه خط ریلی قزوین به 
رشت اســت و با اتصال به دریای خزر و از 
طریق غریب دریای خــزر به دریای خلیج 
فارس متصل می شــود و در مقابل امکان 
ترانزیــت، حمل و نقــل بار بــه صورت 
ترکیبــی از کشــور روســیه و همچنین 
کشــورهای همجوار دریای خــزر فراهم 

می کند.
خطیبی در خصوص میزان منابع تخصیص 
داده شــده به این پروژه، گفــت: نزدیک به 
۳ هزار میلیارد تومــان ارزش روز این پروژه 
است و ســاخت این پروژه ریلی با استفاده 
از بودجه داخلی بوده اســت و زمانی که به 
بهره برداری برسد قطعاً کشورهای حاشیه 
دریــای خــزر می تواننــد از حمــل و نقل 

ترکیبی بهره مند شوند.
پروژه راه آهن رشــت - کاســپین - انزلی 
به عنوان بخشــی از طرح راه آهن قزوین - 
رشــت و آخرین پازل از کریــدور جنوب به 
شمال اســت که در تجارت کشور، منطقه 
خاورمیانه، آســیای میانه و اوراسیا تحولی 
بزرگی ایجــاد می کند. عملیــات اجرایی 
پروژه راه آهن رشــت - کاســپین در سال 
۹۸ آغاز شــد و اجرای این پــروژه علاوه بر 

اهمیت در حمل و نقل داخلی، بار و مســافر 
استان از نظر ایجاد یک کریدور ریلی جدید 
برای صادرات و واردات و نیــز ترانزیت کالا 
از مناطق شــمالی کشــور به خلیج فارس، 
آب های آزاد بین المللی و دیگر کشــورهای 

همسایه ایران نیز بسیار مهم است.

تاکید بذرپاش بر تسریع در اجرای 
پروژه های ریلی رشت-کاسپین

مهــرداد بذرپــاش در یکی از شــبکه های 
اجتماعی نوشت:   با تاکید رئیس جمهور در 
جلسه بررســی پروژه های اولویت دار حوزه 
ریلی در راســتای تحقق ابتــکار  ایران راه، 
تکمیــل طرح های زیرســاختی کریدوری 

تسریع می شود.
وی افزود: پروژه های ریلی میانه- اردبیل و 
رشت- کاسپین و پروژه ناتمام راه آهن یزد 
-اقلید در ســریع ترین زمان ممکن تقدیم 

مردم شریف خواهد شد.

خط ریلی رشت - کاسپین موجب 
توسعه اوراسیا با کشورهای حاشیه 

خلیج فارسی
 بهره برداری از خط ریلی رشت - کاسپین 

زمینه ســازی برای توســعه روابــط میان 
اعضای اوراســیا با کشــورهای حاشــیه 
جنوبی خلیــج فارس و یکــی از مهمترین 
شــاخص های تحقق سیاســت های کلی 
اقتصاد مقاومتــی در حــوزه مناطق آزاد 
اســت. با اتصال منطقــه آزاد انزلی به خط 
ریل سراســری در پیر بازار رشــت، شاهد 
اتصال ۲ دریــای شــمالی و جنوبی ایران 

خواهیم بود.
با تکمیل راه آهن رشــت کاسپین، یکی 
از مهمترین زیرساخت های فعال سازی 
کریدورهــای عبوری از کشــورمان به 
ویژه گذرگاه شــمال جنــوب تکمیل 
می شــود و اتصال ریل بــه منطقه آزاد 
انزلی، زمینه فعال ســازی ظرفیت های 
ترانزیتــی شــمال کشــور را به همراه 

خواهد داشت.
 کمتر از ۲ کیلومتر از مســیر ۳۷ کیلومتری 
خط ریل در محدوده منطقه آزاد انزلی واقع 
شــده و احداث چند صد متر خــط ریلی با 
فناوری خاص جهت اتصال به سینی دوار که 
نقطه اتصال و نقل و انتقال کالا میان کشتی 
و خط آهن اســت در این منطقه انجام شده 

است.
کشورمان بهترین ســرزمین منطقه برای 
حمل و نقل و ترانزیت اســت و بهره برداری 
از این خط ریلی زمینه ســازی برای توسعه 
روابط میان اعضای اوراســیا با کشــورهای 
حاشــیه جنوبی خلیج فارس است و یکی از 
مهمترین شاخص های تحقق سیاست های 
کلی اقتصــاد مقاومتی در حــوزه مناطق 
آزاد، ایفای نقــش محوری در مناســبات 
حمــل و نقلــی کشــورهای فرامنطقه ای 
اســت، موضوعی که مناطــق آزاد تجاری 
صنعتی جمهوری اســلامی ایــران در آن 
از ظرفیت هــای قابل توجهــی برخوردار 

می باشند.
موقعیــت مکانی هر یک از ایــن مناطق در 
کریدورهــای بین المللی عبــوری از چهار 
ســوی ایران، هم افزایی با نهادهای دولتی 
و استفاده از توانمندی های بخش خصوصی 
داخلی و خارجی می تواند بــه بهره برداری 
حداکثــری از مزیت های رقابتی و نســبی 

کشورمان منجر شود.

مدیرعامل شــرکت ســپرده گذاری مرکــزی اوراق 
بهادار و تســویه وجوه گفت: با اســتقبال سهامداران، 
تعداد ثبت نام کننــدگان در ســامانه جامع اطلاعات 
مشتریان»ســجام« از رقم ۴۵ میلیون سهامدار عبور 
کرده اســت.محمد باغســتانی اظهار کــرد: آمارها از 
افزایش دو برابری تعداد ثبت نام کنندگان در ســامانه 
»سجام« در پاییز امسال نســبت به مدت مشابه فصل 
قبل از آن حکایت دارد؛ به طوری که بیش از ۴۰۰ هزار 
سهامدار در سومین فصل ســال در این سامانه ثبت نام 

کردند.
وی با بیــان اینکه زمان بنــدی انتقال ســهام عدالت 
متوفیان به وراث نیز افزایش یافته است، گفت: سامانه 

»میراث« بــرای وراث متوفیان ســال های 
۱۳۸۴ تــا ۳۱ تیرماه ۱۳۹۹ ســهام عدالت 
بازگشــایی شــده تا فرایند انتقال سهام به 
آنها تســریع یابد.مدیرعامل شرکت سپرده 
گذاری مرکــزی تاکید کــرد: تمامی فرایند 
ثبت نــام در ســامانه »میراث« در شــعب 
شرکت های کارگزاری و بانک های منتخب 

رایگان بوده و وراث نیازی به پرداخت وجه ندارند.
وی درباره آخرین آمار واریز ســود سهام عدالت گفت: 
بیش از یک میلیون سهامدار سهام عدالت همچنان با 
مشکل شماره شبای معتبر روبرو هستند که این افراد 
می توانند با ثبت نام و یا بروز رســانی اطلاعات خود در 

سامانه »ســجام« در فرایند دریافت سود در 
دوره های بعدی قرار گیرند.

وی در خصوص زمان واریز مرحله دوم سود 
سهام عدالت افزود: سازمان بورس و شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی مکاتبات و مذاکرات 
لازم را برای دریافت کل سود از شرکت های 
ســرمایه پذیر انجام خواهد داد تا بتوانیم تا 
پایان سال باقیمانده سود این گروه از سهامداران را نیز 
دریافت و به حســاب آنها واریز کنیم.بر اساس آخرین 
اطلاعات شــرکت ســپرده گذاری مرکــزی، بیش از 
ســه میلیون و ۷۰۰ هزار ســهامدار ســهام عدالت از 
ســال ۱۳۸۴ فوت کرده اند که یکی از وراث متوفیان 

سهام عدالت می تواند با مراجعه به ۶۰۰۰ شعبه دفاتر 
شــرکت های کارگزاری یا بانک هــای منتخب )بانک 
ملی، ملت، پارســیان و تجارت( فرایند انتقال ســهام 
را انجام دهد.»ســجام«، ســامانه زیر ســاختی برای 
شناسایی مشتریان برای ورود به باشــگاه بزرگ بازار 
سرمایه است که تمام فعالان این بازار یک بار اطلاعات 
خود را در آن ثبت می کنند تــا بتوانند خدمات متنوع 
شرکت سپرده گذاری مرکزی را دریافت کنند.گفتنی 
است؛ دریافت کد معاملاتی برای ورود به بازار سرمایه، 
دریافت سودهای جاری، سنواتی و سود سهام عدالت، 
امکان ورود به درگاه ذی نفعان بازار سرمایه و...از جمله 

مزایای مهم ثبت نام در سامانه »سجام« است.

سهام

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی خبر داد؛ ۴۵ میلیون سهامدار در سامانه سجام ثبت نام کردند

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد

برخورد جدی با مجرمان بورسی با همکاری پلیس امنیت اقتصادی
خریدار  رئیس ســازمان بــورس و اوراق 
بهــادار از آغاز همکاری بــا مجموعه پلیس 
امنیت اقتصادی خبر داد و گفت: بر اســاس 
تفاهم نامــه صــورت گرفته قرار اســت با 
مجرمان بورســی کــه فرایندهای بســیار 
پیچیــده ای در حوزه بازار ســرمایه دارند، 

برخوردهای بسیار جدی صورت گیرد.
به گزارش ســازمان بورس، مجید عشــقی 
در مراسم آشــنایی با مفاهیم و کلیات بازار 
ســرمایه ویژه پلیس امنیت اقتصادی فراجا 
که در محل ســازمان بورس و اوراق بهادار 
برگزار شد، با اشــاره به تفاهم نامه سازمان 
بورس و پلیس امنیت اقتصادی که مهرماه 
سال جاری به امضا رســید، گفت: همکاری 
نزدیکی با مجموعه پلیس آغاز شده و طبق 
این تفاهم نامه قرار اســت بــا مجرمانی که 
فرایندهای بسیار پیچیده ای در حوزه بازار 
ســرمایه دارند، برخوردهای بســیار جدی 

صورت گیرد.
وی، پیشــگیری از تخلفات را اولویت مهم 
ســازمان بــورس و اوراق بهادار برشــمرد 
و افــزود: در مدیریــت حقوقی-انتظامی، 
اداره ای تحت عنــوان پیشــگیری در این 
سازمان وجود دارد که وظیفه آن شناسایی 
جرایم، انتقال آن بــه معاونت های نظارتی 
و در نهایت اصلاح رویــه و قوانین مربوط به 

تخلف و جرم است.
عشــقی عنوان کــرد: هیات رســیدگی به 
تخلفات نیــز پرونده ها و شــکایات را جمع 
بندی و علــت تکــرار تخلف ها را آســیب 

شناسی می کند.

پیشگیری از وقوع جرایم و تخلف 
در بازار سرمایه

وی با تاکید بــر اینکه در ســازمان بورس 
تمامی رویه ها اصــلاح و آموزش های لازم 
به ذینفعان ارائه و وظایف هر کدام مشخص 
می شود، گفت: وقوع برخی تخلفات و جرایم 
در حوزه شــرکت های بورســی و اعضای 
هیات مدیره آن به یکی از مشکلات سازمان 
بورس تبدیل شــده که تعقیب کیفری آنها 

در سازمان و یا محاکم انجام می شود.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهــادار در 
ادامه بر بحث پیشــیگری از وقوع جرایم و 
تخلف در بازار ســرمایه تاکید کرد و افزود: 
با توجه به جمعیت حدود ۸۵ میلیون نفری 
ذینفعان بــورس و بازار ســرمایه، اهمیت 
برخورد با تخلفات و برخی جرایم که منافع 
افراد زیادی را به خطر می اندازد، قابل توجه 
اســت چرا که حمایت از حقوق سهامداران 
اصلی ترین وظیفه سازمان بوده و بهتر است 
با شــناخت برخی ســاختارهای مختلف، 

وظایف خود را به درستی انجام دهیم.

فعالیت غیرمجاز نهادهای مالی 
در استان ها

وی تصریح کرد: فعالیــت غیرمجاز برخی 
نهادهای مالی در استان ها به یکی از جرایم 
اصلی در بازار ســرمایه تبدیل شده و شاهد 
پذیره نویســی های عمومی از سوی برخی 
افراد حرفه ای و یا شرکت هایی در استان ها 
هســتیم که بدون مجوز ســازمان بورس 
اقدام به پذیره نویســی کرده و منافع مردم 

را به خطــر می اندازند.عشــقی تاکید کرد: 
پذیره نویســی عمومی تحت هــر عنوانی 
باید با مجوز ســازمان بورس و اوراق بهادار 
باشــد که با توجه به پرونده های مختلف در 
این زمینه، ایــن ســازمان از پلیس امنیت 
اقتصادی درخواســت کمک و رسیدگی به 

این پرونده ها را دارد.

توسعه سرمایه گذاری غیرمستقیم
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار بر 
توسعه ســرمایه گذاری غیر مســتقیم در 
سطح بازار ســرمایه تاکید کرد و گفت: یکی 
از برنامه های اصلی و جدی سازمان بورس، 
این اســت که با کمک نهادهای مالی تحت 
نظارت ســازمان و بهره منــدی از ابزارهای 
مالــی جدیــد و همچنیــن صندوق های 
سرمایه گذاری، سرمایه گذاری غیر مستقیم 

در بازار سرمایه را توسعه دهد.
وی، ایجــاد بســترهای لازم بــه منظــور 
مشــارکت مردم در پروژه هــای واقعی و یا 
فعالیت هــای اقتصــادی را از دیگر قدامات 
ســازمان بورس برشمرد.عشــقی برخورد 
قانونی با پذیره نویسان متخلف را اقدام مهم 
دیگر سازمان بورس ذکر کرد و توضیح داد: 
به منظور ایجاد بســتر و فضایــی امن برای 
سرمایه گذاری های مردم، با پذیره نویسان 
متخلف برخورد می شــود تا سهامداران در 

فضای شفافی سرمایه گذاری کنند.

مستندسازی پرونده ها
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه 

صحبت های خود به تفاهم نامه آموزشــی 
با پلیس اشــاره کرد و گفت: پــس از دوره 
آشنایی با مفاهیم و کلیات بازار سرمایه ویژه 
پلیس امنیت اقتصادی، با تشکیل گروه های 
کوچک و تخصصی، روند همکاری و تعامل 
ســازمان بورس و پلیس ادامه خواهد یافت 
و امیــد مــی رود در بحث مستندســازی 
پرونده ها نیز اقدامــات قابل توجهی صورت 
گیرد.وی بیان کرد: با اســتفاده از ظرفیت 
بازار ســرمایه می توان تمام اشخاص تحت 
نظارت شرکت های بورسی و نهادهای مالی 
را که ممکن است پرونده هایی داشته باشند 
بر اساس مستندات به درستی پیگیری کرد. 
البته ناگفته نماند، برخوردهای تخلفاتی از 
مجازات هایی که در دادگاه اعمال می شود، 

بازدارنده تر است.

کاهش فعالیت مجرمانه
عشــقی مطرح کــرد: در بحــث مربوط به 
تحقیقات مقدماتی و تعقیــب متهمان نیز 
همکاری ها باید گســترده تر شــود و با ساز 
و کار روان تــر و فرایند مشــخص تر، روند 

همکاری ها تسریع یابد.
اوراق  و  بــورس  ســازمان  رئیــس 
بهــادار در پایــان خاطرنشــان کرد: 
زمانــی کــه متخلفان احســاس کنند 
که بــه تخلفــات و جرایــم موجود در 
بــازار ســرمایه رســیدگی می شــود، 
فعالیت هــای مجرمانــه کاهــش می 
یابــد و فضای ســالم تری بــا همکاری 
پلیس امنیت اقتصادی در بازار ســرمایه 
ایجاد خواهد شــد و مشــارکت مردم در 

سرمایه گذاری ها نیز افزایش می یابد.
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 تلاش برای شکستن سد برقی سازی ناوگان 
حمل و نقل پایتخت

مدیرعامل شــرکت کنتــرل کیفیت هوای تهــران با تاکیــد براینکه 
شهرداری به طور مستقیم نقشی در اجرای قانون هوای پاک ندارد اظهار 
کرد: شــهرداری به دلیل اینکه زیرمجموعه وزارت کشور است، درامور 
توسعه و نوسازی ناوگان حمل و نقل و برقی ســازی خودروها فعالیت 
می کند و در این زمینه نیز قراردادهای مناســبی با خودروســازهای 
داخلی و خارجی منعقد شده اســت. بانک مرکزی نیز برای تخصیص 

بودجه مورد نیاز اعلام آمادگی کرده است.
 سال ۱۳۹۶ بود که قانون هوای پاک به تصویب رسید و ۲۳ دستگاه در 
آن نقش اجرایی داشــتند. میزان اجرای این قانون تاکنون با انتقادات 
بســیاری همراه بوده اســت و به گفته برخی، بخش اعظم آن به کمبود 
بودجه و اعتبار مرتبط بود و به گفته داریــوش گلعلیزاده- رییس مرکز 
ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست- وضعیت موجود 
که آلودگی هوا و فرســودگی ناوگان حمل و نقل و عــدم اجرای قانون 
هوای پاک، ناشی از انباشــت تکالیف انجام نشده است. بخش مهمی از 
این قانون که شهرداری تهران متولی آن است، توسعه و نوسازی ناوگان 
حمل و نقل عمومی بود که به گفته مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت 
هوای تهــران قراردادهایی با خودروســازان ایرانــی و خارجی)چین( 
منعقد شده است و در  این راســتا یک میلیارد و ۵۰ میلیون دلار مورد 

نیاز است که بانک مرکزی اعلام کرده تخصیص ارز انجام خواهد شد.
سیدمحمدمهدی میرزایی قمی با اشاره به وظایف شهرداری تهران بر 
اســاس قانون هوای پاک اظهار کرد: در هیچ بخشی از قانون هوای پاک 
به صورت مستقیم و مستقل شهرداری  تکیفی ندارد اما از جمله وظایف 
شهرداری ها می توان به تامین ســرانه فضای سبز حداقل ۱۵ متر اشاره 
کرد که شهرداری تهران بیش از این فضا را نیز تامین کرده است و باقی 
تکالیف مشخص شده برعهده سایر دســتگاه های اجرایی است. به طور 
مثال نوسازی و توســعه ناوگان حمل و نقل عمومی که در مواد ۹ و ۱۰ 
قانون هوای پاک به آن ها اشاره شده است، به طور مستقیم به شهرداری 
واگذار نشده اســت بلکه از جمله تکالیف وزارت کشور است اما به دلیل 
اینکه شــهرداری ها و از جمله شــهرداری تهران به عنوان زیرمجموعه 
وزارت کشور محسوب می شــوند، باید همگام با وزارت کشور باشند تا 

این تکالیف به صورت مشخص و دقیق پیاده  و اجرا شود.
وی با بیان اینکــه رایزنی های لازم در خصوص توســعه ناوگان حمل و 
نقل عمومی انجام شده است، اظهارکرد: قراردادهایی با خودروسازهای 
ایرانی و خارجی منعقد شــده اســت. رئیس شــورای اســلامی شهر 
تهران نیز در این زمینــه موضع خود را اعلام کــرد و گفت که برخی از 
خودروســازهای ایرانی برخلاف قراردادی که با شــهرداری داشــتند 
و حتی مبالغ پیش پرداخــت را دریافت کرده اند اما بــه تعهدات خود 
به خوبی عمل نکرده اند. این توقع را نمی توان داشت که چون خودروساز 
داخلی به تعهدات خود عمل نکرده، شــهرداری تهران از پیگیری این 
موضوع ســرباز زند بنابراین از راه های دیگری نیز همچون سفر شهردار 
تهران به چین نوسازی اتوبوس ها پیگیری شد همچنین توسعه ناوگان 
حمل و نقل مترو و افزایش واگن نیز مطرح اســت که بر اساس قرارداد 

منعقد شده با کشور چین بر تعداد آن ها اضافه خواهد شد.

مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران درباره برقی ســازی 
ناوگان حمل و نقل عمومی گفت: برقی سازی خودروها به صورت موازی 
در کنار توســعه حمل و نقل عمومی غیربرقی در دستور کار قرار دارد و 
یکی از اولویت های اصلی شهردار تهران و وزیر صنعت، معدن و تجارت 
است. در این زمینه نیز قراردادهایی با کشــور چین منعقد شد. در پی 
این قراردادها و رایزنی ها، ابتدا برقی ســازی ۱۰۰۰ دســتگاه ناوگان 
اتوبوسرانی برنامه ریزی شد که به ۲۰۰۰ دســتگاه افزایش یافت. ورود 
۱۰ هزار دستگاه تاکسی برقی، ۱۰ هزار دســتگاه ون برقی و ۱۰۰ هزار 
موتور سیکلت برقی به پایتخت نیز در دســتور کار قرار دارد. این اقدام 
تاثیر بسیار قابل ملاحظه و چشمگیری بر کاهش آلودگی هوا و مصرف 

سوخت خواهد داشت.
میرزایــی قمی در پایان دربــاره محل تامین اعتبار برای برقی ســازی 
ناوگان حمل و نقــل عمومی اظهارکرد: بر اســاس رایزنی های صورت 
گرفته، هزینه برآورد شده برای برقی سازی ناوگان حمل و نقل عمومی 
یک میلیارد و ۵۰ میلیون دلار اســت. بانک مرکزی نیز اعلام کرده که 
تخصیص ارز انجام خواهد شــد. در خصوص به حداقل رساندن تعرفه 
واردات نیز وزارت صمت باید مســئله را پیگیری کند. شهرداری تهران 
نیز بخش عمده ای از اعتبارات خود را به این قضیه تخصیص داده است 
تا با همکاری دولت این امر مهم محقق شــود و سد برقی سازی حمل و 

نقل عمومی در کشور شکسته شود.

رئیس شورای شهر تهران اعلام کرد
شهرداری باید کرایه  تاکسی های اینترنتی را 

تعیین کند
رئیس شــورای شــهر تهران از حضور رئیس جمعیت هــلال احمر در 

صحن علنی شورای شهر برای امضاء تفاهم نامه سه جانبه خبر داد.
مهدی چمران در حاشیه جلسه شورای شــهر تهران با حضور در جمع 
خبرنگاران در مورد دستور جلســه امروز صحن با اشاره به اینکه امروز 
رئیس جمعیت هلال احمر در صحن شورا حضور خواهد داشت، گفت: 
آموزش وظیفه هلال احمر اســت و قرار اســت که  تفاهم نامه ای بین 
شهرداری، شورا و جمعیت هلال احمر برای همکاری و آموزش مربیان 
با موضوع ایمنی در فرهنگسراها منعقد شود و شهرداری هم مربیانی را 

جهت آموزش معرفی خواهد کرد.
وی  با بیان اینکه بررســی بهای خدمات کارشناسی فنی و اساسنامه ها 
در جلسه امروز انحام خواهد شد، در واکنش به سوالی مبنی بر سرانجام 
تعیین نرخ کرایه تاکسی های اینترنتی توسط شورای شهر، گفت: متن 
قانون  تاکســی های اینترنتی این است که شــهرداری باید کرایه ها را 
تنظیم کند که البته امیدواریم با همکاری تاکســی های اینترنتی این 

مهم حاصل شود.
رئیس شورای اســلامی شــهر تهران در پاسخ به این ســوال که دبیر 
شــورای عالی ترافیک اعلام کرده که طرح جامع حمــل و نقل نباید در 
صحن بررســی شــود، گفت: در تصویب طرح جامع ترافیک نظر من 
و یا آقای شــفیعی مطرح نیســت؛ بلکه نظر قانون مطرح است که اول 
باید طرح در شــورای شهر تصویب شــود، بعد به هر کجا که می خواهد 
طرح برای بررســی برود، چراکه اگر طرح در شــورا تصویب نشود غیر 
قانونی اســت و بنده صراحتا این موضوع را اعلام می کنم.وی در مورد 
ســرانجام  ممنوعیت تبلیغات نمایشگاه ســئول با تأکید بر اینکه بنده 
از اقدام فرمانداری در مورد تبلیغات نمایشگاه به شدت ناراحت هستم 
چراکه گفته بودند این مصوبه فراتر از قانون اســت، خاطرنشان کرد: با 
استانداری جلسه داشــتیم و توضیح دادیم. ما هرچه منطق و قانون به 

میان گذاشتیم به نتیجه نرسید و باز هم به هیئت حل اختلاف رسید.

دیوار

 رییس جمعیت هلال احمر جمهوری اســلامی ایران، 
گفت: ایران جزو پنج کشور نخست دنیا در زمینه امداد 
و کمک رسانی اســت و عالی ترین نشان بین المللی در 

این حوزه، سال گذشته به ایران رسید.
پیرحســین کولیوند، در آییــن امضــای تفاهم نامه 
ســه جانبه بین جمعیــت هلال احمر، شــهرداری و 
شــورای شــهر تهران با محوریت آموزش همگانی در 
حوزه ایمنی در تالار جلســات شــورای اسلامی شهر 
تهــران، افزود: کمک هــای جمعیت هــلال احمر در 
حوادث طبیعی بین المللی از قبیل سیل و زلزله بدون 
منت ارائه شــده و امروز کرسی های خوبی هم در حوزه 

بین المللی داریم.
وی با اشــاره به تقویت ناوگان امداد هلال احمر، اظهار 
کرد: امسال ۳۰۰ دســتگاه آمبولانس و ۶۰۰ دستگاه 
خودروی نجات در گمرک کشــور مراحل ترخیص را 
ســپری می کنند و از یاد نبرید که ما ســال ها نوسازی 
تجهیزات را نداشتیم و امسال این دستگاه ها خریداری 

شد که تا یک ماه آینده به کار گرفته می شود.
کولیوند با بیــان اینکه بیــش از دو میلیون 
و ۸۰۰ هزار نفــر در جمعیت هــلال احمر 
عضویت دارنــد، ادامــه داد: جمعیت هلال 
احمر در تولید انــدام مصنوعی توفیق خوبی 
داشــته و در آموزش همگانی نیز سه میلیون 
نفر را به صورت مجــازی و حقیقی آموزش 

داده ایم، نگاه ما این اســت که اگر آموزش ها گسترده 
شود، تلفات و آسیب ها کاهش خواهد یافت.

رییس جمعیت هلال احمر کشور با تأکید بر اینکه نگاه 
ما در آموزش، محله محوری اســت، اضافه کرد: اخیرا 
جوانان تهرانی را برای امدادرسانی آموزش دادیم تا در 

زمان مخاطرات بتوانند کمک رسان باشند.
وی با اشــاره به آموزش تیم های »ســحر« ســفیران 
روحی و روانی، یادآور شــد: در حادثه متروپل بسیاری 
از خانواده ها که عزیزانشان زیر آوار بودند، از شدت آلام 
روحی و روانی تصمیم به خودکشی داشتند که حضور 

تیم های ســحر در این حوادث می تواند آلام 
روحی و روانی افراد را کاهش دهد.

کولیوند با بیــان اینکه از ابتــدای جنگ در 
غزه، کمیته بشردوستان تشکیل شد، تاکید 
کــرد: جمعیت هــلال احمر واقعــا انقلابی 
اســت و روحیه ایثارگرانه و جهــادی در این 
جمعیت وجــود دارد. به طوری که به صورت 
خودجوش تجمعاتی از ســوی این جمعیت در سطح 

کشور در این ایام برگزار شد.
وی به کمک های بی نظیر مردمی به میزان ۱۰ هزار تن 
کالا اشاره کرد و افزود: بیانیه ای از سوی صلیب سرخ با 
هدایت هلال احمر جمهوری اســلامی ایران صادر شد 
و علاوه بر آن نقض قوانین بشردوســتانه را با موقعیت 
جغرافیایــی احصا کردیــم. با ۸۶ کشــور هماهنگی 
صورت گرفت تا این نقض قانون اعلام شود و امضاهای 

آن در حال جمع آوری است.
کولیوند با بیان اینکه در تلاش هستیم بتوانیم از طریق 

مصر خدمات رسانی به مردم غزه را دنبال کنیم، اظهار 
کرد: ما با تمام تــوان در خدمت مردم کشــورمان نیز 
هستیم و هرجا نیازی به کمک باشــد، اقدام خواهیم 

کرد.
وی گفت: هلال احمر از نیروهای خوبی برخوردار است 
و از تیم مدیریت شهری تهران نیز برای ایجاد آرامش و 
ایمنی در سطح شهر تقدیر می کنیم؛ در سیل امامزاده 
داوود و حادثــه متروپل، تیم های مدیریــت بحران و 
آتش نشانی شهرداری تهران حضور خوبی داشتند که 

قابل تقدیر است.
 در حاشیه برگزاری دویســت و سومین جلسه شورای 
اسلامی شهر تهران تفاهم نامه سه جانبه بین جمعیت 
هلال احمر، شهرداری و شورای شهر تهران با محوریت 
آموزش همگانی در حــوزه ایمنی با حضــور علیرضا 
زاکانی شــهردار تهران، کولیوند رییس جمعیت هلال 
احمــر و مهدی چمران رییس شــورای شــهر تهران 

منعقد شد.

هلال احمر

خریدار   معــاون پیشــگیری و کاهش 
خطرپذیری سازمات مدیریت بحران کشور 
گفت: در دهه های اخیر حرکت رو به جلویی 
برای ارتقــای کیفیت و مقاومــت بناها در 
برابر زلزله آغاز شده اســت که نتیجه آن را 
در کاهش تلفات و خسارات ناشی از بلایای 

طبیعی شاهدیم.
حســین ظفری افزود: حرکت به ســمت 
کاهش آســیب پذیری شــهرها و روستاها 
بعد از زلزله زنجان - گیلان در ســال ۱۳۶۹ 
آغاز شــد؛ حساســیت ها افزایش یافت و 
چون بعد از دوران جنگ تحمیلی بود، نگاه 
و اقدامات بیشتر به ســمت سازندگی رفت 
و این اقدامات توانســت به بهبود فضاهای 

مسکونی در کشور کمک کند.
وی یادآور شد: اغلب شــهرها و روستاهای 
ایران بــه دلیل قرارگیــری در دامنه کوه ها 
و بافت کوهســتانی سلســله جبال البرز و 
زاگرس، نزدیک به گســل ها بنا شده اند از 
همین رو مــدام در مناطق مختلف شــاهد 

وقوع زلزله هستیم.
ظفری اظهار کرد: اگرچه در ایران خسارت 
مخاطرات دیگری مانند سیل و خسکشالی 
نیز وجــود دارد اما باید به نحوی به ســمت 
زندگی مســالمت آمیز با زلزله حرکت کرد 
تا در زمان وقوع این حادثه و بحران، حداقل 

زیان را داشته باشیم.
معاون پیشــگیری و کاهــش خطرپذیری 
ســازمان مدیریــت بحران کشــور گفت: 
آسیب پذیری های موجود در کشور بخشی 
کالبدی است که مربوط به بناهای مختلف 
در ســطح شــهرها و روســتاها می شود، 
بناهایی که عمر آنها گاه به بالای ۵۰ ســال 
نیز می رســد و خود موجب افزایش آسیب 

پذیری در زمان وقوع بحران می شوند.
وی خاطرنشــان کــرد: بخــش دیگری از 
آمادگی برای مواجهه با بحــران، مربوط به 
کالبد و بنا نیســت و آموزش همگانی را می 
طلبد؛ شــهروندان برای مواجهــه با زلزله 

باید آگاهی داشــته باشــند، نوع مواجهه را 
بدانند، مدیران آمــوزش ببینند و اقدامات 

پیشگیرانه ای از این دست انجام شود.
ظفری ادامه داد: با همین رویکرد، طی سال 
های گذشته آموزش های مستمری از سوی 
نهادهای مختلف و دخیــل در بحران مانند 
هلال احمر، امداد و نجات، سرای محلات و 

بسیج به مردم ارائه می شود.
معاون پیشــگیری و کاهــش خطرپذیری 
ســازمان مدیریت بحران کشــور گفت: در 
زمینه کالبدی، طی ســال های گذشــته 
الزام به رعایت اســتانداردها، تاکید بر توجه 
به آئین نامه هــا و جدیت در نظــارت ها بر 
ساخت و ســازها نیز دقت و شدت بیشتری 

پیدا کرده است.
وی تاکید کرد: به طبع با هوشــمند کردن 
مدیریت بحران و ســامانه ای کــردن این 
حوزه، می تــوان به بخش توجه بیشــتری 

داشت.

عقب ماندگی 100 ساله 
در مدیریت بحران

ظفری اضافه کرد: عقــب ماندگی طولانی 
مدتــی در زمینه مدیریت بحــران در ایران 
وجود دارد کــه از اواخــر دوران قاجار آغاز 
می شــود و تا انقلاب و جنگ ادامه می یابد، 
در حقیقت هر اقداماتی کــه امروز در حوزه 
بهبود ساخت و سازها، رعایت استانداردها 
و آگاه سازی شهروندان انجام می گیرد، در 
راســتای کاهش این میزان عقب ماندگی 

است.
معاون پیشــگیری و کاهــش خطرپذیری 
ســازمان مدیریــت بحران کشــور گفت: 
با زلزلــه گیلان زنجــان در ســال ۱۳۶۹، 
مســئولان متوجه لــزوم توجه بــه حوزه 
مدیریت بحران و ســازندگی در این حوزه 
شــدند، پس از این رویداد و ســپس زلزله 
بم در ســال ۱۳۸۲، رویکرد حوزه مدیریت 
بحران به ســمت ســازندگی و بازســازی 

مناطق حادثه دیده بود.
وی اعلام کــرد: در اوایل ســال ۸۲، طرح 
جامع امداد و نجات کشــور تدوین شــد و 
هفت ماه بعد زلزله بــم رخ داد؛ پس از آن، 
فضا به این ســمت رفت که ما باید یک نگاه 
جامع تری نســبت به این موضوع داشــته 
باشــیم، رویکردی که در همان زلزله تاکید 
بر امــداد و نجات و خدمات حین ســانحه 

داشت.

رویکرد پیشگیری پیش از حادثه
ظفری افزود: در حالی که در سال ۸۲، نگاه 
مدیریت بحران به سمت طرح جامع امداد و 
نجات و خدمات در حین سانحه بود، از سال 
۸۶ تا ۹۸، روح حاکم بر این حوزه به ســمت 
پیشــگیری حرکت کرد تا بــه این طریق 
خسارت ناشــی از حادثه به حداقل برسد و 

هزینه های تحمیل شده کاهش یابد.
معاون پیشــگیری و کاهــش خطرپذیری 

ســازمان مدیریت بحران کشور گفت: تمام 
بندهای قانون مدیریــت بحران که تکمیل 
شده آن در شــهریور ســال ۹۸ به تصویب 
مجلس رســید و ابلاغ شــد، تاکید بر نگاه 
پیش از بحران و مجموعــه اقداماتی که در 
دســتگاه های مختلف دولتی تا خصوصی 

باید انجام گیرد، دارد.
وی افزود: در سال ۹۸، نخستین جرقه هایی 
که بر لزوم تدوین قانــون مدیریت بحران با 
رویکرد پیشــگیری تاکید کرد، سیل نوروز 
همان ســال بود که بخش های بسیاری از 

کشور درگیر آن شدند.
ظفری یادآور شــد: قانون مدیریت بحران 
جدید با رویکرد پیشــگیری، ظرفیت های 
خوبی به مسئولان و دست اندرکاران داده، 
وظایف قانونی دســتگاه ها مشــخص شده 
و در صورتی که دســتگاهی به این وظایف 
عمل نکنــد، به عنوان تخلــف اداری به قوه 

قضایی معرفی می شود.
معاون پیشــگیری و کاهــش خطرپذیری 
ســازمان مدیریت بحــران تاکید کــرد: با 
رویکرد پیشگیری آغاز شــده از سال ۸۶ و 
۸۷، بحث نوسازی، مقاوم سازی و بازسازی 
منازل مسکونی روســتایی و شهری مد نظر 
دولت با محوریت وزارت راه و شهرســازی و 

بنیاد مسکن قرار گرفت.
وی تصریح کرد: شــاید برخی ایــن نقد را 
هم وارد بدانند که این نوع ســاخت و سازها 
شاید اشکال داشته باشــد، بله؛ اما کیفیت 
و مقاومــت این بناها نســبت به گذشــته 
پیشــرفت بســیاری در این زمینه داشته 

است.
ظفری اذعان داشــت: این حرکت رو به جلو 
شاید در سال های بعد نتیجه و ثمره خود را 
نشان دهد و در سانحه های بعدی طی سال 
های آتی میزان خسارت ناشــی از زلزله در 
مناطق روســتایی و بافت قدیمی شــهرها 
خود میزان خســارت مادی و جانی کاهش 

یابد.

خریدار  پــس از قریب به ۱۰ ســال وقفه 
در توزیع سراســری شــیر دانش آموزی، 
امسال حدود هشت میلیون دانش آموز در 
مدارس ابتدایی دولتی، دو روز در هفته شیر 
رایگان دریافت می کننــد. تاریخچه توزیع 
شــیر رایگان در مدارس به بالغ بر ۲۰ سال 
قبل بر می گــردد؛ با این حــال گرچه بین 
سال های ۷۹ تا ۹۴ حدود ۱۲ میلیون دانش 
آموز ایرانی در کلیه مقاطع تحصیلی شــیر 
پاستوریزه و اســتریل دریافت کرده اند اما 
باید گفت عملا از سال ۹۵ به بعد شیر رایگان 

به صورت سراسری در مدارس توزیع نشد.
طبق آمارهایی که مســئولان وقت از توزیع 
شــیر در مدارس ارائه کرده انــد، باید گفت 
از ســال ۹۵ اقداماتی به صــورت گزیده ای 
و محدود انجام شده اســت به طوری که در 
ســال ۹۵ در حالی آموزش و پرورش وعده 
توزیع ۷۰ نوبت شــیر در مدارس را داده بود 
که شــیر در دو ماه ابتدایی ســال تحصیلی 
توزیع نشــد و دلیل آن بدهی و معوقاتی بود 
که از قبل به شــرکت های تامیــن کننده 
شــیر وجود داشــت؛ نهایتا نیــز علیرغم 
اینکه اســتانها به طور میانگین تا ۲۵ نوبت 
شــیر در مدارس توزیع کردند اما باز هم به 

شرکت های شیر بدهکار شدند.
تا دی ماه ۹۶ نیز اعتباری برای توزیع شــیر 
رایگان به وزارت آموزش و پرورش تخصیص 
نیافت، شــاید همین مشــکلات در تامین 
بودجه و اعتبار بود که باعث شــد آموزش و 
پرورش اعلام کند که اولویت این وزارتخانه 
برای توزیع شیر مدارس در سال ۹۷ بر روی 
مدارس ابتدایی و مناطــق محروم و آن هم 

بین ۲۴ تا ۴۰ نوبت شــیر در سال تحصیلی 
است.

اما این وعده  هم محقق نشــد چراکه به زعم 
وزیر وقت آمــوزش و پــرورش، تخصیص 
اعتبار آن در »هاله ای از ابهام« بود و به دلیل 
مشــکلات درآمدی دولت و خزانه، امکان 

تخصیص بودجه فراهم نشد.
سال ۹۸ اولویت نخست توزیع شیر رایگان 
مدارس به استان های کمتر برخوردار مانند 
ایلام، بوشهر، خراسان جنوبی، خوزستان، 
سیســتان و بلوچســتان، کهگیلویــه و 
بویراحمد و هرمزگان تعلق  گرفت و طی دو 
سال ۹۹ و ۱۴۰۰ اگرچه خبرهای کمرنگی 
از تخصیص بودجه برای شــیر مدارس در 
لوایح بودجه ســالانه شــنیده می شد اما به 
دلیل پاندمی کووید ۱۹ و تعطیلی آموزش 
حضوری مــدارس، عملا هیچ شــیری بین 

دانش آموزان توزیع نشد.
ســال گذشــته اما اعلام شــد که وزارت 
آموزش و پــرورش در صدد اجــرای طرح 
»بــاغ« )بســته های غذایی( بــرای توزیع 
تغدیه رایگان از جمله شــیر در بین دانش 
آموزان محصل در مناطق محروم با اولویت 
دانش آموزان دختر در مناطق روســتایی، 

کم برخوردار و عشایری است.
درواقع پیش بینی آموزش و پرورش اجرای 
طرح »باغ« برای همه اســتان ها بود اما به 
دلیل عدم تخصیــص اعتبارات از ســوی 
ســازمان برنامه، این طرح به طــور کامل 
محقق نشد و شیر رایگان دانش آموزی فقط 
در بین دانش آموزان مناطق کم برخوردار و 
آن هم تنها در هشت استان توزیع شد.برای 

امســال اما نمایندگان در بررســی لایحه 
برنامه هفتم توســعه، توزیع شــیر رایگان 
در مدارس ابتدایــی را تصویب کردند و این 
یعنــی توزیع شــیر رایــگان در بین دانش 
آموزان ابتدایی حداقل برای پنج سال آینده 
تکلیفی قانونی اســت که دولــت موظف به 
اجرای آن است و برای تامین اعتبار آن باید 

فکری عاجل شود.
وزارت آمــوزش و پــرورش نیــز از ابتدای 
مهرماه اعلام کرد که امســال پــس از وقفه 
حدودا ۱۰ ســاله، شــیر رایــگان در تمام 
مدارس ابتدایی کشور و برای دو روز در هفته 

توزیع می شود.
بر اســاس اظهارات علی فرهــادی معاون 
برنامه ریزی و توســعه منابــع وزیر آموزش 
و پرورش پس از آنکه مهرمــاه بحث تامین 
اعتبار و امکان بستن قرارداد بدون مناقصه 
با کسب قیمت از ســازمان حمایت از تولید 
کنندگان و مصــرف کننــدگان و نظارت 
وزارت بهداشــت و وزارت جهاد کشاورزی 
انجــام شــد، وزارت آموزش و پــرورش از 

۱۲ آبان آماده عقد قرارداد با همه شــرکت 
ها برای توزیع شــیر بود اما چون حدود ۱۰ 
سال در توزیع شــیر مدارس تعویق افتاده 
بود کارخانجات و شرکت ها آماده تولید این 

حجم از شیر نبودند.
نهایتا از آذر امســال توزیع شــیر در کشور 
و در چند اســتان از جمله تهران آغاز شــد، 
البته این توزیع بــا اولویت مناطق محروم و 
از اســتان های خراســان جنوبی، خراسان 
شــمالی، سیستان و بلوچســتان، کرمان و 

گلستان شروع شد.
در حال حاضــر مــدارس ابتدایــی تمام 
اســتان های کشــور به جز هرمزگان تحت 
پوشش توزیع شیر رایگان دانش آموزی قرار 
دارند. برای مثال همه دانش آموزان شــهر 
تهران در روزهای یکشــنبه و چهارشــنبه 
و برای هفتاد دوره تا پایان ســال تحصیلی 

جاری شیر رایگان دریافت می کنند.
توزیع شیر به صورت کامل و ۱۰۰ درصدی 
مشــخصا در ۱۶ اســتان اعم از آذربایجان 
شــرقی، آذربایجان غربی، اردبیل، زنجان، 
خراسان شمالی، خراسان جنوبی، خراسان 
رضــوی، گلســتان، کرمان، سیســتان و 
بلوچســتان، یزد، اصفهــان و چهارمحال 
و بختیاری بــرای دو نوبــت در هفته انجام 
می شود و تقریبا شش اســتان کشور تحت 

پوشش ۳۰ تا ۷۰ درصدی قرار دارند.
طبق اعلام مســئولان، علــت اینکه هنوز 
توزیع شــیر در برخی اســتان ها به پوشش 
۱۰۰ درصدی نرســیده ، دور دســت بودن 
برخی مدارس و عــدم امکان رفــت و آمد 
به صورت دو روز در هفته اســت، به طوری 

که هــر دو هفته یک بــار یا ماهــی یک بار 
خودروهای توزیع شــیر در ایــن مدارس 
شــیر را توزیع می کنند که البته در چنین 
شرایطی شیر چهار هفته را تحویل مدارس 
می دهند.از سوی دیگر هشــت استان نیز 
برای توزیع شیر رایگان قرارداد بسته اند که 
در این اســتان ها یک وعده شیر توزیع شده 
یا در حال توزیع اســت. علــت آن هم نبود 
شرکتی برای توزیع شیر در مدارس ابتدایی 

این استان ها است.
گرچه شــرایط توزیع شــیر در هرمزگان، 
بوشــهر و تا حدودی اســتان سیســتان و 
بلوچســتان به علت وجود نقاط گرمسیری 
کــه همچنان در ایــن فصل از ســال نیز از 
کولر اســتفاده می کنند؛ ســخت است اما 
طبق اعلام مســئولین در حال حاضر تمام 
استان ها چه به صورت ۱۰۰ درصدی و چه 
به صورت ۳۰ تا ۷۰ درصدی تحت پوشــش 
توزیع شــیر قرار گرفته اند و فقط اســتان 

هرمزگان باقی مانده است.
فرهادی، معاون برنامه ریزی و توسعه منابع 
وزیر آموزش و پرورش دربــاره چرایی عدم 
توزیع شــیر در هرمزگان به ایسنا گفته بود: 
شرکت های لبنی می گویند محدودیت در 
تولید داریم و یا بعضا مطالبه  قیمتی بالاتر از 
قیمت اعلام شده از سوی سازمان حمایت از 
تولید کنندگان و مصرف کنندگان دارند. ما 
هم قانونا نمی توانیم قیمتی بالاتر از قیمت 
اعلام شده از سوی سازمان حمایت از تولید 
کنندگان و مصرف کننــدگان را بپذیریم. 
قیمت اعلام شده از سوی این سازمان لازم 

الاجرا است.

جایگاه ویژه بین المللی ایران در زمینه امداد و کمک رسانی
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با 7 میلیون مخاطب
فسیل ۳۰۰ میلیاردی شد

کمدی »فســیل« که از مدت ها پیش گفته می شــد می تواند به گیشه 
۳۰۰ میلیاردی برسد، بالاخره موفق شد پس از ۲۸۵ روز، به گیشه ۳۰۰ 

میلیارد تومانی دست یابد.
فیلم کمدی فسیل موفق شــد تا پس از ۲۸۵ روز از آغاز اکران خود، به 
گیشه ۳۰۰ میلیارد تومانی دســت یابد. این فیلم توانست تا در این بازه 
زمانی، ۷ میلیون مخاطب داشــته باشــد تا با این آمار، به دومین فیلم 

پرمخاطب سینمای پس از انقلاب ایران تبدیل شود.
با تداوم اکران این فیلم که تنها مختص تهران اســت و احتمالا تا پایان 
سال ادامه دارد، این انتظار وجود دارد که فروش نهایی فیلم، بین ۳۳۰ 
تا ۳۵۰ میلیارد تومان بایســتد که یک رکورد چشــم گیر به حســاب 
می آید. فسیل همچنین در این مدت، ۱۳۶ هزار و ۸۰۰ سانس نمایش 
داشته است.بر پایه این آمار متوجه می شویم که ضریب اشغال صندلی  

برای هر سانس نمایش این فیلم، حدود ۵۲ نفر بوده است.
با این آمار، فســیل حدود یک ســوم گیشــه و تعــداد مخاطبان کلی 
امسال را به خود اختصاص داده است.البته ســاخته کریم امینی، یک 
تعقیب کننده جدی به نام هتــل دارد که تنها طی ۹۰ روز، به گیشــه 
۲۰۰ میلیارد تومانی رســیده اســت. حال آن که فســیل طــی ۳ ماه 
نخســت نمایش خود، ۱۷۵ میلیارد تومان فروخته بود. هتل با همین 
دســت فرمان و درحالی که قطعا تا انتهای امســال به روی پرده خواهد 
ماند، احتمالا قادر خواهد بود تا ضمن رسیدن به گیشه ۳۰۰ میلیاردی، 

از مجموع فروش فیلم فسیل نیز عبور کند.
این استقبال مردمی از فیلم فسیل سبب شده تا برخی از فیلمنامه های 
کمدی که بــرای امســال به شــورای پروانه ســاخت ارائه شــده، با 
حال وهوای موزیکال دهه های ۵۰ و ۶۰ باشد که آشکارا به تاسی از این 

استقبال مردمی از کمدی فسیل صورت گرفته است.
فســیل به کارگردانی کریــم امینی، نویســندگی حمــزه صالحی و 
تهیه کنندگی سیدابراهیم عامریان محصول سال ۱۳۹۹ است. داستان 
این فیلم درباره یک خواننده پیش از انقلاب است که تلاش دارد هرطور 
شده، خود را به شاه نزدیک کند و افتخار و موقعیتی برای خود دست وپا 
کند اما از بد روزگار، به مدت ۱۰ ســال به کما می رود و در دوره پیروزی 

انقلاب اسلامی به هوش می آید.
در این فیلم بهرام افشــاری، هــادی کاظمی، ایمان صفــا، غلامرضا 

نیکخواه، امید روحانی و بابک کریمی به ایفای نقش پرداخته اند.

وهشگاه های سینمایی وم شکل گیری پژ لز
دکتر حسن بلخاری قهی، داور ششمین جایزه پژوهش سال سینمای 
ایران بر اهمیت پژوهش بر سرمایه گذاری دانشگاه ها و لزوم شکل گیری 

پژوهشگاه های سینمایی تاکید کرد. 
داور ششمین جایزه پژوهش سال ســینمای ایران، درباره مقالات این 
دوره از جایزه بیان کرد: به عنوان کسی که در حوزه نقد، تحلیل، جامعه 
شناسی و مبانی ســینما فعالیت کرده ام. انتظار بیشتری داشتم. حوزه 
پژوهش در سینمای ایران باید جدی گرفته شــود. به ویژه دانشگاه ها 
باید در این بخش سرمایه گذاری داشته باشــند و اگر این امکان وجود 

ندارد، باید پژوهشگاه های سینمایی شکل بگیرد.

وی ادامه داد: پیش تر مدرسه  عالی ســینما را داشتیم و بنیاد سینمایی 
فارابی هم می تواند در ایــن بخش کار کند. ایــن پژوهش ها به تعالی و 

ارتقای سینما در بخش تکنیک و محتوا کمک می کند.
بلخاری با بیان اینکه پشــتوانه جدی هنر معرفت اســت، عنوان کرد: 
اگر هنر را دارای دو بخش ایده و قالب بدانیــم، در هر دو بخش نیازمند 
پژوهش هستیم. وی با بیان اینکه موضوعات خوبی در قالب مقالات به 
ششمین جایزه پژوهش سال ســینما آمد، گفت: این موضوعات اغلب 
نیاز سینمای ما بود که گاه به درســتی مورد پردازش قرار نگرفته بود؛ 
به خصوص در مقاطع دکتری که باید نظریات ارائه شــود، این مســئله 

بیشتر مشهود بود.
وی با بیان اینکه ششمین جایزه پژوهش سال سینمای ایران دستاورد 
ارزشمندی اســت، توضیح داد: معتقدم این رویداد می تواند در مرحله 
دســتاوردها وارد قضاوت نشــود و تولیدکننده جریــان پژوهش در 
سینمای ایران باشد. به عبارتی به جای بررسی پژوهش های انجام شده 

در یک سال می توان موضوعات پژوهشی را پیشنهاد داد. 
وی با اشــاره به اینکه امروز مســئله محوری امری مهــم در آموزش 
آکادمیک مدرن جهان اســت، تاکید کــرد: امروز در نظام آموزشــی 
جهانــی، صــرف موضوع بــودن مــورد توجه قــرار می گیــرد، این 
جست وجوگری وجود دارد که مسئله چیست و نظام جهانی در سینما 

به سمت مسئله محوری حرکت می کند. 
بلخاری اظهار کرد: امروز در بخش پژوهش در ســینما نیازمند مسئله 
محوری و حل آن هســتیم. باید اتــاق فکری در جایزه پژوهش ســال 
سینمای ایران تشکیل دهیم و با گفت وگو با افراد برجسته حوزه سینما، 
مسائل پیرامون این هنر در کشور را ارزیابی و تعریف کنیم. در ادامه نیز 
به بیان مســئله و حل آن از طریق مصاحبه و پژوهــش با دعوت از افراد 
کاربلد بپردازیم. آنچه باعث می شــود ســینما رو به جلو حرکت کند، 

مسئله محوری بوده و این نکته مهمی است.
ششمین دوره جایزه پژوهش سال سینمای ایران به دبیری دکتر قادر 

آشنا در حال برگزاری است.

 جدیدترین وضعیت کیانوش عیاری
 در بیمارستان

کیانــوش عیــاری همچنان در آی ســی یو بســتری اســت اما حال 
عمومی اش رو به بهبود رفته است.

شبنم عرفی نژاد -برنامه ریز کیانوش عیاری در فیلم »ویلای ساحلی« 
- درباره آخرین وضعیت این فیلمساز در بیمارستان گفت: آقای عیاری 
هنوز در بخش مراقبت های ویژه بســتری هســتند و با توجه به اینکه 

حالشان بهتر شده، احتمالا تا چند روز آینده به بخش منتقل می شوند.
او همچنین گفت که تشــنج های عیاری که ســبب بستری شدن او در 

بیمارستان شد، قطع شده است و الان شرایط بهتری دارد.
عیاری که این روزها فیلم »ویلای ســاحلی« را روی پرده سینماها در 
حال اکران دارد، سال گذشته در حین ساخت این فیلم هم یک بار دچار 

بیماری شد و پس از وقفه ای فیلمبرداری را از سرگرفت.  
او مدتــی قبل  و هم زمان با تشــییع پیکــر داریــوش مهرجویی دچار 
یک ســکته خفیف مغزی شــده بود.کیانوش عیاری که سریال »۸۷ 
متر« او هنوز مجــوز پخش از تلوزیون نگرفته اســت، در کارنامه کاری 
خود ســاخت فیلم هــای ســینمایی »تازه نفس ها«، »تنــوره دیو«، 
»شبح کژدم«، »آن ســوی آتش«، »روز باشــکوه«، »دو نیمه سیب«، 
»آبادانی ها«، »بودن یا نبــودن«، »بیدار شــو آرزو«، »خانه پدری«، 

»کاناپه« را داشته است.

قاب

 قطعه »رقص طبیعت« به آهنگسازی پژمان بلورچی 
جایزه اول مسابقه موسیقی کانادا را دریافت کرد. 

»MusicIn Motion Canada« معتبرترین مسابقه 
موسیقی کاناداست و هر ساله با حضور موزیسین هایی 
از سراسر دنیا برگزار می شود که امسال پژمان بلورچی 
به عنوان یک آهنگســاز ایرانی موفق به دریافت جایزه 
نخست این مسابقه برای قطعه »رقص طبیعت« شده 

است.
این قطعه که طی ماه های گذشــته جوایز بین المللی 
بســیاری را دریافت کرده اســت در این جایزه نظرات 
هیئت داوران و اهالی موســیقی را به خود جلب کرده 

است به طوری که کریس بیرکت تهیه کننده 
موســیقی درباره این اثر گفته اســت: »این 
قطعه ســازی اصل، منحصر به فرد و خلاقانه 
است که ملودی های ســنتور به زیبایی اجرا 

شده است.
 به طور کلــی چیدمان اثر بســیار خوب بود 
البتــه در پایــان کار ملودی هــای تکراری 

شنیدم اما از دف و پرکاشن به خوبی استفاده شده بود 
که پیشنهاد می کنم از ســاز داربوکا یا مشابه آن نیز در 
اثرتان اســتفاده کنید. رقص طبیعت اثری اســت که 

می توان در موسیقی فیلم از آن استفاده کرد.«

اریک آلپــر روزنامه نگار نیــز درباره این اثر 
بیان کرده اســت: »عکس  کامــلًا باکیفیت 
روی جلد اثر نشــان دهنده تعهد به بخش 
بصری بــا کیفیــت بالا بــه طرفــداران و 
متخصصــان صنعت موســیقی اســت که 
نوازنــده تصویر خــود را در این طرح جدی 
گرفتــه و همین مســئله به اعتبــار اثرش 

افزوده است.«
ســندی گراهام مدیر و مشــاوره هنــری نیز درباره 
قطعه »رقص طبیعت« اظهارداشــت: »این اثر با دارا 
بودن اســتاندارهای بالا قابلیت عرضه در بازارهای 

جهانی را دارد.«
برگزار کنندگان ایــن جایزه موســیقی همچنین در 
بخشــی از لوح تقدیر خود خطاب بــه پژمان بلورچی 
آورده اند که لطفا به نوشــتن و ضبط موســیقی عالی 
ادامه دهید چون دنیا به هنرمندان خلاقی مثل شــما 

نیاز دارد.
»رقــص طبیعت« اثر موســیقایی از پژمــان بلورچی 
نوازنده سنتور، آهنگساز و ناشــر موسیقی است که در 
همکاری با بهروز شیری نوازنده رباب، کوروش کشاورز 
نوازنده ویلنســل و آریان رضایی نوازنده دف شــکل 

گرفته است.

موسیقی

خریــدار  رئیس ســیما فیلم با اشــاره به 
ســریال های در حال تولیــد تلویزیون گفت: 
اقتبــاس آزادی از زندگی شــهید صدرزاده 
در حال تولید اســت. درباره دکتر بهاروند که 
فعال حوزه سلول های بنیادی هستند سریال 
ساخته می شــود. از هفته بعد نیز سریال ترور 
درباره شــهید حاج قاسم ســلیمانی پخش 
خواهد شــد. از نظر آماری ۱۸ سریال درحال 
ضبط و تولید اســت. مهــدی نقویان، رئیس 
مرکز سیمافیلم در نشســت بررسی عملکرد 
سیما فیلم با اشاره به ســریال های در دست 
ســاخت تلویزیون گفت: در گذشته رسالت 
ســیما فیلم تنها تولید آثار الف ویژه و خاص 
بود که هــر کــدام از این ســریال ها هفت تا 
هشت ســال انرژی ســیما فیلم را می گرفت. 
با گذر زمان قرار بر این شــد که ساخت برخی 
سریال ها هم به سیما فیلم ســپرده شود. در 
یک دهه گذشته ســیما فیلم در کنار کار های 
الف ویــژه، ســریال های غیر الف ویــژه نیز 
می ساخت که در پاسخ به نیاز تلویزیون برای 
خالی نماندن آنتن بود. اما حــالا برای اولین 
بار این تصمیم گرفته شده است که تمام آثار 
در ســیما فیلم تجمیع و برای تولید تصمیم 
گیری شود. به طوری که حالا دیگر گروه فیلم 

و سریال در شبکه ها نداریم.

1۸ سریال درحال ضبط و تولید است
وی ادامه داد: آنتن دیگر از نظر کمی و کیفی 
دیگــر خالی نخواهــد بود. اقتبــاس آزادی 
از زندگی شــهید صدرزاده در حــال تولید 
اســت. درباره دکتر بهاروند کــه فعال حوزه 
سلول های بنیادی هســتند سریال ساخته 
می شــود. از هفته بعد نیز سریال ترور درباره 
شــهید حاج قاسم ســلیمانی پخش خواهد 

شد. از نظر آماری ۱۸ ســریال درحال ضبط 
و تولید است. یک ســریال الف ویژه سریال 
»حضــرت موســی« درحال تولید اســت. 
برای اولین بار در تلویزیون دو ســریال الف 
ویژه درحال پیگیری اســت. سریال حضرت 
موسی و سریال سلمان فارسی هر دو درحال 

انجام مراحل تولید و پیش تولید هستند.

تلویزیون باید 30 تا 3۵ سریال 
در سال تولید کند

رئیس ســازمان ســیما فیلــم در پایان در 
خصوص تفــاوت کیفی و کمــی تولیدات 
رســانه ملی و نمایش خانگی گفت: کمیت 
تولیدات پلتفرم ها به اندازه تولیدات رسانه 

ملی نیســت. کل تولیــدات پلتفرم ها کنار 
یکدیگر به اندازه تولیدات یکســال رســانه 
ملی نیست. تلویزیون باید ۳۰ تا ۳۵ سریال 
در سال تولید کند، اما پلتفرم ها یک سریال 
می ســازند و هر هفته تنها یک قسمت آن 
را پخش می کنند که تا ســه ماه انتشار آن 
طول می کشــد. ما باید در تلویزیون سریال 
با کیفیت بســازیم. در یکســال گذشته که 
درســیما فیلم بودم تنها نگاه و هدف ما این 

بود که کمیت را به یک عدد نرمال برسانیم.

»ترور« از سریال های برجسته 
خواهد شد

چندی پیش پیمان جبلی، رئیس رســانه 

ملی با حضور در پشــت صحنه سریال ترور 
که روایتــی از ماجرای تــرور نافرجام حاج 
قاســم در کرمان اســت، گفته بود: سریال 
»ترور« کاری است که شــاید زودتر از اینها 
باید انجام می شــد و ما از دو ســال پیش از 
آغاز ســاخت منتظر این کار بودیم؛ منتهی 
حساسیت و دقتی که دوستان ما در موسسه 
شهید آوینی داشــتند این بود که این کار را 
با فیلمنامه و درام بهتر راهــی پیش تولید 
کنند و این مســاله باعث شــد کار کمی با 
تأخیر مواجه شــود. اطمینــان داریم این 
ســریال از کارهای فاخر و برجسته خواهد 
شــد، حتما جلب توجه مخاطبان را خواهد 
کرد و امیدواریم این مینی سریال تا سالگرد 

شهادت سردار شهید ســلیمانی به پخش 
برسد.

پیش از این نیز مجتبی امینی، تهیه کننده 
ســریال ترور در خصوص تولید این سریال 
اعلام کرده بود که »ما بیشــتر سعی کردیم 
درباره حاج قاسم، ایدئولوژی و تفکر جهانی 
صحبت کنیم تا درگیر حاشــیه و کاراکتر و 
شخصیت شــویم. ما درباره حاج قاسم کار 
می ســازیم، دربــاره ایدئولــوژی جهانی و 
داخلی نسبت به حاج قاسم حرف می زنیم و 

سعی کردیم از حاشیه فاصله بگیریم.«

بازیگری نقش سردار سلیمانی را بازی 
نخواهد کرد

امینی با اشــاره به موضوع قصه »ترور« که 
درباره ترور نافرجام حاج قاســم سلیمانی 
اســت، نیز یادآور شــده بود کــه »در قصه 
»ترور« مــا در یک ماموریتی هســتیم و به 
شخصیت حاج قاســم نمی رسیم. بازیگری 
نقش سردار سلیمانی را بازی نخواهد کرد. 
ما در ده ها فیلمی که ساختیم، قهرمان های 
مختلفی خلــق کردیم و مخاطــب با آن ها 
همذات پنداری کرد، به آن ها علاقمند شده 
و آن ها را پذیرفت و پیگیرشــان بود؛ اما در 
کارهایی از جنس »ترور« )با موضوع سردار 
سلیمانی(، مخاطب قهرمان را می شناسد، 
شــما نمی توانید او را بــه مخاطب معرفی 

کنید چون او را می شناسد.«
تهیه کننده سریال ترور درباره زمان پخش 
ســریال »ترور« که پیشــتر اعلام شده بود 
همزمان با ســالگرد شــهادت حاج قاسم 
ســلیمانی به پخش می رســد، نیز توضیح 
داد که امیدواریم ایــن اتفاق بیفتد و ما تمام 

تلاش مان را می کنیم.

رقص طبیعت یک جایزه بین المللی دریافت کرد

به بهانه بیستمین سالگرد زلزله بم

وایت کرد؟  سینمای ایران کدام حوادث طبیعی را ر
خریدار  حالا بیســت ســال از آن حادثه 
می گذرد، حادثــه ای که منشــأ اصلی آن 
زمین بود و در چشــم بر هم زدنی ۵۰ هزار 
نفر از هموطنــان را به کام مرگ کشــاند؛ 
زلزله بم. صبح پنج دی مــاه ۱۳۸۲ بود که 
ناگهان زمین لرزه ای ۶.۶ ریشتری کرمان را 
فراگرفت تا کمی بعدترش هر لحظه بیشتر 
ابعاد مختلف این فاجعه عیان شود و اما این 
روزها فیلم ســینمایی »احمد« با محوریت 
زلزله بــم در حال تولید اســت و پیش بینی 
می شــود در جشــنواره فیلم فجر رونمایی 
شــود.همزمان با بیست ســالگی زلزله بم 
نگاهی داریم به فیلم هایی که گوشــه ای از 

بلایای طبیعی را به تصویر درآورده اند. 
آن روزهــای زلزله بم را تقریبــا همه به یاد 
دارند، روزهایــی با تلفیقی از احساســات 
مختلف؛ از رنج و اندوه برای از دست رفتگان 
و ســردرگمی و امیــد بــرای یافتــن زیر 
آوارماندگان. حــالا زلزله بم نه فقط یک روز 
در تقویم ملی ایران که یک غمنامه  اســت و 
با وجود گذر بیست سال از آن روزها یادش 
در ذهن ها و دل ها باقی مانده اســت. اما آیا 
این بلای طبیعی و اتفاقــات مترتب بر آن، 

در ساحت سینمای ایران ثبت شده است؟ 
واقعیت این اســت گرچه می تــوان زلزله 
بم را یــک تراژدی ملی به حســاب آورد که 
عمیق ترین همدردی ها را در آن روزگاران 
در پی داشت اما سینمای ایران در طول این 
بیست سال کمتر توانسته ادای دینی به این 

رویداد داشته باشد. 

 * زندگی و دیگر هیچ/ کیارستمی 
ایران را می تــوان از کشــورهای زلزله خیز 
جهــان بــه شــمار آورد، از همیــن رو 
پیــش از زلزله بــم آنچــه از عمیق ترین و 
پرخســارت ترین زمین لرزه هــا در ذهــن 
ایرانی هــا باقی مانــده بود به ســال ۶۹ باز 
می گشــت. ۳۱ خــرداد ۱۳۶۹ در نزدیکی 
شــهر رودبار زلزلــه ای به بزرگــی ۴/۷ رخ 
داد تا فاجعه ای تازه را رقــم بزند، در آن روز 
زمین بالغ بــر ۳۷ هزار نفــر از ایرانی ها را به 
درون خود کشید تا در شــبی که خیلی ها 
برای تماشای مسابقات فوتبال جام جهانی 

۱۹۹۰ بیدار بودند، بســیاری، عزیزان خود 
را از دســت بدهند، عده ای مجروح شوند و 

عده ای بی خانمان. 
»زندگی و دیگر هیچ« حلقه میانی سه گانه 
کوکر اســت، به این ترتیب کــه اگر »خانه 
دوســت کجاست؟« ســاخته نمی شد این 
فیلم و دنباله دیگــرش یعنی »زیر درختان 

زیتون« هم ساخته نمی شدند. 
»زندگی و دیگر هیچ« درباره پدر و پســری 
اســت که تنهــا ســه روز بعــد از زلزله در 
جســتجوی بازیگر فیلم »خانه دوســتان 
کجاســت« راهی رودبار می شوند که محل 
زندگی او بوده اســت. بــرای معرفی عباس 
کیارســتمی نیازی به مقدمــه و موخره ای 
نیســت، فیلمســاز پــرآوازه ایرانــی که 
واقع گرایی را می تــوان اصلی ترین ویژگی 
سینمای او دانســت. »زندگی و دیگر هیچ« 
درست همین ویژگی را دارد و مدام گریز از 
مرگ و روی آوردن به زندگــی را به تصویر 

می کشد. 
 

* بیدار شو آرزو/ کیانوش عیاری 
کیانوش عیاری از نخســتین کارگردانانی 
است که زلزله بم را دستمایه ساخت اثر کرد، 
همزمان با ساخت ســریال »روزگار قریب« 
بود که ناگهان زمین لرزه ای به وقوع پیوست 
و او بلافاصله با بخشــی از گــروه »روزگار 
قریب« راهی بم شــد تا »بیدار شو آرزو« را 

بسازد. 
»بیدار شــو آرزو« روایتگر زندگی آموزگار 
جوان روستایی در حاشیه شهر بم است که 
پس از بیرون آمدن از زیــر آوار پی می برد 
همکارش جان سپرده است، او به سوی شهر 
راه می افتد تــا برای اهالی کمــک بیاورد، 
اما با رســیدن به شــهر ناباورانه درمی یابد 
که فاجعه اصلی در آنجا روی داده اســت و 
از هر گوشــه و کناری فریاد شیون و زاری و 

درخواست کمک بلند است. 
»بیدار شــو آرزو« گرچــه اولیــن فیلم با 
محوریت زلزلــه بم بود امــا تلخی روایتش 
سرنوشــتی عجیب را برایش رقــم زد، این 
فیلم ۱۳ سال پس از ساخت آن هم به شکل 
محدود در گروه »هنــر و تجربه« به نمایش 

درآمد. عیاری خودش هــم ضمن تأکید بر 
اینکه »این فیلم را برای مســئولان ساخته 
تــا آب خوش از گلویشــان پاییــن نرود«، 
درباره آن گفته اســت: »وقتی سال ۸۳ این 
فیلم در جشــنواره فیلم فجــر نمایش داده 
شد، در دو بخش داخلی و بین المللی جایزه 
گرفت. شــب اولی که من روی ســن تالار 
وحدت رفتم، تعدادی از مسئولان مثل وزیر 
فرهنگ و ارشــاد و فرمانده نیروی انتظامی 
حضور داشتند. در آن جا جمله ای گفتم که 
کاملا به آن اعتقاد داشــتم. گفتم این فیلم 
برای اکران عمومی یا عرضه به جشنواره ها 
ساخته نشــده، بلکه قصد من این بوده که 
به واســطه این فیلم، آب خــوش از گلوی 
مســئولان مرتبط با حــوادث غیرمترقبه 
پایین نرود.واقعیت این است که برای اولین 
بار در زندگی سینمایی ام فیلمی ساختم که 
مخاطب من مسئولان بودند نه مردم. البته 
این کشــتی به گل نشست و تلاش های من 
برای تاثیرگــذاری بر مســئولان به نتیجه 

نرسید.« 
 

* مینای شهر خاموش/ امیر رضویان 
امیــر شــهاب رضویــان »مینای شــهر 
خاموش« را در ســال ۸۵ ســاخت، فیلمی 
که روایتی از سه نسل مختلف درباره عشق 
اســت اما از رهگذر همین موضوع نگاهی به 
جامعه ایران ســه دهه پــس از انقلاب دارد 
و البته شــهر بم را دو ســال پس از زلزله به 

تصویر می کشد. 
امیرشــهاب رضویان در بخشــی از روایت 
»مینای شــهر خاموش« کوشیده تا تبعات 

زلزله را پس از گذشــت ۲ ســال به نمایش 
بگذارد، شــهری که تصویر کودکانش روی 
سنگ گورهاست، شهر ویران است، زندگی 

در کانکس ها جریان دارد. 
این فیلم روایت دکتر پارسا، مرد میانسالی 
اســت که در آلمان مقیم و مشــغول به کار 
است. در شرایطی که از همسرش جدا شده، 
به دعوت یکی از اقوامش برای جراحی قلب 
ترکش خورده یکی از رزمندگان به کشــور 
بازمی گردد. او پس از بازگشت به ایران برای 
یافتــن معشــوق دوران نوجوانی اش راهی 
سفر به زادگاهش بم می شــود. شهری که 
زلزله آن را ویران کرده اســت  امــا در پایان 
ناکام می شــود. به تعبیــری می توان گفت 
امیرشــهاب رضویــان به جــای پرداخت 
مســتقیم به روایت بحران ناشــی از وقوع 
زلزله بــم، به انعکاس تبعــات آن بر زندگی 

روزمره انسان ها پرداخته است. 
 

* بندر بند/ منیژه حکمت 
ابتــدا و انتهــای ســال ۹۸ را می تــوان 
پرحادثه ترین روزهای یک دهه اخیر ایران 
دانست ســالی که انتهایش به یک پاندمی 
جهانی با نام کرونا گره خــورد و در طی آن 
هزاران نفر از هموطنان ایرانی جان باختند 
و ابتدایش حوادث سیل را برای ساکنان ۱۵ 

استان در پی داشت. 
نوروز ســال ۹۸ بود کــه پــس از پنج روز 
تعطیلــی، ناگهــان طغیــان رودخانه ها و 
سیل مســافران نوروزی و ســاکنان برخی 
از اســتان ها را غافلگیــر کرد تا بــار دیگر 
زیرســاخت های غیر اســتاندارد و محدود 
بودن ســیلاب ها مورد انتقاد قــرار بگیرد، 
همه اینها باعث شــد تا یکــی از تلخ ترین 

تعطیلات نوروزی رقم بخورد. 
منیژه حکمت را می توان از باســابقه ترین 
فیلمسازان زن اجتماعی دانســت، او تنها 
کمی بعد از وقوع ســیل به ســراغ ساخت 
فیلمی بــا همین موضوع رفت و بخشــی از 
»بندر بنــد« را در همان مناطق ســیل زده 
مقابل دوربین برد.  منیژه حکمت اما در این 

اثر سعی کرد روایتگر یک امید باشد. 
این فیلم درباره  یک گروه موسیقی سه نفره  

اســت که بــرای شــرکت در مســابقه ای 
زیرزمینی باید خودشــان را از میان ســیل 
خانمان برانــدازی که در خوزســتان آمده 
اســت به تهران برســانند اما تمام شواهد 
علیه آنهاســت. ســیل همه جــا را زیر آب 
برده، خانه ها، جاده هــا و... را از بین برده اما 
این جوانان با وجود ســیل زدگی مصمم اند 

خودشان را به تهران برسانند. 
»بندر بند« روایتگر بخشی از حوادثی است 
که در مقطعی گریبان گیــر برخی از مردم 
ایران شد و پیش از اکران عمومی، نسخه ای 
از آن به شــکل غیرقانونــی در کانال های 
تلگرامی دســت به دست شــد و بعدش به 
شــکل محدود در گروه »هنــر و تجربه« به 

نمایش درآمد. 
 

* احمد/ امیرعباس ربیعی 
هنوز نمی توان دربــاره این فیلم و روایت آن 
قضاوتی داشت اما در حال حاضر تازه ترین 
تجربه ســینمای ایران برای روایت زلزله بم 
محســوب می شــود. فیلمی که به استناد 
خلاصه داستان رسمی منتشــر شده از آن 
قرار اســت روایت گر ناگفته هایی درباره ۱۸ 
ســاعت ابتدایی پس از وقوع زلزله در شهر 
بم باشــد. بخش عمــده ای از فعالیت امداد 
و نجات در این ســاعات ابتدایــی در طول 
۲۰ سال گذشــته ناگفته باقی مانده است و 
آنچه امیرعباس ربیعی را به وسوسه روایت 
این داســتان انداخته، همیــن روایت های 
ناگفته بوده است. ربیعی همین روزها فیلم 
ســینمایی  »ضد« را با داســتانی مرتبط با 
حادثه بمب گــذاری در حــزب جمهوری 
در تابستان ۶۰ روی پرده ســینماها دارد، 
پیش تر در اولین تجربه کارگردانی خود در 
سینما هم سراغ داستانی مرتبط با دهه ۶۰ 
رفته بود و »لباس شــخصی« را با محوریت 
ناگفته های مرتبط بــا حزب توده، به تصویر 
درآورده بود. حالا فیلم ســینمایی »احمد« 
)شــهید احمد کاظمی( ســومین تجربه 
کارگردانی این فیلمســاز جوان در سینما 
محسوب می شود که نسبت به دو کار قبلی، 
روایتی معاصرتر دارد اما بازهم داســتانی از 

دو دهه پیش را روایت می کند. 
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میدان

آبی پوشــان پایتخت بــرای یازدهمین بــازی پیاپی 
توانســتند بــدون شکســت کار خــود را در لیــگ 
بیست وســوم به پایان ببرنــد و رکورد خــود را بهبود 

بخشند.
رقابت های لیگ برتــر فوتبال ایــران در نزدیک ترین 
فاصله به پایــان کارش در نیم فصل نخســت قرار دارد 
و با برگزاری ۱۰ مســابقه دیگر، پرونــده نیم فصل اول 
لیگ بیست وسوم بسته خواهد شد. در کورس مدعیان، 
رقابت تیم های استقلال، ســپاهان و پرسپولیس برای 
صدرنشینی در پایان نیم فصل نخســت شانس دارند 
و رقابت تنگاتنگی میان آن ها برقرار اســت. نگاهی به 
جدول لیگ بیست وسوم حکایت از آن دارد که تیم های 
اســتقلال و پرســپولیس هر کدام با یک شکســت، 

کم ترین باخت را در فصل جــاری لیگ برتر 
متحمل شده اند.

اســتقلال اولین و آخرین شکســت خود در 
لیگ بیست وســوم را در هفته سوم متحمل 
شد؛ جایی که گلزنی رضا اسدی روی ریباند 
یک ضربه پنالتی باعث شد تا طلایی پوشان 
اصفهانی بــردی یک گلــه را برابــر یکی از 

مدعیان قهرمانی به دست آورند. 
بعد از شکســت مقابل ســپاهان، آبی پوشان پایتخت 
توانســتند ۶ برد به دســت آورند و ۵ تســاوی هم در 
کارنامه اســتقلال دیده می شــود تا شــاگردان جواد 
نکونام بــا ۱۱ هفته شکســت ناپذیری، از این حیث در 
میان تیم های شــرکت کننده در لیگ بیست وســوم 

رکورددار باشند.
آبی پوشــان پایتخت در حالــی رکورد ۱۱ 
هفته پیاپــی شکســت ناپذیری را در فصل 
جاری دارند کــه نزدیک ترین تعقیب کننده 
اســتقلال در این فصل، ذوب آهن اصفهان 
اســت. سفیدوسبزپوشــان اصفهانی در ۷ 
بازی اخیرشــان باختی را متحمل نشده اند؛ 
به طوری که شــاگردان محمد ربیعی بعد از شکســت 
خانگی مقابل مس رفسنجان، با کسب ۳ برد و پذیرش 
۴ تســاوی توانســته اند کار خود را پیش ببرند و آمار 
درخشانی را از خود در زمینه شکست ناپذیری به جای 

گذاشته اند و دومین تیم برتر فصل محسوب می شوند.
شــاگردان یحیی گل محمدی بعــد از پذیرش باخت 

یک گله مقابل ســپاهان در ورزشــگاه نقــش جهان، 
دیگر شکستی را متحمل نشــده اند و ۲ برد و ۲ تساوی 
در کارنامــه سرخ پوشــان پایتخت دیده می شــود. 
در کنار پرســپولیس، نــام تیم های تراکتــور تبریز 
و آلومینیــوم اراک هم دیده می شــود کــه در ۴ بازی 
اخیر خود شکســت ناپذیر بوده اند تا ایــن ۳ تیم بعد از 
استقلال و ذوب آهن، مشــترکاً در رتبه سوم تیم های 
شکست ناپذیر )در بازی های متوالی( نام شان به چشم 

آید. 
گل گهــر ســیرجان هــم در ۳ بــازی اخیــر خــود 
شکســت ناپذیر بوده و فولاد خوزســتان و اســتقلال 
خوزستان هم تیم هایی هســتند که ۲ بازی اخیر خود 

را بدون باخت به پایان برده اند.

دبیرکل فدراســیون فوتبال درباره برخــی ابهام های 
پیش آمــده پیرامون اختــلاف با علی خطیر و ســایر 

مدیران باشگاه استقلال توضیحاتی را ارائه کرد.
 طی روزهای گذشــته مدیران باشــگاه اســتقلال بر 
سر شــکایتی که هدایت ممبینی از علی خطیر انجام 
داد، مواضع تندی را علیه دبیرکل فدراســیون فوتبال 

گرفتند.
در این باره معاون ارتباطات اســتقلال اعلام کرده بود 
که ممبینی چند روز در فدراســیون حضور نداشته و 
در دسترس نبوده تا نامه استقلال را امضا کند. از طرف 

دیگر استقلالی ها دلیل شــکایت ممبینی از خطیر به 
اتهام جعل امضا را ترس از حضور مدیرعامل اســتقلال 
در سمت دبیرکلی دانســتند!این صحبت ها با واکنش 
هدایت ممبینی مواجه شد. دبیر کل فدراسیون در یک 
مراسم فرهنگی مورد سوال های زیادی از خبرنگاران 
در خصوص اختلاف با اســتقلالی ها مواجه شد و سعی 

کرد در کمال آرامش به آنها پاسخ بدهد.
ممبینی ابتدا در پاســخ به این پرســش که آیا صحت 
دارد غیبت چند روزه او باعث شــده نامه استقلالی ها 
را امضا نکند و کار عقب بیفتد، گفت: »چند سال است 

در فدراســیون فوتبال را به صورت اتوماســیون کارها 
را انجام می دهیم. حضور یا عدم حضور مهم نیســت. 
هرنامه ای از باشــگاه ها بیاید در اتوماســیون کار جلو 
می رود و اینکه من باشم یا نباشــم خللی در انجام کار 
ایجــاد نمی کند. اتوماســیون در سیستم)گوشــی( 
همه وجود دارد و در جیب آنها اســت. چنین مساله ای 
صحت ندارد.«دبیرکل فدراسیون فوتبال درباره اینکه 
اســتقلالی ها گفته انــد علی خطیر گزینــه حضور در 
پست دبیرکلی اســت، تاکید کرد: »صحبت دوستان 
را نشــنیده ام که بخواهم قضاوت کنــم. اینکه درباره 

این مســائل صحبت کنیم، درست نیست. هر صحبتی 
در فوتبال انجام شــود، ارکان قضایی و حراست دنبال 
می کنند.«ممبینی افزود: »نامه ای که به فدراســیون 
بیاید با توجه به اتوماسیون بودن ساعت و زمان ورودش 
مشخص است. صحبت هایی که می شود هم مربوط به 
ما نیست.«او در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه 
نامه مذکور و مورد نظر اســتقلالی ها از فیفا برگشــت 
خورده، گفــت: »درباره اش صحبــت نمی کنم.ارکان 
قضایی فدراســیون فوتبال پیگیری می کنند. هر وقت 

صلاح بدانند صحبت می کنند.«

استقلال

فدراسیون

خریدار  پرسپولیس زمستان پرماجرایی 
را در پیــش دارد و احتمــالا نقل وانتقالات 

مهمی را در این تیم شاهد خواهیم بود.
چیزی تا پایان نیم فصل نخست رقابت های 
لیگ برتر فوتبــال ایران باقــی نمانده و به 
زودی شــاهد آغاز تعطیلات زمســتانی و 
البته فعالیت تیم ها در پنجره نقل وانتقالاتی 
خواهیم بود. یکی دو بازی پیش رو می تواند 
به طــور قطــع لیســت ورودی و خروجی 
تیم های حاضــر در لیگ بیست وســوم را 
مشخص کند. نتایج سینوسی پرسپولیس 
و انتقاداتــی که بــه عملکرد تیــم یحیی 
گل محمــدی وارد شــده آن هــا را مصمم 
کرده تــا تغییراتی در لیســت نفرات خود 
ایجاد کنند. در این گــزارش به احتمالات 
نقل وانتقالاتــی سرخ پوشــان تهرانــی در 
پنجــره نقل وانتقالاتی پیــش رو خواهیم 

پرداخت.

چالشی به نام خدمت سربازی و درگیر 
بودن سه بازیکن

یکــی از مهم تریــن ابهامات پیــش روی 
پرســپولیس، داســتان خدمت ســربازی 
۲ بازیکنش اســت. میلاد ســرلک و محمد 
عمری، نام هایی هستند که ممکن است به 
زودی مشمول شــوند و به خدمت سربازی 
بروند. این یعنی آن هــا باید تیم کنونی خود 
را ترک کــرده و به عضویــت تیمی نظامی 
دربیاینــد. هنوز دربــاره محمــد عمری 
نمی توان با قطعیت صحبت کرد و مشــکل 
اصلی پیرامون میلاد سرلک است.  هافبک 
باتجربه پرســپولیس اگر جایی در لیســت 
تیم ملی برای جام ملت های آســیا نداشته 
باشد، اسفندماه می بایســت راهی خدمت 
سربازی شود. به همین خاطر تکلیف او طی 
روزهای آتی و بعد از اعلام لیســت از سوی 
امیر قلعه نوعی مشــخص خواهد شد. عدم 
حضور میلاد در قطر باعث می شود تا به فکر 
جدایی و پیوستن به تیمی مثل ملوان باشد. 
اما اگر او بتواند بازهم مجوز خود را با دعوت 

به تیم ملی تمدید کند، باید منتظر جدایی 
سینا اسدبیگی باشــیم. بازیکنی که در این 
فصل بسیار کم مورد اســتفاده قرار گرفته و 
تنها در صورتی که سرلک جدا شود، همراه 

سرخ پوشان باقی می ماند. 

داستان شگفت انگیز مدافعان
ســه مدافع پرســپولیس احتمال دارد در 
نقل وانتقالات زمســتانی ایــن تیم را ترک 
کننــد. محمدحســین کنعانــی زادگان، 
جدی ترین گزینه مورد نظر اســت. بازیکن 
ملی پــوش تیم یحیی کــه در بــازی برابر 
شــمس آذر نیز جایی در لیســت نداشت، 
احتمالا بــرای یک مرتبه دیگر قرار اســت 
پیراهن ســرخ رنگ تیم پایتخت نشــین را 
از تن دربیاورد. حواشــی زیــاد این بازیکن 
باعث شده تا کشــمکش هایی بین او و دیگر 
نفرات و همچنین رســانه ها به وجود بیاید. 
شنیده می شود محمدحسین پیشنهاداتی 
از تیم های حاشیه خلیج فارس و همچنین 

ایرانی دارد و حتی ممکن اســت با بازیکنی 
از یــک تیم دیگر معاوضه شــود. بــه جز او 
باید از فرشــاد فرجی و وحدت هنانوف هم 
یاد کنیم. فرجی در ۲ هفته اخیر به ترکیب 
اصلی آمــده و در دیدار مقابل شــمس آذر 
عملکرد بدی نداشت. او در این فصل خیلی 
کم به میــدان رفته و احتمــال جدایی اش 
وجود داشــت اما شــاید حضور در ترکیب 
اصلی و کمبود مدافعان در دسترس، شرایط 
را تغییر دهد. اوضاع بازیکن تاجیکســتانی 
پرســپولیس هم همانند اول فصل اســت. 
بازیکنــی چندپســته  ای که گزینــه اول 
کادرفنی در هیچ یک از پســت ها نیســت 
و صرفا به یک مهره آلترناتیــو برای دقایق 
پایانی تبدیل شــده اســت. هنانوف مدت 
کوتاهــی در این فصــل به عنــوان بازیکن 
اصلی به میدان رفت و باید دید سرخ پوشان 
می تواننــد او را همچنان در تیــم خود نگه 
دارند یا ســرانجام به پیشــنهادات واصله، 

پاسخ مثبت خواهند داد.

باهویی ماندنی شد؟
نمایش قابــل قبول در ۲ هفتــه اخیر باعث 
شده تا نگاه ها به مهاجم سوئدی پرسپولیس 
تغییر کند. نبیل باهویی به شــدت زیر فشار 
بــود و انتظارات بــا خروجــی او همخوانی 
نداشــت. خود یحیی هم اشــاره کرده بود 
که باهویی باید خودش را نشــان دهد. او در 
دیدار با استقلال خوزستان به عنوان بازیکن 
تعویضی بــه میدان آمد و گلزنــی کرد و در 
ادامه برابر شــمس آذر نیز موفق به گرفتن 
پنالتی منجر به گل پیروزی شد. حالا با این 
اوصاف به نظر می رسد نبیل توانسته رضایت 
نســبی کادرفنی را به دست بیاورد و کمبود 
مهاجمان در دســترس هــم او را حداقل تا 
پایان فصــل در جمع پرسپولیســی ها نگه 
مــی دارد، مگر اینکــه اتفــاق جدیدی رخ 

بدهد.

نیازمندی های پرسپولیس چیست؟
مصدومیت شــدید مرتضی پورعلی گنجی، 

نمایــش پرانتقاد فــاز تدافعــی و وضعیت 
نامشــخص چنــد مدافــع باعث شــده تا 
اولویــت اصلــی پرســپولیس در پنجــره 
زمســتانی، جذب مدافع میانی باشد؛ البته 
نه فقط مدافع میانــی. عملکرد ضعیف علی 
نعمتــی در ایــن هفته ها موج شــدیدی از 
انتقادات را از سوی کارشناسان و هواداران 
پرسپولیس علیه این بازیکن به وجود آورده 
اســت. علی رغم چند دقیقه امیدوارکننده 
برابر الدحیل و شــمس آذر، یحیی فعلا به 
محمدمهــدی احمدی روی خوش نشــان 
نــداده و این بــاور را به وجــود آورده که به 
ایــن بازیکن جــوان اعتقاد نــدارد. در این 
شــرایط جذب یک مدافع چپ می تواند در 

برنامه های کادرفنی پرسپولیس باشد. 
هدف بعــدی خرید یــک مهاجم اســت. 
شهاب زاهدی و نبیل باهویی، ۲ گزینه روی 
میز گل محمدی در این پســت به حســاب 
می آیند. زاهدی نتوانســته نمایش باثباتی 
داشته باشــد و شــاید در قامت تک مهاجم 
گزینه ایده آلی نباشــد. باهویی نیز هنوز با 
اوج آمادگی فاصله زیادی دارد. حضور یک 
مهاجم دیگر شاید بتواند اوضاع را به مراتب 
بهتر از قبل کند. پرســپولیس در مقایســه 
با رقبــای اصلــی اش در نوک خــط حمله 
محدودیت های بیش تــری دارد. حال اگر 
محمد عمری هم مشــمول شود، به لیست 
مذکور جذب یک وینگر را هــم باید اضافه 

کرد.
در پایان باید از حضور یک دروازه بان ذخیره 
نیز یاد کنیم. پرســپولیس در ابتدای فصل 
نیز به دنبــال جذب یــک دروازه بان جوان 
بود امــا در رقابت با اســتقلال در مســیر 
خریــد محمدرضا خالدآبادی نــاکام ماند. 
حال باید به انتظار نشســت و دید در پایان 
چه تغییراتی در پرســپولیس ایجاد خواهد 
شــد. ماجراهــای نقل وانتقالاتی، خصوصا 
در فوتبال ایران بســیار غیرقابل پیش بینی 
اســت و هر لحظه امکان دارد تمام معادلات 

به هم بریزد و اتفاقات جدیدی رخ بدهد.

رکورد دست نیافتنی استقلالِ نکونام در لیگ بیست وسوم؛ سریال نباختن ها تمدید شد

ممبینی درز دادن نامه به پرسپولیس را تکذیب کرد

شمارش معکوس جام ملت های آسیا

نگرانـی امیر
ایمان گودرزی  در آستانه ی شروع رقابت 
های جام ملت های آســیا مهاجمان لژیونر 

ایرانی با افت شدیدی روبرو شدند.
 حدود ۲۰ روز تا اولین بــازی ایران در جام 
ملت های آســیا باقیمانده است و ایران باید 
در گروهی نه چندان دشــوار بــرای صعود 
به مرحله ۸/۱ نهایی به مصاف فلســطین، 
هنگ کنگ و امارات بــرود. جام ملت های 
آسیا برای تیم های مدعی معمولا از مرحله 
¼ نهایی آغاز می شــوند و غول های آســیا 
باید از این مرحله به مصــاف هم بروند. تیم 
ملی ایران با هدایت امیر قلعه نویی شــانس 
بالایی برای رسیدن به جمع ۴ تیم برتر این 
رقابت ها خواهد داشت و قطعا برای رسیدن 
به این راه قلعه نویی حســاب ویژه ای روی 
لژیونرهایش کرده اســت، امــا نکته نگران 
کننده این است که ســتاره های ایرانی تیم 
های اروپایی این فصل با افت عجیبی روبرو 
شده اند و شاید همین موضوع به دردسری 

برای ژنرال در این بازی ها تبدیل شود.

سعید عزت اللهی
ســعید که این روزها با تعطیلات نیم فصل 
در ایران به ســر می برد، ایــن فصل پس از 
شایعات بازگشت به ایران در وایله به میدان 
رفت و از ۲۰ بازی ممکن فقط در ۱۱ بازی و 
۶۴۴ دقیقه بازی کرد و در این ۱۱ بازی آمار 
۱ گل و ۱ پاس گل را به نام خودش ثبت کرد. 
سعید در تیم ملی نشان داده که یکی از مهره 
های اصلی قلعه نویی به حســاب می آید و از 
۶ بازی تیم ملی در این فصل که در لیســت 
بوده در ۵ بازی فیکس بــه میدان رفته ولی 

گل و پاس گلی نداشته است.

مهدی طارمی
امید اول گلزنی تیم ملی ایران در جام ملت 
های آســیا این فصل در عرصه باشــگاهی 
درخشش سال های قبلش را نداشته است. 
مهدی طارمی که در تابســتان تا یک قدمی 
تیم های بزرگی مثل میــلان هم رفت این 
فصل در ۲۳ بــازی )۱۷۸۷ دقیقــه( برای 

پورتو به میــدان رفت و فقــط ۶ گل به نام 
خودش ثبت کرد، مهدی که از سطح خوب 
خودش فاصله زیــادی پیدا کــرده در این 
فصل ۴ پاس گل نیز به هم تیمی هایش داده 
اســت. برخلاف بازی های باشگاهی مهدی 
در بازی های ملی عملکــرد قابل قبول تری 
داشته اســت. مهدی در ۶ بازی ملی ۵ گل 
زده و ۲ پــاس گل داده اســت و قلعه نویی 
امیدوار اســت که طارمــی در قطر همان 

مهدی ملی باشد نه مهدی پورتو!

سردار آزمون
شــاگرد این فصل مورینیو عــلاوه بر اینکه 
رنگ و بویی از ســردار فصل قبل ندارد بلکه 
مصدومیت ها نیز روی عملکرد فردی او تاثیر 
گذاشــت. ۲۴/۲۳ تا این لحظه نــه در زمینه 
باشگاهی و نه در زمینه ملی برای سردار فصل 
خوبی به شــمار نمی آید. مرد ترکمن رمی ها 
این فصــل در ۱۲ بازی فقــط ۲۲۵ دقیقه به 
میدان رفتــه و فقط یک گل به ثمر رســانده 

اســت. او در بازی های ملی در ۶ بازی ۲ بازی 
در لیست نبوده و در ۴ بازی دیگر موفق شده 
۴ گل و ۲ پاس گل به نام خودش ثبت کند. در 
فصله ۲۰ روز مانده به بازی ها خیلی سخت به 
نظر می رسد سردار به بهترین فرم خود برسد 

اما همه امیدواریم که این اتفاق رخ دهد!

علیرضا جهانبخش
یکی دیگر از لژیونرهای نــا امید کننده این 
فصل علیرضــا جهانبخش اســت. مهاجم 

فاینــورد با وجــود مصدومیــت هایی که 
این فصل داشــته زمانی که شــرایط بازی 
را داشــته موفق نشــده آمار چشــمگیری 
از خودش به جــا بگــذارد. جهانبخش در 
۱۳ بازی باشــگاهی در تمام رقابت ها فقط 
۴۲۵ دقیقه به میدان رفته و در آماری بسیار 
ضعیف به عنوان مهاحم یک گل و یک پاس 
گل از خودش به جای گذاشــته است. او در 
بازی های ملی از ۶ بازی ممکن در ۵ بازی به 

میدان رفت و آمار یک گل زده را ثبت کرد.

۵ بازیکن صفر می شود
بازیکن میلیاردی سدراه خواسته نکونام

در صورتی که مســوولان باشگاه اســتقلال نتوانند با یکی از گرانترین 
بازیکنان این فصل خود برای جدایی در نیم فصل به توافق برســند، سد 

بزرگی مقابل آنها برای برآورده کردن خواسته نکونام ایجاد خواهد شد.
 تیم فوتبال اســتقلال تهران فصــل ۱۴۰۳-۱۴۰۲ را با مشــکلات و 
حاشیه های بسیار زیادی آغاز کرد و همین حاشیه ها باعث شد تا جواد 
نکونام آنطور که تمایل داشــت نتواند استقلال را با بازیکنان مد نظرش 

آماده لیگ بیست و سوم کند.
نبود بازیکن های خوب در خط دفاعی و حمله چالشی بود که سرمربی 
جدید آبی ها با آن روبه رو شد. نکونام پس از تمرینات و بررسی بازیکنان 
اســتقلال که در خط حمله ضعف هایی را می دید خواستار جذب یک 

بازیکن حرفه ای و خارجی در این پست شد.
پس از عنوان شــدن این موضوع از سوی ســرمربی آبی های پایتخت 
مدیران باشــگاه برای تقویت تیم با جذب یک بازیکن خارجی موافقت 
کردند. پس از این موافقت نکونام با مهاجــم آرژانتینی مورد نظر خود 

وارد مذاکره شد تا نظر او را برای حضور در استقلال جلب کند.
با گذشت زمان و انجام مذاکرات بالاخره گوســتاوو بلانکو آرژانتینی با 
باشگاه اســتقلال به توافق رســید اما باز هم نکونام راضی نبود. هرچند 
کمبود بازیکنان کار آبی ها را ســخت کرده بود ولی سرمربی استقلال 

مجبور بود با همین نفرات تا پایان نیم فصل اول کار را ادامه بدهد.
حال با نزدیک شــدن به پایان نیم فصل اول لیگ بیست وســوم جواد 
نکونام در نشست خبری بعد از بازی با گل گهر اعلام کرد: با شرایطی که 
استقلال دارد باید ۵ بازیکن جدید بگیریم. اگر این اتفاق رخ بدهد قطعاً 

در نیم فصل دوم شرایط بهتری خواهیم داشت.
درخواست نکونام برای ۵ بازیکن جدید کار مدیران باشگاه استقلال را 
سخت خواهد کرد چرا که آبی ها با توجه به قراردادهای خود با بازیکنان 
و ســقف قراردادها باید تدبیر بــه خرج دهند تا در ادامه لیگ حاشــیه 
جدیدی نداشته باشــند. آبی های پایتخت برای اینکه بتوانند بازیکن 
جدیدی بگیرند باید ۵ بازیکن را از لیســت خود کنار بگذارند تا مراحل 

جذب بازیکن جدید فراهم شود.
در شرایطی که نکونام درخواســت جذب ۵ بازیکن جدید داشته است، 
رعایت کردن ســقف قراردادها که در نیم فصل اول هم برای استقلال 
دردسر شده بود، به معضل جدید او و باشــگاه استقلال برای نیم فصل 
دوم تبدیل شده اســت.در این میان ارســلان مطهری که در نیم فصل 
اول کمتر از سوی ســرمربی استقلال به کار گرفته شــده و در تفکرات 
تاکتیکی او جایی نداشــت، گزینه اصلی جدایی از جمع آبی پوشــان و 

قرار گرفتن در فهرست مازاد این تیم است.
اما مشــکلی که برای قطع همکاری با این مهاجم وجود دارد، رقم بالای 
قرارداد اوست که یا باشــگاه باید این رقم - که گفته می شود بالای ۲۰ 
میلیارد تومان اســت - را به طور کامل پرداخت کند یــا با مطهری به 

توافق برسد.

در صورتی که ارسلان مطهری موافق با این جدایی نباشد یا مطالباتش 
را به طور کامل از اســتقلال دریافت نکند، مسؤولان باشگاه عملًا با سد 
بزرگی مواجه خواهند بود که به دنبال آن توانایی اجابت خواسته جواد 

نکونام برای جذب بازیکن جدید را نخواهند داشت.

رسانه عربی در تحلیلی بررسی کرد
 عنوان چهارمی جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ 

در انتظار تیم ملی فوتبال ایران
یکی از رســانه های عربی در تحلیلی به تیم ملی فوتبال ایران پرداخته 
و عنوان چهارمی را برای شــاگردان قلعه نویی در جام ملت های آســیا 

۲۰۲۳ پیش بینی کرده است.
 تیم ملی فوتبال ایران از تاریخ ۲۲ دی باید در جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ 
به میزبانی قطر شــرکت کند و در گروه C با تیم های فلسطین، امارات و 
هنگ کنگ باید بازی کند. سایت الجزیره در همین رابطه و در گزارشی 

به تیم ملی ایران پرداخته است.
در مطلب ســایت الجزیره آمده اســت: آخرین قهرمانی تیم ملی ایران 
به ســال ۱۹۷۶ بر می گردد و پس از آن ایرانی ها نتوانســته اند در جام 
ملت های آسیا عنوان قهرمانی را به دســت آورند. از ۱۷ دوره برگزاری 
این رقابت هــا ایران و کــره جنوبی ۱۴ بــار در این مســابقات حضور 
داشته اند. از شاخص ترین بازیکنان تاریخ فوتبال ایران می توان به علی 

دایی، مهدی مهدوی کیا، جواد نکونام و ناصر حجازی نام برد.
در تیم ملی حــال حاضر ایران هم نفراتی چون مهدی طارمی، ســردار 
آزمون، علیرضا جهانبخش، احســان حاج صفــی و اللهیار صیاد منش 
در فوتبال اروپا حضور دارند و چهره های شــناخته شــده ای به حساب 
می آیند. ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران امیر قلعه نویی اســت او یک 
بار در ســال ۲۰۰۷- ۲۰۰۶ هدایت ایران را برعهده داشت اما موفقیت 
چندانی کسب نکرد و حالا در دومین تجربه خود باید روی نیمکت تیم 

ملی کشورش بنشیند.
انتظار می رود بــا توجه به حضــور تیم های قدرتمند دیگــری در این 
تورنمنت جایگاه ایران در رده چهارم باشــد و آنها تا مرحله نیمه نهایی 

پیش خواهند آمد.

اولین خرید آلکاراز معرفی شد
انتقال مهم زمستانی: سعید آقایی

مدافع سابق تراکتور و پرســپولیس با قراردادی به مدت یک سال و نیم 
به عضویت نساجی درآمد.

سعید آقایی که به خاطر فسخ قرارداد یک طرفه از سوی باشگاه تراکتور 
بازیکن آزاد محسوب می شــد، حالا با عقد قراردادی به مدت یک فصل 
و نیم به نســاجی مازندران پیوســت.این مدافع چپ که پس از دوران 
حضور دو ســاله در پرســپولیس، فصل گذشــته در فولاد خوزستان 
عضویت داشت و در ۲۶ مســابقه لیگ برتر به میدان رفت، در تابستان 
۱۴۰۲ به عضویت تراکتور درآمد ولی به خاطر فســخ قراردادش در روز 
پایانی نقــل و انتقالات، بازیکن آزاد شــد که حالا هم بدون دردســر با 

نساجی قرارداد بست.
سعید آقایی در شروع فصل ۰۳-۱۴۰۲ لیگ برتر دو بازی برای تراکتور 
انجام داد ولی در نهایت مســیرش از این تیم جدا شد و پس از چند ماه 
سپری کردم به عنوان بازیکن آزادی، قراردادی یک و نیم ساله با نساجی 

مازندران امضاء کرد.
این مدافع چپ که تجربه بازی برای ســپاهان را هم دارد، گفته می شد 
شاید با این تیم قرارداد ببندد ولی به شمال رفت و رسما به عنوان اولین 
خرید مهم فوتبال ایران در زمســتان معرفی شد.ســعید آقایی اولین 
خرید لوکاس آلکاراز، ســرمربی اســپانیایی برای نســاجی مازندران 
محسوب می شــود و آنها به دنبال تقویت تیم شــان در نقل و انتقالات 

زمستانی هستند تا از رده پانزدهم جدول لیگ برتر بالا بروند.



استان

ســنندج-فاطمه ملایــی   معــاون هماهنگــی امــور 
عمرانــی اســتانداری کردســتان بــا بیــان اینکــه نماینده 
دولت ســیزدهم بــرای توســعه زیرســاخت های صنعت 
گردشگری کردســتان پای کار است، گفت: خوشبختانه 
اســتان کردســتان طــی دوســال اخیــر توانســته اســت 
اقدامات بســیار مهمی را با همت اســتاندار کردســتان و 

همراهی و همکاری دستگاه های مربوطه انجام دهد.
کیومــرث حبیبــی در اولیــن جلســه ســتاد ســفر اســتان 
کــه در ســنندج برگزار شــد، اظهــار کــرد: اقدامــات و ارائه 
خدمات شایســته به مســافران و گردشــگران نوروزی در 
طرح ســتاد اجرایی خدمات ســفر ســال ١٤٠٢ در اســتان 

مطلوب و شایسته تقدیر است.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری کردســتان با 
بیان اینکه بهبود و توســعه زیرســاخت های گردشــگری 
اســتان همواره در اولویــت برنامه های دولت ســیزدهم 
کنون  در کردستان بوده است، افزود: خوشبختانه هم ا
شــاهد تقویــت زیرســاخت های حمل ونقــل جــاده ای، 

ریلی و هوایی در استان هستیم.
او حضــور اســتان در هفدهمیــن نمایشــگاه بین المللی 
گردشــگری و صنایــع وابســته تهــران را فرصتــی طلایــی 
بــرای معرفــی هرچــه بهتــر و باشــکوه تر ظرفیت هــا و 
کردســتان دانســت و عنــوان  گردشــگری  جاذبه هــای 

کردســتان و شــهرداران  کــرد: اداره کل میراث فرهنگــی 
شــهر های مهمان پذیــر اســتان بایــد در این نمایشــگاه 
متناســب با ظرفیــت و اســتعدادهای منطقــه حضوری 

پررنگ داشته باشند.
تمــام  آمادگــی  بــا  امیدواریــم  شــد:  یــادآور  حبیبــی 
دســتگاه  های مرتبــط و بــا ایجــاد امکانــات مطلــوب و 

خدمــات شایســته بــه گردشــگران و مســافران، انگیــزه 
حضور دوباره آنان در کردستان را فراهم کنیم.

مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی 
کردســتان هــم در ایــن جلســه از تشــکیل کمیته هــای 
ستاد اجرایی خدمات ســفر اســتان خبر داد و گفت: ١٢ 
کمیته در قالب ســتاد اجرایی خدمات ســفر از تاریخ ٢٥ 

اســفند ١٤٠٢ تا ١٥ فرودین مــاه ١٤٠٣ به مســافران نوروزی 
در استان خدمت رسانی خواهند کرد.

کــرد: کمیته هــا شــامل کمیتــه  منصــور مهــرزاد اظهــار 
انتظامــی-  و نجــات،  امــداد  خدمــات  حمل ونقــل، 
امنیتی و ترافیک شــهری، هماهنگی امور شــهرداری ها 
 ، آمــار و  برنامه ریــزی  رفــاه،  و  اســکان  دهیاری هــا،  و 
بین راهــی،  بهداشــتی  ســرویس های  و  نمازخانه هــا 
کمپیــن  ارزیابــی و عملکــرد،   ، بــازار نظــارت و تنظیــم 
بــه  رســیدگی  بین راهــی،  هــای  اســتراحتگاه   ٦٠  -٣٠
و  محیــط   زیســت  و  ســلامت  بهداشــت-  شــکایات، 
کمیتــه اطلاع رســانی و تبلیغات امــور فرهنگــی و فضای 
مجــازی اســت. مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری 
مطلــوب  خدمات دهــی  کردســتان،  صنایع دســتی  و 
و کســب رضایــت مســافران و گردشــگران بــه اســتان را 
از اهــداف اصلــی ســتاد اجرایــی خدمــات سفراســتان 
عنوان کرد و افــزود: بی تردید هم افزایی بین ســازمان ها 
و دســتگاه ها و تقســیم وظایــف بیــن آنهــا ســبب نتیجه  

بخش بودن فعالیت ها خواهد شد.
او بــا اشــاره بــه رشــد ١٤ درصــدی اقامــت گردشــگران در 
استان نسبت به مدت مشابه سال گذشته،یادآور شد: 
کنون بیــش از ٦ میلیون  از ابتــدای تعطیلات نــوروزی تا

نفر گردشگر وارد استان شده است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کرمانشــاه  -حســنافخارزاده   از ابتــدای ســال جــاری تــا پایــان آذرمــاه 
۷۷۹ واحــد موتورخانــه در اســتان کرمانشــاه بهینه سازی شــده اســت. 
بــه گــزارش روابط عمومــی شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه، ناصــر حســینی 
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه ضمن بیان مطلب فــوق، گفت: 
کامــاً رایــگان اســت و مالکیــن ســاختمان های دارای  بهینه ســازی ها 
موتورخانــه می تواننــد بــا مراجعــه بــه ســایت GOC. NIGC. IR و ثبــت 
ع وقت  ک خــود در نوبت قــرار بگیرنــد تا همــکاران ما دراســر شماره اشــترا
نســبت بــه بهینه ســازی موتورخانه هــای آنــان اقــدام کننــد. وی بیــان 
داشــت: بهینه ســازی موتورخانه هــا شــامل ســرویس دیــگ و مشــعل 
کــه ایــن امــر ۱۰ تــا ۱۵  گــرم می شــود  و عایــق کاری لوله هــا و مخــازن آب 
درصــد مصــرف گاز را کاهــش داده و باعــث افزایش طــول عمر تأسیســات 
موتورخانه هــا می شــود. حســینی در پایــان تصریــح کــرد: هــر اقدامــی که 
موجب صرفه جویی و مصــرف بهینه گاز شــود درواقع خدمت به کشــور و 
حفظ ثروت های ملی و کمک بــه فرزندانمان برای داشــتن آینده ای بهتر 

است.

با تکیه بر توان داخلی؛

وگاه رامین   بیش از ۵ هزار قطعه در نیر
مورد ساخت و بازسازی قرار گرفت

-مجــدم   با تکیــه بر تــوان داخلی توســط کارشناســان کارگاه های  اهواز
عمومی نیــروگاه رامین بیــش از ۵ هزار  قطعه مورد ســاخت و بازســازی قرار 

گرفت.
حمداله ممبینــی رئیــس اداره کارگاه های عمومــی نیروگاه رامیــن در این 
خصوص گفت: متخصصــان اداره کارگاه هــای عمومی نیــروگاه در ۹ ماهه 
نخست امسال  موفق به ســاخت و بازســازی ۵هزار و ۱۵۱ عدد قطعه مورد 
نیاز خود شــدند که از این میزان ۲۸۵۴ قطعه ساخته شــده و ۲۲۹۷ قطعه 

دیگر را مورد بازسازی قرار داده اند.  
او  تنوع قطعات مذکــور را ۹۵۶ نوع قطعــه عنوان کرد که از ایــن تعداد ۳۹۱ 
نوع قطعه ســاخته و ۵۶۵ نوع قطعه بازســازی شده اســت.  نیروگاه رامین 
اهواز با ۶ واحــد تولیدی بزرگترین نیروگاه حرارتی کشــور اســت کــه با تکیه 
به توان داخلی متخصصان این مجموعه توانســته اســت بخش زیادی از 

قطعات مورد نیاز خود را مورد ساخت و بازسازی قرار دهد.

با حضور شهردار ؛

 عملکرد ۶ ماهه نخست سال ۱۴۰۲  
مدیریت شهری نظرآباد بررسی شد 

البرز . ترنم مظفری    بررســی عملکرد ۶ ماهه اول ســال جاری مدیریت 
شــهری در حوزه های مختلف از جمله عملکرد مالی و میزان پیشرفت 
پروژه های عمرانــی در حال اجرا و نیــز چگونگی آغاز پــروژه های جدید 
در صحن شورای اســلامی شــهر نظرآباد مورد بحث و بررسی قرار گرفت  
کبرزاده رئیس شــورای اســلامی شــهر نظرآباد  در ابتدای جلســه ناصر ا
ضمــن عــرض خداقــوت خدمــت شــهردار و مجموعــه شــهرداری در 
اجرای مصوبات شــورای اســلامی شــهر در راســتای خدمت رســانی به 
مردم نظرآبــاد گفت: به فضــل الهی با جدیت و پشــتکار بیــش از پیش ، 
مدیریت شــهری در راســتای ارائه خدمات بهتــر به شــهروندان قدم بر 
مــی دارد و در کنــار اجرای پــروژه های مختلف ، شــاهد آغاز پــروژه های 
جدیــد خواهیــم بــود.  علــی صفــری شــهردار نظرآبــاد در ایــن نشســت 
گزارشــی از اقدامات و  عملکرد مجموعه مدیریت شهری  در حوزه های 
مختلــف عمرانــی و مالــی در مــدت ۶ مــاه اول ســال جــاری و همچنین 
وضعیت پروژه های عمرانی ارائه نمود.  در این جلســه اعضای شــورای 
اســلامی شــهر نظرآباد به بیان دیدگاه های خود در خصوص چگونگی 
تکمیل پروژه ها و زمان شــروع پروژه هــای جدید پرداختــه و با توجه به 
بازدیدهای میدانی و مطالبات شــهروندان ، پیشنهاداتی در خصوص 

خدمت بهتر به مردم ارائه نمودند.

جلسه شورای معاونین شهرداری چهارباغ برگزار شد 
البــرز . ترنم مظفــری   جلســه شــورای معاونیــن شــهرداری چهاربــاغ  به 
 ، ریاســت دکتر لطفی قائم مقــام شــهردار و با حضور مشــاور عالی شــهردار
روســای حراســت و بازرســی و معاونین اداری مالــی، فرهنگــی اجتماعی، 

شهرسازی، عمرانی و رییس اداره مالی  در دفتر شهردار برگزار شد. 
اعضای شــورای معاونین شــهرداری چهارباغ در این جلســه در خصوص 
مصوبــات جلســه قبــل بــه بحــث و تبــادل نظــر پرداختنــد. از موضوعات 
مهم این جلسه می توان به اســتمرار نهضت درختکاری و ادامه عملیات 
عمرانی در شهر چهارباغ و نواحی ملک آباد، مهدی آباد و شهرک ابریشم، 
رسیدگی به پرونده های درآمدی، ســاماندهی پایه استندهای تبلیغاتی 

، جشنواره روز فرهنگی چهارباغ و... اشاره کرد.  در سطح شهر
جلســه شــورای معاونین شــهرداری چهارباغ یک شــنبه هر هفتــه از آبان 
کنــون بــه طــور منظــم بــا حضــور شــهردار و معاونیــن شــهرداری از  ۱۴۰۱ تا

ساعت ۶ صبح در دفتر شهردار برگزار می شود. 

در 9 ماه نخست سال جاری

 قرارداد ۵۱ واحد تولیدی راکد 
در شهرک های صنعتی مازندران فسخ شد

ســاری-امیری فر   مدیر عامل شــرکت شــهرک های صنعتی مازندران 
گفــت:  در ۹ ماهــه امســال قــرارداد ۵۱ واحــد تولیــدی و ســرمایه گــذاری 
کــد در شــهرک ها و نواحــی صنعتــی اســتان فســخ شــده اســت.  یاســر  را
امینی با اشاره به اینکه فســخ قرارداد ها براساس دســتورالعمل سازمان 
صنایع کوچــک و شــهرکهای صنعتــی ایــران در راســتای تعییــن تکلیف 
کد و غیرفعال در شــهرکهای صنعتی مازنــدران انجام می  قراردادهــای را
کد  شود، افزود: با برگزاری جلســات داوری، تعیین تکلیف قراردادهای را
و غیرفعال در دســتورکار شــرکت شــهرک ها قرار دارد. مدیرعامل شــرکت 
شــهرکهای صنعتی مازندران ادامه داد:  با توجه به کمبود زمین صنعتی 
کد و غیرفعال می تواند یک راهکار  در استان، فســخ قرارداد زمین های را
مناســب برای ورود ســرمایه گذاران جدید باشــد تــا با ایجــاد واحدهای 
تولیدی و صنعتی، فرصت تولید و اشــتغال در سطح استان فراهم شود. 
امینــی با بیــان اینکه در ۹ ماهه ســال جــاری با برگــزاری جلســات داوری 
متعدد، تعداد ۵۱ قرارداد منجر به فســخ شــد، خاطرنشــان کرد: با فســخ 
قطعــی تعــداد ۲۴ قــرارداد از ایــن تعــداد، پــس از طــی مراحــل قانونی در 
کــم قضایی، حــدود ۹ هکتــار از اراضی شــهرک هــا و نواحــی صنعتی  محا
گذار شــده اســت. وی  خلع ید و آزادســازی و به ســرمایه گذاران جدید وا
کید کرد: با توجه به اخطــار به واحدهای تولیدی که بــا وجود دریافت  تا
کنون هیچ گونه اقدامی درخصوص  زمین در طول ســالیان متمادی، تا
ســاخت و ســاز و اجـــرایی کردن طــرح تولیــدی خود نکــرده اند، شــرکت 
شهرک های صنعتی استان با برگزاری جلسات داوری، نسبت به تعیین 
کد و غیرفعال اقدام می کند. مازندران ۳۹ شــهرک  تکلیف قراردادهای را
و ناحیه صنعتی به وصعــت یکهزار و ۹۲۳ هکتــار دارد. میانگین زمین هر 
شــهرک صنعتی در این اســتان ۵۰ هکتار اســت کــه اغلــب آن در مناطق 

مرکزی و شرق استان قرار دارند.

اصفهان-مریــم مومنــی   اســتاندار اصفهــان گفت: جشــنواره شــهید 
رجایی بــا مأموریت ارزیابــی عملکرد دســتگاه های اجرایی کشــور تلاش 

می کند همه ساله رقابتی را در مسیر خدمت رسانی تعریف کند.
دکتر ســیدرضا مرتضــوی اســتاندار اصفهان، سه شــنبه پنجــم دی ماه، 
در بیست وششــمین جشــنواره شــهید رجایــی اســتان، ضمن تســلیت 
شهادت سردار ســید رضی موســوی در حمله رژیم صهیونیستی، گفت: 
جشــنواره شــهید رجایــی بــا مأموریــت ارزیابــی عملکــرد دســتگاه های 
مســیر  در  را  مســابقه ای  ســاله  همــه  می کنــد  تــلاش  کشــور  اجرایــی 

خدمت رسانی تعریف کند.
وی ادامه داد: در ســطح اســتانی نیز این رویــداد تلاش می کنــد با فراهم 
کــردن یــک میــدان ارزیابــی گزارشــی را از نــوع و کیفیــت خدمت رســانی 

دستگاه ها به استان ارائه کند .
وی مأموریت جشــنواره شــهید رجایــی را حائــز اهمیت دانســت و اظهار 

کرد: اصل تکریم و قدردانی و معرفی الگوها در مسیر حرکت جامعه امری 
بســیار پســندیده و برخواســته از تعالیــم مکتبــی و معارف اهــل بیت)ع( 
اســت. دکتر مرتضــوی متذکر شــد: در توصیــه همه بــزرگان و اولیــاء الهی 

همیشــه رهنمود بر این اســاس بــوده که همــه روزه بــر فضایــل مومنانه 
افراد افزوده شود.

اســتاندار اصفهــان ادامــه داد: نتیجــه یــک حرکــت هماهنــگ می تواند 
خدمت صادقانه، مؤثر و همه جانبه را به دنبال داشته باشد.

دکتــر مرتضــوی اظهار کــرد: دســتگاه هایی کــه در فراینــد این جشــنواره 
شــرکت نکرده انــد بایســتی دلیــل قانــع کننــده داشــته باشــند در غیــر 

اینصورت با آنها برخورد خواهد شد.
وی ادامــه داد: اجــازه نداریــم در مســیر خدمت رســانی اجــازه ارزیابــی و 

بررسی نحوه فعالیت را به دستگاه های ذی صلاح ندهیم.
اســتاندار اصفهــان بیــان کــرد: ما نســبت بــه مــردم مســئولیت و وظیفه 
کــه در مســیر  داریــم از ایــن رو بایســتی ضمــن معرفــی دســتگاه هایی 
خدمت رســانی صادقانه تلاش می کنند، با دســتگاه هایی کــه موجبات 

نارضایتی مردم را رقم می زنند نیز برخورد کنیم.

اصفهان

استاندار اصفهان:

جشنواره شهید رجایی، رقابتی در مسیر خدمت رسانی به مردم است

اردبیل

مرکزی استان 

اصفهان

خوزستان

با حضور معاون اجرایی رییس جمهور صورت گرفت؛

تقدیر از آبفای استان اصفهان در بیست و ششمین جشنواره شهید رجایی

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان خبرداد:

ون ودخانه مار جلوگیری از ورود بیش از ۳۶ هزار متر مکعب فاضلاب به ر

اصفهان-مریم مومنی   آبفای اســتان اصفهان 
در بیســت و ششــمین جشــنواره شــهید رجایــی 
اســتان دســتگاه برتر در محور »پیگیری مصوبات 

سفر ریاست جمهوری« شناخته شد.
محســن  توســط  جشــنواره  ایــن  تقدیــر  لــوح 
منصــوری، معــاون اجرایــی رییــس جمهــور بــه 
هیــات  رییــس  و  مدیرعامــل  کبریــان  ا حســین 
مدیــره آبفــای اســتان اصفهــان اعطــا گردیــد کــه 
در بخشــی از آن بــا امضــای ســید رضــا مرتضــوی، 
کنــون در پایان  اســتاندار اصفهان آمده اســت: » ا
دومیــن ســال دولــت ســیزدهم، لازم مــی دانــم از 
مدیــران  تمــام  و  جنابعالــی  ارزشــمند  مســاعی 
و کارکنــان خــدوم آن دســتگاه در کوشــش بــرای 
ایــران  اعتــلای  عزیزمــان،  اســتان  پیشــرفت 
هــای  سیاســت  تحقــق  بــر  اهتمــام  اســلامی، 
ابلاغیــه مقــام معظــم رهبــری و اجــرای برنامــه 
هــای دولــت مردمــی قدردانــی نمایــم«. لازم بــه 
توضیح اســت که جشنواره شــهید رجایی فرصتی 

بــرای نهادینه ســازی فرهنــگ بهبــود عملکــرد، 
فرهنگ تحول خــواه در نظــام اداری، تقویت اراده 
کارکنــان، همچنیــن اصــلاح فرایندهــا و روندهای 
کارآمــد اداری اســت و ارزیابــی عملکــرد اجرایــی  نا
دستگاه های استان بر اساس مواد ۸۱ و ۸۲ قانون 
مدیریت خدمــات کشــوری انجام می شــود که در 
آن از دســتگاه های اجرایــی و برگزیــدگان خدمــت 

در استان تقدیر به عمل می آید.

-مجــدم   مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب  اهواز
خوزســتان گفــت: ممانعــت از ورود بیــش از ۳۶ هزار 
متــر مکعــب در شــبانه روز فاضــلاب بــه رودخانــه 
گذاری پســاب در  مارون از مهمترین اهداف پروژه وا

تصفیه خانه فاضلاب بهبهان است.   
کرمــی نــژاد مدیرعامــل شــرکت آب و  محمــد رضــا 
فاضلاب خوزســتان در جلســه با مدیران پالایشگاه 
پســاب  گــذاری  وا گفــت:  خلیج فــارس  بلنــد  بیــد 
تصفیه خانــه  بهره بــرداری  و  احــداث  پــروژه  در 
فاضــلاب بهبهــان بــه روش بیــع متقابــل بــا هــدف 
، توســط شــرکت  گام زیســت محیطــی دیگــر یــک 
آب و فاضــلاب خوزســتان و پالایشــگاه بیــد بلنــد 
خلیــج فــارس طــی تفاهم نامــه ای اجرایــی شــد. 
را پیشــگام  او  پالایشــگاه بیدبلنــد خلیــج فــارس 
فاضــلاب  و  آب  حوزه هــای  در  ســرمایه گذاری  در 
دانســت و افــزود: ســرمایه گذاری اولیــه این طــرح با 
اعتبــار ۷۶۱۰ میلیــارد ریــال اســت که در مــدت زمان 
۳ ســال اجرایی می شــود. البتــه ممکن اســت اعتبار 
طرح بــه ۱۰۰۰ میلیارد تومــان هم برســد. مدیرعامل 
شــرکت آب و فاضلاب خوزســتان با اشــاره بــه هدف 
این طــرح  ادامــه داد: ارتقای شــاخص های زیســت 
محیطــی و جلوگیــری از آلودگــی محیــط زیســت بــا 
ممانعــت از ورود بیــش از ۳۶ هــزار متــر مکعــب در 
شــبانه روز فاضلاب به رودخانه مــارون از مهمترین 

اهداف اجرایی این پروژه است.  کرمی نژاد می گوید: 
بازچرخانــی آب و اســتفاده از پســاب فاضــلاب بــه 
عنــوان ظرفیــت آبــی مناســب بــرای پالایشــگاه بید 
بلنــد خلیــج فــارس در دســتور کار ایــن پــروژه مهــم 
اســت که مــدت زمــان بهره بــرداری از ایــن پــروژه ۲۰ 
ســال اســت. او  بــه رویکــرد جدید شــرکت اشــاره کرد 
گاز بیدبلنــد  گفــت: در ایــن تفاهم نامــه شــرکت  و 
خلیج فارس در احــداث و بهره بــرداری تصفیه خانه 
فاضــلاب بهبهــان ســرمایه گذاری کــرده اســت و بــا 
کیــد وزارت نیــرو و شــرکت مهندســی آب  توجه بــه تا
و فاضلاب کشــور بــرای اســتفاده از پســاب فاضلاب 
بــرای صنایع این یــک رویکــرد جدید در خوزســتان 
اســت.  شــده  آغــاز  آن  اجرایــی  رونــد  کــه  اســت 
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب خوزســتان افزود: 
یکــی دیگــر از مهمتریــن اهــداف ایــن پــروژه مهــم با 
توجــه بــه توپوگرافــی شهرســتان بهبهــان جلوگیری 
از جــذب فاضــلاب شــهری بــه زمیــن و آلوده شــدن 
آب هــای زیرزمینــی اســت کــه شــرکت آب و فاضلاب 
خوزســتان با افقی که در پیش دارد می تواند به یکی 
از بهترین شــرکت های فاضلاب کشــور تبدیل شــود 
چرا کــه صنایــع و شــرکت های خوزســتان می توانند 
خوزســتان  فاضــلاب  تصفیه خانه هــای  پســاب  از 
اســتفاده کنند هرچند مــا از همه ســرمایه گذاران به 

خوبی استقبال کرده و خواهیم کرد.

مدیرعامل شرکت گاز استان:

ح زیرساخت گاز استان اردبیل در حال اجراست چهار طر

مدیر عامل سازمان تامین اجتماعی:

میزان خدمات ارایه شده سازمان بالاتر از استانداردهای کشوری است

اردبیل-افســون جبــارزاده    مدیرعامل شــرکت گاز 
اردبیل اعلام کرد: چهار طرح زیرساخت در بخش گاز 
اســتان از جمله خط دوم گازرســانی چلونــد  - اردبیل 
به طول ۵۵ کیلومتر در حال اجراست و با بهره برداری 
از آنها میزان انرژی ورودی اســتان از ۱۲ به ۲۵ میلیون 
متــر مکعــب در روز افزایش خواهــد یافت.  میرســعید 
ســیدمتین در دیــدار بــا مدیــرکل تبلیغــات اســلامی 
اســتان اردبیل با اشــاره بــه وجــود ۲ هــزار و ۵۰۰ هکتار 
گلخانه در اســتان و نیاز آن حجم گلخانــه به گاز اظهار 
کرد: گازرســانی بــه بزرگترین شــهرک گلخانه ای کشــور 
، فاز ۲ خط  در شهرســتان های پارس آبــاد و اصلانــدوز
انتقــال گاز ۱۶ اینــچ پارس آبــاد - شــهرک گلخانــه ای 
بــه طــول ۲۵ کیلومتــر بــا بیــش از ۱۵ درصــد پیشــرفت 
فیزیکی از جمله طرح های مهم زیرساختی در بخش 
انرژی استان اســت وی افزود: تکمیل و بهره برداری از 
این طرح ها بــرای اجرای طرح های نوین کشــاورزی، 
ایجــاد صنایــع وابســته، تقویــت زیرســاخت انــرژی 
شــمال اســتان و همچنیــن رونــق و رواج کســب و کار 

مردم بســیار حائز اهمیت اســت و با جدیــت پیگیری 
می شــود. مدیرعامل شرکت گاز اســتان اردبیل ادامه 
گاز بــه اســتان طــی ســال های  داد: میــزان ورودی 
گذشــته بــه واســطه عــدم شناســایی نیازمندی های 
اســتان بــه یکــی از دغدغه هــای جــدی تبدیل شــده 
است اما خوشــبختانه تکمیل زیرساخت های لازم در 
حوزه گاز طبیعی، توســعه پایدار و پیشــرفت صنعتی و 

کشاورزی استان را رقم خواهد زد.

ســاوه  -علی کریمی   مدیــر عامل ســازمان تامین 
اجتماعی گفت:میزان خدمات ارایه شــده سازمان 

بالاتر از استانداردهای کشوری است.
میرهاشــم موســوی  در جریــان بازدید از شــعبه یک 

تامین اجتماعی ساوه اظهار کرد:
با اســتانداردی کــه بتوانیــم پرداخــت از جیب بیمه 
شــدگان را کاهش و به حداقل برسانیم فاصله داریم 
در حیــن حــال بایــد و ضریــب پوشــش بیمــه ای و 

درمانی را نیز افزایش دهیم.
مدیر عامل ســازمان تامین اجتماعی کشــور افزود: 
کنــون بالــغ بــر ۲۴۴ قلــم دارو تحــت پوشــش  هــم ا
جدید بیمــه ای قــرار دارد و تلاش بــرای افزایش این 

سهم همچنان جز برنامه های این سازمان است.
موســوی گفت: پوشــش ۷۰ درصد بیمه ای در کشور 
در مقایســه بــا پوشــش ۲۰ درصــدی قبــل از انقــلاب 
گــر چــه خدمــات  قابــل قیــاس نیســت. وی افــزود: ا
متنوعی توسط ســازمان تامین اجتماعی به جامعه 
هدف ارائه می شــود اما به مشــکلات جــدی در این 

مسیر باور داریم.
مدیرعامــل ســازمان تامیــن اجتماعی تصریــح کرد: 
ســازمان تامین اجتماعی از ســازمان هابی است که 
بصورت مســتمر علی رغم مشــکلات تلاش می کنند 
خدمات متنوع و متعددی بــه جامع هدف خودت 
ارایــه دهد. موســوی گفــت: دریافتی این ســازمان از 

حقوق بــرای بیمه ۳۰ درصد اســت اما خوشــبختانه 
میزان خدمات ارایه شــد از سوی این ســازمان بالاتر 

از استانداردهای کشوری است.
از  پــس  پرداخــت  ســال   ۲۲ متوســط  افــزود:  وی 
تامیــن  ســازمان  خدمــات  از  یکــی  بازنشســتگی 
گرچه این وضعیت ممکن اســت  اجتماعی اســت، ا
کثری نباشــد اما در تــلاش برای  بیانگر عدالــت حدا

تحقق مطالبات و عدالت همه جانبه هستیم.
مدیرعامل ســازمان تامیــن اجتماعی افــزود: روزانه 
قریــب بــه یــک میلیــون و ۳۰۰ هــزار نفــر در ســازمان 
تامیــن اجتماعــی از خدمــات درمانی ســرپایی این 
ســازمان برخوردار می شوند ســازوکارهای لازم برای 

توسعه خدمات در دستور کار است.
میرهاشــمی گفــت: همچنین روزانــه ۱۳ هــزار نفر در 
کــز درمانــی تامیــن اجتماعــی کشــور خدمــات  مرا
بســتری روزانــه دریافــت می کننــد و ماهانــه بالــغ بــر 
هــزار و ۲۰۰ میلیارد تومان نیز بیمــه بیکاری پرداخت 
توســعه  اینکــه در حــوزه  بیــان  بــا  می شــود.  وی 
خدمت، ساخت و ســاز عمرانی، افزایش تجهیزات، 
اقدامات خوبــی صورت گرفته اســت،گفت:در حال 
حاضــر قریــب بــه ۶۷۰ هــزار کارگــر ســاختمانی تحت 
پوشش بیمه تامین اجتماعی هستند امید می رود 
با حمایت مجلس بتوانیم ۵۰۰ هزار کارگر دیگر تحت 

پوشش قرار گیرند.

 : معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار

دولت سیزدهم برای توسعه گردشگری کردستان پای کار است
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دلار از سبد ارزهای مسافرتی به کشورهای 
همسایه حذف شد

 مدیر عامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران از حذف دلار از ســبد ارزهای 
مسافرتی به کشــورهای همســایه و جایگزینی آن با ارز خود کشورها 

خبر داد.
علی سعیدی گفت: در موضوع ارزهای مسافرتی برنامه ریزی کردیم که 

ارز کشورهای همسایه و مقصد را در اختیار مسافران قرار دهیم.
وی افزود: برای مثال در سفرهای زیارتی به عراق دینار، برای عربستان 
و اعمال حج ریال عربستان، مسافران ترکیه لیر و امارات درهم دریافت 
کنند و در ایــن زمینه مطالعات لازم انجام و اقدامــات اجرایی پیگیری 

شده است.
مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران بیان داشت: مسافران میلیونی 
به کشورهای همسایه داریم و این مســافران تقاضای زیادی را در حوزه 

دلار ایجاد می کنند.
وی ادامه داد: از سوی دیگر با همه این کشورها در عمل مبادلات تجاری 
داشــته و قراردادهای پیمان های پولی دوجانبه با برخی از آنها داریم. 
با برخی دیگــر که پیمان  نداریم هــم بانک مرکزی در تــلاش برای از 

سرگیری پیمان پولی دوجانبه است.
ســعیدی اظهار داشــت: دریافت ارز کشــور مقصد برای مسافران نیز 
راحت تر اســت، زیرا نیاز به هزینه تعســیر ندارند و ایــن اقدام هزینه 

مسافران را کاهش می دهد.
مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران تاکیــد کرد: دلارزدایی فقط 
مختص به کشور ما نیست و در کشورهای دیگر نیز اجرایی می شود، زیرا 
ریسک دلار بالاست. بنابراین ما نیز در این مســیر گام برداشته و مرکز 

مبادله این کار را شروع کرده است.
وی اضافه کرد: در مرکز مبادله ارز و طلای ایــران اقدامات جمع بندی 
شده و در تامین اسکناس ها اقدامات اجرایی پیگیری می شود تا توسط 

بانک های عامل قابلیت اجرایی داشته باشد.

 اثرات تصویب قانون جدید بانک مرکزی در کنترل بازار ارز
ثبات قیمت دلار در پاییز

به گفته معاون اقتصادی بانک مرکزی، راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا 
در راستای مدیریت و تنظیم گری بازار ارز در ماه های گذشته، به تامین 
نیازهــای کلان و خرد ارزی فعالان ارزی کمک کرده و اثرش در ســایر 

بازارهای دارایی  این بود که بازار مسکن و خودرو به یک ثبات رسیدند.
محمد شــیریجیان با اشــاره به مدیریــت و تنظیم گری بــازار ارز در 
ماه های گذشــته، بیان کرد: مرکز مبادله ارز و طلا راه اندازی شده و در 
تامین نیازهای کلان و خرد ارزی فعالان ارزی کمک کرده و شــفافیت 
قابل توجهی برای حوزه قیمت گذاری بازار ارز ایجــاد کرد؛ البته بانک 
مرکزی اقدامات نظارتی و تنظیم گری دیگری برای تنظیم مناسبات و 

نهادهای فعال در حوزه بازار ارز اتخاذ کرد.

وی ادامــه داد: هــدف این اســت که حداکثــر نظــارت، حکمرانی، 
تنظیم گری و شــفافیت را در بازار ارز ایجاد کنیم کــه آثارش در حوزه 
مدیریت بازار ارز قابل مشاهده اســت و اثری که در سایر بازار دارایی ها 
گذاشته، مانند بازار مســکن و خودرو که به یک ثبات رسیدند. البته با 
اهداف مطلوبی که مد نظر سیاست گذار اســت فاصله دارد اما تلاش ما 

این است که بتوانیم هرچه زودتر و بهتر این اهداف را محقق کنیم.
اشــاره معاون اقتصادی بانک مرکزی به مدیریت بازار ارز، ثبات قیمت 

دلار در سه ماهه پاییز است.
در روزهای ابتدایی پاییز امســال قیمت دلار در محدوده ۴۹ هزار 
تومان بود، در روزهــای پس از آن و به دنبال درگیری مســلحانه 
علیه حماس، نرخ دلار حــدود ۳۰۰۰ تومان هم افزایش یافت؛ اما 
روند صعودی ادامه دار نماند و در روزهای پایانی آذر که نسبتا ماه 
آرامی برای دلار بــود، این ارز آمریکایی به کانــال ۴۹ هزار تومان 
بازگشــت و پیش بینی های کارشناســان هم مبنی بر ادامه روند 

کاهشی است.
به گفته سیدشمس الدین حسینی - وزیر اســبق اقتصاد - در چند ماه 
گذشته، سیاست خارجی موفق تر عمل کرده، تیم اقتصادی در سیاست  
خارجی بیشتر تحرک داشتند که نتیجه آن این بود که بخشی از منابع 
ما در کره آزاد شــده و اتفاقات خوبــی در حال رخ دادند اســت و همه 
این ها اثر مثبتی داشــته؛ ما اکنون اثرات سیاست اقتصادی و مدیریت 
اقتصادی را می بینیم و اگر این روند طی شود، شاخص های اقتصادی در 
حال جوانه زدن است. اما باید مراقب باشیم دراثر یک سری نوسانات که 

مثل باد هستند، این جوانه ها نسوزد.

اثرات تصویب قانون جدید بانک مرکزی
همچنین در ایــن خصوص حمیدرضا جیهانی - کارشــناس بازارهای 
پولی و مالــی- درباره تصویب قانــون جدید بانک مرکــزی و اثر آن بر 
اقتصاد کشــور، اظهار کرد که تصویب این قانون به بانک مرکزی کمک 
می کند در ایفای وظایف خود در حفــظ ارزش پول ملی و تقویت ثبات 
اقتصاد کشــور نقش پررنگ تری داشــته باشــد و موفق تر عمل کند. 
تصویب قانون جدید می تواند خلا قوانین قبلی را بپوشــاند و با شرایط 

فعلی کشور سازگاری داشته باشد.
او با اشــاره به مدیریت فعال بازار ارز، معتقد اســت شوک های ارزی در 
دهه های اخیر نقش مهمی در ایجاد شوک های تورمی در اقتصاد کشور 
داشت، بنابراین مدیریت مناســب بازار ارز می تواند از ایجاد شوک های 
ارزی جلوگیری کند. اقدامات بانک مرکــزی در ماه های اخیر آرامش و 
ثبات بازار ارز را به خوبی تامین کرد و ایــن در حالی بود که در چند ماه 
گذشته شاهد فشارهای سیاسی و اتفاقات منفی در سطح جهانی بودیم 
که در شــرایط عادی می توانســت اتفاقات دیگری را برای بازار ارز رقم 

بزند.

دلار در جهان در حال تضعیف شدن است
در عین حــال، آمارهای جهانی حاکی از آن اســت که شــاخص دلار 
جهانی در سال ۲۰۲۳ وضعیت ریزشی داشــته و انتظار می رود ارزش 
جهانی این ارز در ســال ۲۰۲۴ همچنان کاهشی باشــد. این در حالی 
اســت که نرخ مبادله یورو به دلار به بالاترین ســطح چهار ماهه بالای 
۱.۱۰۳۰ رســید و یورو در سال میلادی که گذشــت توانست وضعیت 

خود را نسبت به دلار بهتر کند.
در سوی دیگر، شــی جین پینگ - رئیس جمهور چین - قرار گرفته که 
سعی دارد ســلطه دلار را به چالش بکشد و برای رســیدن به این هدف 
حتی روابط چین با عربستان را بهبود ببخشــد؛ هرچند که سلطه دلار 
در حال حاضر پابرجاست و تقریباً نیمی از پرداخت ها در سراسر جهان 
با  ارز آمریکا انجام می شــود و دلار هنوز در سطح جهانی بهتر از ارزهای 
دیگر اســت، اما این ایده که در ســال های آینده این سلطه دچار خلل 

شود، بسیار جدی است.

رییس مرکز امور بین الملل وزارت نیرو:
 همکاری های اقتصادی و برقی ایران 

و تاجیکستان گسترش می یابد
 دبیر ایرانی کمیســیون مشــترک همکاری های اقتصادی، بازرگانی، 
فنی، علمی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری تاجیکستان 
گفت: ارتباط الکتریکــی میان ایران و تاجیکســتان، مبادلات تجاری 

ایران و تاجیکستان، روابط تجاری و مالی در این اجلاس ایجاد شد.
مجتبی اکبری با اشــاره به برگزاری شــانزدهمین اجلاس کمیسیون 
مشــترک همکاری های اقتصادی، بازرگانی، فنــی، علمی و فرهنگی 
جمهوری اســلامی ایران و جمهوری تاجیکســتان ادامه داد: تأکید بر 
بررسی و همچنین دســتیابی به بندها و اسناد در حوزه های اقتصادی، 
بازرگانی، فرهنگی و اجتماعی در جهت عملیاتی و اجرایی شدن آن در 

این اجلاس سه روزه موردتوجه قرار دارد.
وی با اشاره به اینکه بیش از یک سال طرف تاجیکستانی و دستگاه های 
ایرانی بر ســر موضوع های بندهای موردنظر طرفین، بحث داشته اند، 
گفت: مبادلات تجاری ایران و تاجیکســتان، روابط تجــاری، ارتباط 
الکتریکی میان ایران و تاجیکستان، بحث های مالی و سایر موضوعات 

دیگر را در این کمیسیون مدنظر قرار خواهیم داد.
بنابراین گزارش در راســتای اهداف این اجــلاس علی اکبر محرابیان 
وزیر نیرو با امامعلی رحمان رئیس جمهور جمهوری تاجیکســتان در 
جهت گســترش روابط تجاری و اقتصادی دو کشــور در این اجلاس 
ملاقات می کند.اجلاس مشــترک همکاری های ایران و تاجیکستان 
توسط دبیران کمیسیون مشترک دو کشــور برگزار شده است و آئین 
اختتامیه که شامل امضا و مبادله سند همکاری است، با حضور رؤسای 
کمیســیون مشــترک )وزیر نیروی ایران و وزیر انــرژی و ذخایر آبی 

تاجیکستان( برگزار می شود.
این اجلاس ازسه شنبه گشــایش یافته و تا پنج شنبه به میزبانی وزارت 

انرژی و ذخایر آبی تاجیکستان در شهر دوشنبه ادامه یابد.

گزارش سازمان توسعه تجارت از صادرات گاز کشور در هفت ماه امسال
صادرات گاز ایران بیش از دو برابر شد

 صادرات گاز ایران طبق آمار سازمان توســعه تجارت از لحاظ ارزش و 
وزن به ترتیب ۱۳۹ و ۱۱۵ درصد افزایش پیدا کرده است.

طبق گزارش ســازمان توســعه تجارت ایران، صادرات گاز ایران در ۷ 
ماهه اول سال ۱۴۰۲ به نســبت ۱۴۰۱ از لحاظ ارزشی با افزایش یک 
میلیارد ۳۷۹ میلیون دلاری معادل ۱۳۹ درصدی به دو میلیارد و ۳۷۴ 
میلیون دلار رسید. صادرات گاز از لحاظ وزنی نیز با افزایش سه میلیون 

و ۷۷۹ هزارتنی معادل ۱۱۵ درصدی به ۷ میلیون و ۵۵ هزار تن رسید.

ارزش واحد هر تن گاز نیز در ســال ۱۴۰۱ برابر بــا ۳۰۴ دلار بود که با 
افزایش ۱۱ درصدی در سال ۱۴۰۳ به ۳۳۶ دلار رسید.

قیمت بنزین سال آینده افزایش نخواهد یافت
همواره شــایعاتی مبنی بر افزاش قیمت بنزیــن در جامعه وجود دارد، 
موضوعی که بار ها از سوی مســئولان تکذیب شد، حالا هم سخنگوی 
دولت اطمینان خاطر داده کــه قیمت بنزین در ســال آینده افزایش 
نخواهد یافت. افزایش قیمت بنزین یکــی از دغدغه های اصلی مردم و 
جامعه به شمار می آید، اگر بخواهیم منشــأ این شایعات را جست و جو 
کنیم احتمالاً باید به روز جمعه ای در آبان سال ۹۸ بازگردیم که قیمت 
بنزین بدون اطلاع رســانی قبلی به یک باره گران شــد و این افزایش 

یکباره آن قدر تبعات منفی داشت
از آبان سال ۹۸ تاکنون بیش از ۳ سال می گذرد و دولت دوازدهم جای 
خود را به دولت ســیزدهم داده اســت اما هنوز موضوع افزایش قیمت 
بنزین تیتر برخی از رســانه ها است و ظاهراً این رســانه ها با انتشار گاه 
و بیگاه این مسئله دنبال جذب مخاطب هســتند. از سوی دیگر رفتار 
دولت مردان دولت دوازدهم نیز موجب افزایش بی اعتمادی شده است 

و دیگر مردم به حرف مسئولان توجهی نمی کنند.
آخرین بار هم هفته گذشــته پس از بروز اختلال در ســامانه سوخت 
افزایــش قیمت بنزیــن اولین گمانه زنــی بود که مطرح شــد و مورد 
تکذیــب مقامات مســئول قرار گرفت بــه طوری که جعفر ســالاری 
نسب، مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با اشاره 
به اختلال پیش آمده در جایگاه های ســوخت گفت: این اختلال هیچ 

ارتباطی به تغییر قیمت و سهمیه سوخت در کشور ندارند.
حالا هم ســخنگوی دولت اطمینــان خاطر کامل داده کــه در لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ هیــچ تصمیمی از ســوی دولت بــرای افزایش قیمت 
حامل های انرژی اتخاذ نشــده اســت؛ البته بنده در خصوص سایر قوا 

نمی توانم اظهار نظر کنم.

حضور شرکت های ایرانی در صنعت نفت نیکاراگوئه
وزیر نفــت در دیدار بــا وزیر امــور خارجــه نیکاراگوئــه از آمادگی 
شــرکت های توانمند ایرانی برای حضور در طرح های پالایشــگاهی و 

تأمین فرآورده های نفتی این کشور خبر داد.
جواد اوجی در دیــدار با دنیس مونــکادا گفت: در ســفر اخیر خود به 
نیکاراگوئه در زمینه تأمین ســوخت و فرآورده هــای نفتی و نیز صدور 
خدمات فنی و مهندســی مذاکرات خوبــی با وزیر انرژی این کشــور 
آمریکای مرکزی انجام شد.وی با اشاره به توانمندی شرکت های ایرانی 
برای بازسازی و احداث پالایشــگاه های نفتی نیکاراگوئه اظهار داشت: 
این شــرکت ها می توانند در زمینه تأمین تجهیــزات و خدمات فنی و 

مهندسی به پروژه های پالایشی نیکاراگوئه همکاری کنند.
وزیر نفت با تاکید بر اینکه ایران و نیکاراگوئه از نظر اعتقادی و مبارزه با 
استکبار جهانی همسو و هم نظر هستند، گفت: انقلاب اسلامی ایران و 
انقلاب نیکاراگوئه تقریباً از نظر زمانی یکی بوده و امروزه به انقلاب های 

»دوقلو« معروف هستند.
اوجی با بیان اینکه روابط ایران و نیکاراگوئه در دولت ســیزدهم نسبت 
به گذشته پیشــرفت داشــته، افزود: به نظر می رســد برای تسریع در 
توافق های دو کشور تشکیل هیئت های فنی و تخصصی ضروری باشد، 

از این رو آماده استقبال از هیئت های تخصصی نیکاراگوئه هستیم.
وزیر امور خارجه نیکاراگوئه نیز در این دیدار بــا تأکید بر اینکه حضور 
مســئولان صنعت نفت در این کشــور برای اجرای توافق های گذشته 
ضروری به نظر می رســد، گفت: در بازگشــت به نیکاراگوئه از روحیه 
همکاری و توان بالای متخصصان و کارشناســان ایرانی برای حضور در 
پروژه های پالایشــی نیکاراگوئه به رئیس جمهوری خود گزارشی ارائه 
خواهم داد.دنیس مونکادا با تأکید بر اینکه پروژه های پالایشی برای این 
کشور بسیار مهم و حیاتی است، اظهار کرد: ما به شدت منتظر برگزاری 
کمیسیون مشترک دو کشــور برای بهره مندی و تسریع در استفاده از 

توان تخصصان صنعت نفت ایران در پروژه های پالایشی خود هستیم.
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وضعیت بازارهای سرمایه ای با نرخ تورم تطبیق ندارد

 چرا قیمت دلار درجا زد؟

زهرا علی اکبری  معــاون اســبق ارزی بانک 
مرکزی معتقد اســت عدم تعادل بازارها در ایران 
با نرخ تورم ریالی موجود در اقتصاد نشــانه ای از 
بی انضباطی پولی و عدم حل مشکلات اقتصادی 

در ساختار کلان کشور است.
 در حالی که تــورم ریالــی در ایــران همچنان 
نرخ های بالاتر از چهل درصد را داراست، از ابتدای 
سال جاری تا کنون قیمت دلار ثابت مانده و حتی 
عقب نشــینی بســیار اندکی را نیز تجربه کرده 
است. به تبع ثابت ماندن نرخ ارز، بهای سکه و طلا 

نیز در همین وضعیت قرار دارند.
 برخی معتقدند بی تاثیر بودن افزایش تورم ریالی 
در ایران نشانه ای از آن است که قیمت ارز در حال 
مهار در بانک مرکزی اســت .این شــرایط خطر 
افزایش نرخ ارز در صــورت کوچکترین تحول در 

اقتصاد کشور را ایجاد می کند.
سیدکمال ســیدعلی معتقد اســت وقتی قیمت 
ارز در هشــت مــاه با میزان رشــد تــورم ریالی 
تطابق ندارد، می تــوان به این نتیجه رســید که 
دستگاه های سیاستگذار، خصوصا سازمان برنامه 
و بودجه وظیفه خود را به درســتی انجام نداده و 
در نتیجــه در شــرایط ثبات قیمــت ارز، ریخت 
و پاش های نامربوط در بودجه و بحران کســری 

عامل رشد تورم است.
او این موضوع را از منظر دیگــری نیز مورد توجه 
قرار داد و گفت: نمی شــود ارتباط تــورم ریالی با 
قیمــت ارز را نادیده گرفت. دیر یــا زود نرخ تورم 
تاثیرش را بر بهای ارز آشــکار خواهــد کرد و در 

نتیجه باید منتظر افزایش نرخ ارز باشیم .

چرا دلار قابل مهار است؟
وی در پاسخ به این ســئوال که چه عواملی سبب 
مهار قیمت ارز در بازار شــده است؟ گفت: دولت 
تقاضا در بازار ارز را به شدت مدیریت کرده است. 
جمع آوری صف صرافی ها نیز اتفاق مهم دیگری 
بود کــه رخ داد . ان صف ها به نوعــی به انتظارات 
تورمی دامن می زدند اما سیاست های بین المللی 
ما و اینکه تا امروز بــه نوعی پیش رفتیم که در این 
جنگ اسراییل علیه فلســطین درگیر نشدیم نیز 

در مهار بازار ارز موثر بوده است.
او گفت: این نکته نیز حائز اهمیت اســت که نفت 
گران شــده و میزان فروش نفت ایران نیز در حال 
افزایش است. از ســوی دیگر صادرات ما به عراق 
و افغانستان با بازگشــت چه از طریق نقدی و چه 
غیرنقدی همراه اســت و این عوامــل در کاهش 
فشار ارزی موثر هستند اما مساله این است که آیا 

این وضعیت قابل دوم است؟
او در توضیح این مطلب ادامه داد: کسی جواب این 
پرسش را به درســتی نمی داند چرا که تداوم این 
روند به عوامل بســیار متعددی مرتبط است که از 

حیطه ی تصمیم گیری داخلی خارج است.

رکود را نادیده نگیرید
ســیدعلی به رکود تورمی حاکم بر اقتصاد ایران 
اشاره کرد و گفت: دلار در دو سال پیش از صد در 
صد افزایش قیمت را تجربه کرده است. به عبارت 

دیگر ما حتی دلار شــصت هــزار تومانی را درک 
کردیم و ســپس دوباره با کاهش نرخ تا کف کانال 
پنجاه هزار تومان روبرو شــدیم. من فکر می کنم 
یکی از دلایل این کاهش، بــه ناتوانی اقتصاد در 
تحمل دلار شــصت هزار تومانی بازمی گشت. به 
عبارت دیگر قدرت خرید در حدی پایین است که 
مردم قادر نیستند زندگی شــان را با این نرخ دلار 

هماهنگ کنند .
او گفــت: در اقتصاد بایــد بازارهــا در تعادلی 
ویژه با هم باشــند. وقتی ســبد مصرفی مردم 
هر روز در حــال افزایش قیمت اســت اما بازار 
دارایی هــا همچون ارز و طلا و ســکه با رشــد 
قیمت روبرو نمی شــوند، دو ســیگنال مخابره 
می شــود اول اینکه افزایــش هزینه ها به مردم 
توان ســرمایه گذاری و پس انداز نمی دهد و از 
ســوی دیگر می توان این فرضیه را داشــت که 
دولت تنها در حــال مهار بازارهایی اســت که 
برایش اهمیــت دارد اما ســایر بازارها به دلیل 
بی انضباطــی بودجه و ... دســتخوش افزایش 

قیمت می شوند.
ســیدعلی اضافه کرد: تردید نکنید به زودی تورم 
ریالی تاثیر خودش را با یک فاصله زمانی نشــان 
می دهد پس هر چه دولــت در کاهش تورم ریالی 
ناموفق تر باشــد، احتمال رشــد بالاتر قیمت ارز 

بالاتر است.
 بــه این ترتیــب باید دولــت هر چه ســریعتر با 
بازگرداندن انضباط به بودجه مشکلات را برطرف 

کند تا در آینده رشد بالای نرخ ارز منتفی شود.

 خریدار  مدیر ســرمایه گذاری شــرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی گفت: صنعت پتروشــیمی 
برای دستیابی به اهداف توسعه ای تا پایان برنامه 
هشتم توســعه نیازمند ســالانه ۷ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری است.
 رضا نکویی در نخســتین همایش سرمایه گذاری 
و تأمین مالی صنعت پتروشــیمی بــا بیان اینکه 
تحقق رشــد ۸ درصدی اقتصادی مــورد تأکید 
مقام معظم رهبری و رسیدن به اهداف توسعه ای 
صنعت پتروشــیمی تا پایان برنامه هشتم توسعه 
نیازمند ســالانه ۷ میلیارد دلار ســرمایه گذاری 
اســت، اظهار کرد: این رقم بیانگر ظرفیت بالای 
این صنعــت برای جــذب منابع مالــی داخلی و 

خارجی است.
وی با بیان اینکه این همایش همسو با بازطراحی 
ساختار تأمین مالی طرح های صنعت پتروشیمی 
برگزار می شــود، اظهار کــرد: طرح های صنعت 
پتروشــیمی در دو سال گذشــته با برگزاری ۴۰ 
کمیته بازنگری، بازبینــی و طرح های جایگزین 
متناسب با نیاز کشور به ســرمایه گذاران معرفی 
شــد و بعضی طرح ها نیز از ادامه فعالیت انصراف 

دادند.

مدیــر ســرمایه گذاری شــرکت ملــی صنایع 
پتروشــیمی افزود: در ایــن همایــش ابزارها و 
راهکارهای تأمین منابع مالی متناســب با فعالان 

این صنعت تبیین می شود.
نکویی به ۷۰ مجتمع پتروشیمی فعال در کشور با 
ظرفیت نصب شده سالانه بیش از ۹۲ میلیون تن 
اشــاره کرد و افزود: ظرفیت این صنعت بر اساس 
برنامه ریزی انجام شــده بــه ۱۴۱ میلیون تن در 
پایان برنامه هفتم توسعه و به ۱۹۹ میلیون تن تا 

پایان برنامه هشتم توسعه می رسد.
وی تصریح کرد: ســعی شــده اســت با توجه به 
گســتردگی محصولات پتروشــیمی به سمت 

تکمیل زنجیره ارزش حرکت کنیم.
مدیــر ســرمایه گذاری شــرکت ملــی صنایع 
پتروشــیمی اظهار کرد: ۲۰ طرح با سرمایه مورد 
نیاز ۷ میلیارد دلار با مجموع ظرفیت ســالانه ۹ 
میلیون تن در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی، 
۲۲ طرح با ســرمایه مورد نیاز ۲۲ میلیارد دلار با 
مجموع ظرفیت سالانه ۲۸ میلیون تن در منطقه 
ویژه اقتصادی انرژی پارس، ۱۴ طرح با ســرمایه 
مورد نیاز ۱۱.۵ میلیــارد دلار با مجموع ظرفیت 
سالانه بیش از ۱۳ میلیون تن در منطقه پارس ۲، 

۱۱ طرح با ســرمایه مورد نیاز بیش از ۱۱ میلیارد 
دلار با مجموع ظرفیت ســالانه ۱۴ میلیون تن در 
منطقه پارسیان، ســه طرح با سرمایه مورد نیاز ۴ 
میلیارد دلار با مجموع ظرفیت ســالانه ۹ میلیون 
تن در منطقه چابهار و چهار طرح با سرمایه مورد 
نیاز ۵ میلیارد دلار با مجموع ظرفیت ســالانه ۱۰ 

میلیون تن در منطقه قشم در حال اجراست.
به گفته نکویــی چهار منطقه شــهرک صنعتی 
شمال اســتان بوشــهر، بندرعباس، منطقه آزاد 
لاوان و جاسک مناطق جدید صنعتی برای توسعه 
صنعت پتروشیمی اســت که در آینده طرح های 

آنها نیز معرفی می شوند.

گاز

بــا  مقابلــه  ضربتــی  طــرح 
استفاده کنندگان غیرمجاز گاز از 
ابتدای دی ماه در سراســر کشور 

آغاز شد.
به نقل از شــرکت ملی گاز ایران، 
ســیداحمد طباطبایــی، مدیر 
دفتر مرکزی حراســت شرکت 
ملی گاز ایران در حاشــیه بازدید 
از مرکز مدیریت دیســپچینگ 
این شــرکت، ضمن بیان مطلب 
فوق، اظهار کرد: با توجه به پیشی 
گرفتن مصرف گاز بــر تولید در 
زمســتان و حفظ پایداری شبکه 
در بخــش خانگــی و تجــاری، 
مدیریت مصرف برای مشترکین 

پرمصرف گاز اعمال شده است.
رو،  ایــن  از  داد:  ادامــه  وی 

راهکارهایی که آسیب 
کمتــری بــه صنایع 
و بخــش نیروگاهــی 
در  می کنــد،  وارد 
کارگــروه مربوطه در 
بررسی  مورد  حراست 
قرار گرفت کــه نهایتاً 

اســتفاده غیرمجاز گاز به عنوان 
یکی از عوامل مؤثــر در ناترازی 
این حامل مهم انرژی مورد توجه 

ویژه واقع شد.
طباطبایی خاطرنشــان کرد: در 
این راســتا طرح ضربتی مقابله با 
مصارف غیرمجــاز گاز به تمامی 
گاز  شــرکت های  حراست های 
اســتانی ابلاغ و از ابتــدای دی 
ماه، برخــورد قاطع با ســارقین 

مورد نظر در دســتور 
کار حراســت و ســایر 
مربوطه،  بخش هــای 

قرار گرفته است.
مدیــر دفتــر مرکزی 
شــرکت  حراســت 
ایــران  گاز  ملــی 
با اشــاره بــه قانــون مجازات 
غیرمجــاز  اســتفاده کنندگان 
مصــوب  گاز  و  بــرق  آب،  از 
۱۳۹۶ بیــان کــرد: قانون گذار، 
مجازات های متعــددی را برای 
متخلفین در نظر گرفته است؛ از 
این رو، بــه هموطنانی که با عدم 
اطلاع کافــی از قوانین، مبادرت 
به اســتفاده غیرقانونی از گاز و یا 
اقدام به انشعاب گیری غیرمجاز 

گاز کرده اند، توصیــه می کنیم 
سریعاً نسبت به انجام اصلاحات 
لازم، اقدام و بــا مراجعه به اداره 
گاز منطقــه خــود، نســبت به 
تشکیل پرونده دریافت انشعاب 
و ایجاد اشــتراک گاز به صورت 

دائم یا موقت اقدام کنند.
طباطبایی در پایان، ضمن تشکر 
از دســتگاه قضائی و فرماندهی 
راســتای  در  انتظامــی  کل 
همکاری با حراســت شــرکت 
ملی گاز ایــران در طرح مذکور، 
خاطرنشان ساخت: این طرح تا 
قطع کامل انشــعابات غیرمجاز 
گاز و اعــلام پایان ایــن پدیده، 
در سراسر کشــور با قوت ادامه 

خواهد داشت.

ح ضربتی مقابله با استفاده غیرمجاز گاز از ابتدای دی ماه آغاز طر
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